
Et presentem aquest resum del programa de govern de Junts per Sant 
Cugat per al mandat 2023-2027. Consulta aquí el programa complet i 
detallat sobre els teus àmbits d’interès: 
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Fa més de trenta anys que des de la societat 
civil connecto persones, entitats i projectes 
de Sant Cugat. Crec en les persones, 
m'agrada ajudar i fer que les coses passin. 
 
Vull ser l'alcalde de Sant Cugat per afrontar 
amb un bon equip tots els reptes de present i 
de futur, trepitjant el carrer, escoltant per 
prendre les millors decisions possibles. Se-
guint el model de ciutat dels alcaldes Ayme-
rich, Recoder, Conesa i Fortuny. 
 
Compto amb tu, compta amb mi! 
 
 
 
 
Josep Maria Vallès 
Candidat a l’alcaldia per Junts per Sant Cugat
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Des de Junts per Sant Cugat volem agrair sincerament totes les persones  
que han participat de la seva redacció i elaboració i assumim  
el compromís de dur a terme, en cas de rebre la confiança de la ciutadania,  
totes les actuacions que s’hi contenen. 

Fem-ho bé!  
Fem-ho Junts!
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Aquest és un programa electoral que ha rebut nombrosíssimes 
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les persones que han participat de la seva redacció i elaboració i assumim 
el compromís de dur a terme, en cas de rebre la confiança de la ciutadania, 
totes les actuacions que s’hi contenen.  
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FEM-HO BÉ! FEM-HO JUNTS! 
 

El Tripartit ERC+PSC+CUP rep la pitjor valoració ciutadana des que tenim 
dades, Sant Cugat està pitjor. L’Ajuntament travessa a més importants 
dificultats econòmiques per la seva mala gestió.  
 
Amb el teu vot podràs:  
 

• Reforçar el Model Sant Cugat que ens ha portat a ser el N.1 en qualitat de 
vida i oportunitats per a tothom. Tornarem a gaudir d’una ciutat neta, 
connectada, verda i endreçada, amable, segura i inclusiva, a tot arreu, a 
tots els barris.  

• Impedir la construcció de gratacels i de barris compactes què 
congestionen, empitjoren la qualitat de vida i són energèticament 
insostenibles. 

• Accelerar de veritat la lluita contra el canvi climàtic. 
• Defensar el dret a la mobilitat sostenible. Col·lapsar la ciutat empitjora el 

medi i ens complica la vida a totes i tots. 
• Ser líders en economia per esdevenir una societat plenament justa. 

Avançarem decididament cap a l’atur zero i la lluita contra l’exclusió. 
• Impulsar la vitalitat cultural, el comerç i la restauració, claus per a la qualitat 

de vida. 
• Potenciar la cohesió social, els drets civils i el paper essencial que juguen 

les entitats. 
• Fer possible l’esport per a tothom en instal·lacions i horaris raonables. 
• Aportar més oportunitats d’oci saludable, educatives, laborals i 

habitacionals per a infants i joves. 
• Proveir més suport i acompanyament a la gent gran i les persones amb 

capacitats diferents. 
• Impulsar la democràcia plena i la millora de les condicions de vida que 

només por aportar la independència. 
 
 

Junts gestionarem molt millor, aportarem més amb menor cost fiscal. 
 

Farem política de servei en positiu, col·laborativa i de proximitat, honesta, 
transparent i innovadora. 

 
T’escoltarem, cuidarem les persones i la institució. 

 
-------------- 

TÚ pots fer possible el canvi que Sant Cugat necessita. 
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Per què Junts? 
 
La immensa majoria de les persones que vivim a Sant Cugat no hem nascut aquí, 
hem vingut des d’altres municipis perquè som conscients del diferencial de 
qualitat de vida i d’oportunitats per a tothom que Sant Cugat ofereix.  
 
Sant Cugat és diferent de tots els municipis del nostre entorn. Al cofoisme no li 
hem de dedicar ni un segon, però tampoc hem de deixar d’apreciar que tots els 
indicadors assenyalen que malgrat els reptes pendents que tenim, que hi són i 
tenen molta importància, Sant Cugat ha desenvolupat un model únic i diferenciat 
que ha aconseguit no només ser el més valorat en el nostre context sinó proveir 
les millors condicions de qualitat de vida per a la seva ciutadania.  
 
El Model Sant Cugat és un tresor, propietat de totes i tots, empès i desenvolupat 
per moltes persones que ha comptat amb un lideratge valent de totes les 
alcaldies i governs municipals que hem tingut des del 1987 fins 2019.  
 
En Joan Aymerich i els seus equips van imaginar el Sant Cugat que som avui. Van 
capgirar una inèrcia que ens portava a ser una ciutat metropolitana més amb més 
de 200.000 habitants per plantejar una ciutat a escala humana, amb densitats 
moderades i barris amb identitat pròpia.  
 
És clarament perceptible passejant per Sant Cugat quines són les zones 
desenvolupades abans d’aquell temps i quines són les posteriors. A Sant Cugat 
no hi ha a penes cap edifici residencial que superi la planta +5 alçades posterior 
al 1987 i són escassos els que no respiren pels 4 vents. Es van limitar les alçades i 
les densitats i es van dissenyar les àmplies zones verdes, les avingudes 
enjardinades, les transicions harmonioses i la qualitat urbanística que gaudim avui 
i que són fruit de la defensa d’un model, de la decisió de no aplanar-se a les 
inèrcies metropolitanes i de pensar en el llarg termini per part dels alcaldes 
Aymerich, Recoder, Conesa i Fortuny.  
 
El Model Sant Cugat no és només un model urbanístic, és també el fruit d’una 
visió cultural, social i econòmica cohesionada, avançada, saludable i equilibrada. 
Sant Cugat té i ha de tenir identitat pròpia i ha d’exercir la seva capacitat de 
lideratge. És un ecosistema de talent d’enorme potencial que cal saber explotar 
en benefici de tothom. És una ciutat amb cor de poble, la suma de ja casi 100.000 
persones que molt majoritàriament volem formar part d’un context que ens fa 
créixer com a persones, pensat amb vocació inequívoca de servir tothom, a totes 
les persones de qualsevol raça, origen, edat i condició, que veritablement vol no 
deixar ningú enrere. És un territori que equilibra com cap altre els usos del sòl 
entre aquell que està protegit i mai es podrà explotar, entre el residencial i aquell 
altre que té usos empresarials, industrials i terciaris. És un municipi que ha assolit 
les més altes cotes en matèria de gestió pública avançada, amb escrupolós 
respecte per cada euro públic que es gestiona perquè és de totes i tots.  
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Hem estat tot això i molt més, fins 2019. Un model d’èxit que ara està en risc. 
 
El Tripartit ERC + PSC + CUP que ha governat la ciutat entre 2019 i 2023 s’ha 
expressat com un experiment clarament fracassat, una aturada, quan no una 
enorme passa enrere, en molts dels grans progressos que havíem anat assolit 
com a municipi.  
 
Anem clarament enrere en model urbanístic perquè opten per la “compacitat”, 
per la densificació i les gran alçades, per construir més i més, a tot arreu on es 
pugui.  
 
Anem enrere en cohesió social perquè diferencien clarament el tracte entre les 
diverses comunitats educatives, creen divisió innecessàriament entre interessos 
legítims que la gran majoria defensem: ecologistes i comerciants, entre famílies 
de la Mirada i defensors del Bosc, entre demandants d’habitatge protegit i veïns 
de Can Cabassa, del Carrer Andana, de l’Avinguda Ragull... Anem molt enrere en 
el tracte que rep la societat civil organitzada, les entitats culturals, socials, 
esportives, que juguen un paper absolutament cabdal. Anem enrere en promoció 
d’oportunitats per a joves i grans, en la resposta a les grans crisis que travessem, 
en la promoció de més i millor desenvolupament econòmic i molt particularment 
del teixit comercial que Sant Cugat mereix.  
 
La passa enrere és clarament profunda en la pròpia gestió de la nostra 
administració pública, el nostre Ajuntament que és de totes i tots. Quan un govern 
que té majoria absoluta com l’actual no és ni tan sols capaç d’aprovar un sol 
pressupost a temps, quan s’ha generat un forat econòmic que ja té i tindrà en el 
futur importants conseqüències, quan s’ha tancat per primer cop en dècades un 
exercici en dèficit i estem ara mateix abocats a dur a terme un pla de sanejament 
imposat per la llei i controlat per les administracions supramunicipals 
competents... no es pot concloure cap altre cosa que la gestió ha estat nefasta.  
 
I hem fet, finalment, una altra enorme passa enrere en termes de qualitat 
institucional. El nom de Sant Cugat i el prestigi de la institució i de les seves 
treballadores i treballadors públics han estat greument arrossegats per interès 
electoralista, sense cap fonament. El to i el tracte atorgat a ciutadania i entitats 
ha estat indigne, també el que s’ha dispensat als grups de l’oposició. I hem viscut 
un ús inacceptable dels diners públics amb campanyes nítidament electoralistes 
pagades amb recursos públics, com ara aquesta recent del “Sant Cugat del Futur” 
que explica poc més que un projecte que ho té pràcticament tot per decidir.   
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Les eleccions municipals d’aquest proper 28 de maig 
de 2023 són probablement les de major importància 
per al futur de Sant Cugat des dels anys ’80.  
 
Tot sembla indicar que Sant Cugat només podrà tenir 
una de dues opcions de govern: un govern tri o 
quatripartit (afegint-hi els Comuns) que reediti 
quelcom semblant al que tenim ara i aprofundeixi la 
gran passa enrere que vivim avui, o bé, un govern 
liderat per Junts per Sant Cugat, amb les idees clares 
sobre com hem arribat fins aquí i què és el que hem de 
fer per reforçar i actualitzar el nostre model d’èxit en 
benefici de tothom.  
 
Qualsevol opció de vot que no sigui la de Junts 
reforçarà directa o indirectament les possibilitats de 
reeditar l’experiment del Tripartit. 
 

Fem-ho bé, fem-ho Junts! 
 
 

! Gestionarem bé, menys burocràcia i més agilitat i empatia. Facilitarem els 
tràmits. REDUIREM LA PRESSIÓ FISCAL, farem més amb menys. Vetllarem 
pels drets dels treballadors públics. 

! Controlarem el creixement  a escala humana per garantir el MODEL DE 
CIUTAT: neta, segura, sostenible, verda, endreçada i més autosuficient en 
energia i aigua a TOTS ELS BARRIS. No permetrem gratacels (NO a Ragull 
Centre). Millor enllumenat. Nou paviment a la plaça d’Octavià. 

! Farem més HABITATGE públic. Facilitarem l’emancipació i l’accés a 
l’habitatge. Treballarem la divisió de cases unifamiliars en dues 
residències. 

! La MOBILITAT ha de ser fluida, el col·lapse contamina. Millorarem la 
mobilitat a peu i en bicicleta i reforçarem el transport públic. Farem un 
aparcament a la zona del CAP de La Mina i altres dissuasius. Ampliarem 
accessos de l’E9 per descarregar Ctra. de Rubí, zona Hipòdrom i Ctra. 
Vallvidrera. 

! Lluitarem pels EQUIPAMENTS pendents d’altres administracions: hospital 
públic, jutjats, 2a residència de gent gran... Farem la biblioteca central, els 
equipaments esportius necessaris, una piscina al barri del Monestir, el 
centre cívic a Volpelleres... 
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! Comptarem amb tota la comunitat EDUCATIVA per garantir cohesió i 
oportunitats per a infants i joves. Impulsarem la CULTURA i preservarem el 
patrimoni. Suport a l’ESPORT, equipaments dignes i horaris raonables. 
Reforçarem les ENTITATS i facilitarem el patrocini empresarial. 

! Motivarem els hàbits SALUDABLES com la pràctica de l’esport i millorarem 
la qualitat de l’aire que respirem. Ampliarem els serveis de detecció 
precoç de dificultats en l’APRENENTATGE a totes les escoles. Farem 
especial èmfasi en la Salut Mental.  

! Farem valdre el COMERÇ de proximitat com a element dinamitzador i 
cohesionador dels carrers i places de la ciutat. Potenciarem la 
RESTAURACIÓ, oferirem incentius fiscals per millorar el paisatge urbà i 
garantir el descans veïnal. 

! Al costat de l’EMPRESA i l’OCUPACIÓ. Fomentarem el coneixement i la 
innovació per desenvolupar el nostre potencial econòmic. Afavorirem que 
els JOVES de Sant Cugat optin al seu primer contracte laboral a la nostra 
ciutat. 

! Aportarem més i millors oportunitats d’oci saludable, educatives, laborals 
i habitacionals per a INFANTS i JOVES. Farem una consulta popular amb 
tots els JOVES entre els 14 i els 25 anys per prioritzar les accions de 
l’Ajuntament. 

! Farem un SANT CUGAT INCLUSIU. Al costat de les persones i dels 
col·lectius vulnerables, potenciant els drets socials i civils. Afavorirem la 
protecció i el BENESTAR ANIMAL, i la seva tinença cívica i responsable. 

! Impulsarem els BARRIS reformulant la seva relació amb l’Ajuntament 
descentralitzant decisions i recursos que necessiten els nuclis allunyats 
del centre. Millorarem el transport, voreres i equipaments. 

! Crearem la regidoria de GENT GRAN. Revitalitzarem els casals i reforçarem 
el seu suport tècnic. Implementarem el programa RADAR i el BANC del 
Moviment. Promourem el voluntariat i participació en l’agenda de ciutat 

! Augmentarem la plantilla de la POLICIA LOCAL amb més dones. 
Instal·larem més càmeres per cobrir els punts més estratègics. 
Reforçarem el servei de PROTECCIÓ CIVIL i millorarem les condicions 
dels seus voluntaris i de l’ADF. 

! Avançarem en SOSTENIBILITAT i en la lluita contra el CANVI CLIMÀTIC. 
Prepararem la ciutat per afrontar situacions adverses com episodis de 
sequera, incendis, ventades o nevades. 

 

 

 

 

 

 



 
 

 Programa de Govern 2023-2027   

TERRITORI  
I SOSTENIBILITAT  
 

QUALITAT DE VIDA  
A TOTS ELS BARRIS
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Junts, per la preservació i millora del 
Model Sant Cugat de qualitat de vida i 
oportunitats per a tothom   
 

L’organització i la bona gestió del territori, l’estratègia de cohesió social i 
d’impuls cultural, la potenciació econòmica i l’excel·lència en la gestió pública 
han estat les potes clau del Model Sant Cugat que ha generat els millors 
indicadors en termes de qualitat de vida i d’oportunitats per a tothom. 
Desenvolupat durant les alcaldies de Joan Aymerich, Lluis Recoder, Mercè 
Conesa i Carmela Fortuny entre 1987 i  2019, ara és el moment de recuperar-lo 
i enfortir-lo des de la passa enrere que ha suposat el parèntesi del Tripartit 
ERC-PSC-CUP que ha governat la ciutat entre 2019 i 2023. 

Les ciutats mitjanes ideals del futur s’assemblen a Sant Cugat, no a les de l’entorn. 
Són ciutats verdes, vives i multicèntriques, a escala humana. La ciutat compacta 
que predomina al nostre entorn demostra cada dia amb dades palpables la seva 
menor capacitat de generar condicions de qualitat de vida, salubritat, seguretat i 
sostenibilitat. Els costos de congestió superen amb escreix els avantatges de la 
compacitat que promou el Tripartit. Per això Sant Cugat no s’ha aplanat durant 
dècades al dictat metropolità de matriu socialista, afortunadament. 

L’embat contra l’ànsia urbanitzadora desmesurada ha de persistir perquè ens 
juguem el present i el futur, la preservació dels fets diferencials que han propiciat 
l’èxit de la nostra ciutat. El Tripartit, malauradament, aposta pel creixement sense 
fre, els edificis alts i la densificació de la ciutat. Això és el que ara està en joc, entre 
altres coses. 

Hem de ser una ciutat sostenible, evidentment, trobant l’equilibri imprescindible 
entre un ús raonable de sòl per habitant i la capacitat de ser autosuficients 
energèticament, entre la disponibilitat d’espais descongestionats i per a la 
socialització, entre la necessitat de fer possible una mobilitat sostenible i la 
qualitat de vida que es deriva de la inexistència del col·lapse viari que pateixen 
algunes zones de la ciutat dia sí, dia també. 

Per raons com aquestes,  

1. No compactarem la ciutat. Les ciutats compactes ofereixen menys 
exposició solar i eòlica per habitant complicant la seva autosuficiència 
energètica i alhora generen grans costos de congestió, encariment del sòl, 
col·lapse viari i estrès ciutadà. 
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2. Controlarem el creixement de la ciutat. Sant Cugat no vol créixer, al nostre 
entendre, més enllà de l’estrictament necessari. 

3. Evitarem per tant la construcció de barris densos o la densificació 
excessiva dels existents, i la construcció de gratacels.  

4. Preservarem l’equilibri en els usos del sòl. La meitat del terme, si fa no fa, 
seguirà estant  protegida (Collserola, Galliners...).  

5. Defensarem els usos industrials i terciaris del sòl existent que equilibren la 
ciutat, ofereixen oportunitats econòmiques i d’ocupació i ens permeten 
ser el motor econòmic que som. 

6. No eixamplarem el sòl destinat a l’ús residencial més enllà del previst. La 
darrera gran expansió prevista (Ca n’Ametller) preveurà usos mixtificats 
incloent equipaments públics i privats i es planejarà amb alçades i 
densitats moderades. 

7. Abordarem, anant més enllà, les oportunitats que sorgeixin de 
renaturalització d’espais i/o d’espais de conreu i pastura.  
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Junts per la Sostenibilitat i la lluita contra 
el canvi climàtic 
 

La sostenibilitat i la lluita rotunda i decidida contra el canvi climàtic no són 
opcionals, són una obligació, simplement perquè sense sostenibilitat no hi ha 
futur.  

Per aquesta raó des de Junts per Sant Cugat, com a plantejament previ i 
general: 

8. Seguirem actualitzant el Model Sant Cugat que tants èxits ens ha aportat 
avançant en la garantia de la sostenibilitat i l’autosuficiència. 

9. Implantarem mesures decidides cap a la descarbonització. 
10. Promourem el gran salt endavant que necessitem en termes de generació 

energètica renovable de proximitat i la reducció de la dependència 
d’aprovisionaments provinents de països o regions allunyades, inestables 
i/o de sistemes polítics inacceptables. 

11. Revisarem el Pla municipal contra el canvi climàtic vigent incloent el 
principal factor generador de contaminació del municipi que és l’AP7-B30, 
que incomprensiblement va quedar fora. 

12. A diferència del que proposa el Tripartit per les dificultats pressupostàries 
que ells mateixos han generat com a conseqüència de la seva nefasta 
gestió, no reduirem el suport pressupostari públic a la lluita contra el canvi 
climàtic.  

Més concretament: 

13. Farem de Sant Cugat un autèntic refugi climàtic. Augmentarem la 
capacitat de drenatge de la ciutat, desconstruint aquells espais amb 
sobreexplotació de zones dures i incrementarem les àrees verdes o 
renaturalitzades al centre i als barris de la ciutat. 

14. Revisarem la implantació de la Zona de Baixes Emissions oferint a la 
ciutadania alternatives de mobilitat sostenibles, escoltant i acompanyant 
els veïns i les veïnes, assegurant el consens i el benestar ciutadà. 

15. Utilitzarem la xarxa d’enllumenat públic intel·ligent que anirem instal·lant 
com a proveïdora de serveis de control qualitat de l’aire, nivells de soroll, 
obtenir dades d’hàbits dels ciutadans, detectar actes d’incivisme, entre 
d’altres. 

16. Monitoritzarem així la qualitat de l’aire i el nivell de soroll de tota la ciutat, 
especialment a les zones escolars: Està demostrat que la qualitat de l’aire 
afecta directament el desenvolupament i rendiment dels infants. Això 
permetrà adaptar la mobilitat a l’entorn de les escoles en funció de la 
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qualitat de l’aire amb la finalitat de garantir-ne la millor qualitat en tot 
moment. 

17. Crearem el Pla d’electrificació de Sant Cugat que prioritzi accions, 
equilibri una visió a curt i llarg termini, identifiqui els buits en la 
infraestructura de vehicles elèctrics actuals així com les oportunitats per a 
un desplegament ràpid, amb equitat geogràfica en zones residencials, 
comercials i industrials de la ciutat. 

18. Impulsarem les “places o carrers elèctrics”, espais amb infraestructura de 
càrrega pública múltiples que puguin donar servei als diferents districtes 
de Sant Cugat que pugui cobrir les necessitats de residents, empreses i 
visitants. 

19. Mantindrem o ampliarem les línies de suport econòmic per complementar 
les ajudes supramunicipals als ciutadans i empreses que instal·lin punt de 
recàrrega privat, ja sigui en habitatges unifamiliars o en comunitats de 
veïns. 

20. Reduirem o anul·larem si la llei ho permet la fiscalitat de les obres 
d’instal·lació de punts de recàrrega privats.  

21. Formularem noves propostes de modificació́ de les ordenances que 
afavoreixin la descarbonització en els vehicles a Sant Cugat.  

22. Implantarem zones de càrrega i descàrrega amb punts de càrrega 
específics per a vehicles elèctrics. 

23. Incrementarem punts de càrrega específics prop de zones denses de 
petit comerç, que facilitin l’increment de visitants de forma sostenible.  

24. Prospectarem totes les oportunitats de finançament que ofereixen les 
línies de suport que l’Ajuntament es pugui acollir d’altres administracions 
(Generalitat, Estat, UE) per a portar a terme el Pla d’Electrificació de Sant 
Cugat. 

25. Establirem un marc col·laboratiu entre operadors públics i privats que 
permetin la implementació dels punts de càrrega VE a la nostra ciutat. 

26. Crearem i potenciarem “comunitats energètiques locals” d’energia neta 
que fomentin la col·laboració publico-privada. Creació de cooperatives 
amb ajuntament i ciutadania que actuïn com a comunitats energètiques, 
en les que l’ajuntament fa d’organitzador i administrador però la 
presidència i el consell rector és de socis cooperativistes.  

27. Establirem un projecte pilot de grans instal·lacions de càrrega gratuïta o 
de baix cost per a VE proveïda per energia 100% fotovoltaica per a 
residents/empreses i comerços i / o visitants de llarga estada. 
Seleccionarem ubicacions estratègiques on aquesta experiència pugui ser 
replicada en altres espais oberts amb la intenció́ de generar una xarxa 
municipal de generació́ de càrrega neta de Sant Cugat.  

28. L’ajuntament exercirà el paper de model per accelerar el camí de la 
transició energètica.  Disposarem d’elements de comptabilitat energètica 
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en línia i de publicitat dels usos de l’energia  vinculats a l’ajuntament. 
Combatrem el malbaratament, fomentarem l’estalvi i l’eficiència i 
elaborarem una planificació formal de transició energètica.   

29. Impulsarem en col·laboració amb l’ICAEN el servei local per a la transició 
energètica i lluita contra la pobresa energètica.  

30. Facilitarem la tramitació dels expedients d’ajut dels veïns a les 
administracions.  

31. Accelerarem la substitució de la flota de busos urbans i interurbans 
contaminants per nous vehicles elèctrics en el marc del conveni amb 
l’AMB. 

32. Potenciarem la renovació de la flota de taxis per vehicles elèctrics.  
33. Formularem una planificació de rehabilitació dels edificis municipals per a 

la transició cap a l’eficiència energètica.  
34. Invertirem pressupost públic en plaques solars i sistemes d’aprofitament 

de bioenergia.  
35. Posarem tot el sostre municipal i qualsevol altre espai públic disponible 

(cobertes als parcs, als trams de la Ronda Nord que ho permetin, etc.) a 
disposició de la ciutadania per generar energia social de proximitat 
compartida pel veïnat. 

36. Instarem les administracions titulars de les grans infraestructures viàries i 
ferroviàries que travessen el municipi (AP7-B30, E9, FGC i Renfe / Adif) a 
aprofitar la potència solar mitjançant cobertes solars i sonoreductores, i 
eòlica que generen els vehicles quan transiten. 

Cap a l’autosuficiència en energia i aigua 

37. Promourem el Programa d’Autosuficiència Energètica Integral que 
inicialment proposarem als barris de Sol-i-Aire i Can Barata com a 
experiència pilot per estendre el model a la resta de la ciutat. L’objectiu és 
aconseguir que Sant Cugat assoleixi la capacitat de produir més energia 
renovable de la total que consumeix. 

38. Més enllà del suport que oferirem al recentment presentat projecte de 
d’ús d’aigua regenerada a Sant Cugat, posarem en marxa també el 
Programa per Avançar en Autosuficiència en el Consum d’Aigua 
aprofitant les aigües residuals que un cop depurades poden ser 
embassades o emmagatzemades en alçada, abocades en riera (amb 
potencial de generació hidroelèctrica) i posteriorment potabilitzades i 
utilitzades per a rec i altres usos, inclòs el consum domèstic en 
determinades condicions. 
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El cicle de l’aigua 

L’aigua és un bé escàs i més ho serà en el futur, per això continuarem amb 
polítiques de reducció del consum públic i de sensibilització ciutadana. 

Respecte la concessió que ha estat en marxa durant més de 50 anys a Sant 
Cugat, una sentència ha determinat que la gestió està ara en mans de l’AMB. 
Des de Junts per Sant Cugat hem dit sempre que el mètode de gestió dels 
serveis públics (públic, mixt, externalitzat...) s’ha de decidir sense apriorismes, 
simplement cal disposar d’anàlisis rigoroses que estableixin quin funcionarà 
de manera més segura i eficient. Sí és crític, en tot cas, garantir la 
transparència, el rigor i control. 

Des de Junts per Sant Cugat, per tant: 

39. Fomentarem l’ús d’aigua regenerada per al reg de les zones verdes 
municipals, i promourem l’ús d’aquest tipus de subministrament per al reg 
de les zones comunitàries, d’aquesta manera es disminuirà el consum 
d’aigua de boca per al reg i es reduiran els costos de la taxa de sanejament 
per a les comunitats. 

40. S’estendrà l’ús de comptadors electrònics a totes les escomeses, aquest 
tipus de comptadors, mitjançant una anàlisi acurada de les dades, pot 
oferir diferents serveis nous: detecció de casos de pobresa energètica, 
monitoritzar persones que viuen soles o en risc. 

41. Ampliarem també la utilització d’aigües pluvials recuperades per al reg 
dels parcs de la ciutat. 

42. Reforçarem el manteniment de les rieres per enfortir la seva naturalització 
i la millora i preservació de la seva biodiversitat. 

43. Continuarem incidint en la gestió de les aigües grises a les edificacions. 

Protecció dels boscos contra el risc d’incendi 

44. Afrontarem amb tota la nostra força la garantia de la millora i pervivència 
de l’entorn boscós. Revisarem l’estratègia de prevenció d’incendis per 
assolir la garantia de la preservació de l’entorn natural tant a Collserola 
com a Galliners.  

45. Serem molt més incisius en la col·laboració supramunicipal imprescindible 
i la potenciació de l’ens que ens aplega, el Consorci del Parc Natural de 
Collserola. 

46. Proposarem en aquest àmbit col·laboratiu l’estudi sobre un Pla Preventiu 
de Tallafocs Intel·ligents. Es tracta d’una extensió del mencionat 
Programa d’Autosuficiència en el Consum d’Aigua consistent en generar 
tallafocs mitjançant l’ús de l’aigua recuperada,  embassada en 
emplaçaments seleccionats i bombejada mitjançant energia renovable.  
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47. Impulsarem la creació de nous horts urbans i promourem l’ús agrícola i 
ramader a Collserola i Galliners per potenciar la lluita passiva contra els 
incendis forestals. 

48. Insistirem en la protecció de Torre Negra fins a la definitiva finalització de 
l’inacabable procés judicial que l’amenaça. 
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L’espai públic i el dret a la mobilitat 
sostenible 
 

La qualitat urbana i ambiental de Sant Cugat depenen també en gran manera 
de desenvolupar un model de mobilitat sostenible, tan consensuat com sigui 
possible. Gaudim encara d’un cert equilibri que cal enfortir entre la necessitat 
imperiosa de lluitar contra el canvi climàtic i la defensa del dret a desplaçar-
se en condicions raonables. Hem de seguir avançant de manera rotundament 
decidida en els dos eixos en paral·lel, perquè la defensa de l’un sense l’altre 
ens porta indefectiblement al fracàs com a societat sostenible i amb futur.  

Certament, és del tot imperatiu prendre mesures valentes per fer possible un 
gran salt endavant en termes de sostenibilitat. Afirmem amb igual rotunditat que 
la ciutat és i ha de ser per a les persones, no per als cotxes. Ara bé, és també cert 
que ens hem de poder desplaçar de manera eficient i sostenible, i que ja sabem 
per experiència que restringir o posar traves a la mobilitat de les persones i els 
recursos encareix les nostres vides, crea congestió i més emissions, empetiteix 
els mercats, provoca exclusió residencial i precarització social i evidentment 
empitjora la nostra qualitat de vida.  

Per tot el que antecedeix, des de Junts per Sant Cugat,  

49. Farem un nou Pla de Mobilitat per al conjunt de Sant Cugat. Reestudiarem 
com cal fer periòdicament l’evolució de la població present i futura i la 
seva distribució en el territori per optimitzar la fluïdesa i l’accessibilitat tant 
al centre de la ciutat com als barris.  

50. Promourem el Dret a la Mobilitat Sostenible, perquè la mobilitat és un 
dret que només ha de tenir per restricció l’exigència de dur-la a terme en 
condicions que generen més efectes positius que negatius per a la 
societat i el medi ambient. 
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La mobilitat a peu i la imprescindible millora del  
manteniment de la ciutat 
 

El creixement de Sant Cugat de les darreres dècades s’ha anat desenvolupant 
en base al desenvolupament urbanístic de barris i noves centralitats que han 
rebut bona part de la població que avui hi convivim. En molts casos ja han 
passat diverses dècades des de la seva construcció. Els barris nous, és de 
sentit comú, requereixen en principi una menor despesa de manteniment, 
però els que tenen ja 20 o 30 anys, o més, haurien de formar part d’un 
programa permanent de reposició, actualització i millora. Per això, des de 
Junts per Sant Cugat,  

en funció d’una programació d’amortització del patrimoni públic municipal que 
ha de ser públic i consultable, i que evidentment ha de comptar amb recursos 
per tirar endavant.   

Per aquestes raons, des de Junts per Sant Cugat: 

51. Garantirem a mig termini el bon estat general de la ciutat de forma 
permanent.  

52. Posarem en marxa Pla Permanent de Manteniment, Reposició i Millora:  
- Revisarem el catàleg del conjunt dels elements que determinen la qualitat 

urbana amb detall de necessitats per concretar un pla permanent (no 
puntual a tirar endavant just abans de les eleccions...) de reposició i millora 
dels elements del patrimoni públic determinants per a la qualitat urbana 
(voreres, vies, verd urbà, clavegueram, enllumenat, etc.).  

- El Pla comptarà amb dotació pressupostària, equips i maquinària 
dimensionats en funció de les necessitats reals 

- Tindrà com a àmbit d’actuació el conjunt del municipi amb excepció de 
l’EMD de Valldoreix i dels barris que disposin de capacitat operativa pròpia 
(consultar l’apartat que fa referència a l’autonomia de gestió dels barris de 
la ciutat).  

53. Sant Cugat gaudirà paral·lelament d’un Equip de resolució eficient 
d’urgències i incidències a l’espai públic, igualment dotat, per resoldre 
urgències i incidències concretes que exigeixin intervencions a la via 
pública. 

Revisió del disseny de carrers i places 

Molts carrers de la ciutat, sobretot al centre però també a molts barris de la 
ciutat com ara Mira-sol, estan encara amb el disseny que era habitual quan es 
van urbanitzar fa ja moltes dècades: calçada per a la circulació i aparcament 
de vehicles ben diferenciada de voreres estretes i sovint arbrades que no són 
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adequades per a la necessitat actual de potenciar la mobilitat a peu o en altres 
formats sostenibles i que en absolut garanteixen el dret a la mobilitat de les 
persones amb mobilitat reduïda, amb cotxets per a infants o altres necessitats.  

Per aquestes raons, des de Junts per Sant Cugat: 

54. En el moment en què finalitzi la vida útil determinada en el Pla, 
reestudiarem el disseny de cadascun dels carrers i places que pertoqui 
actualitzar per adaptar-los a les noves exigències de mobilitat sostenible i 
els paràmetres actualitzats de qualitat urbana. 

55. Totes les revisions seran plantejades a l’entorn veïnal en temps i forma per 
recollir el coneixement dels que fan ús diari dels carrers i les places i 
comptar amb el consens màxim assolible. 

56. Sempre que sigui viable preservarem l’arbrat existent, ja arrelat i crescut, 
optimitzant la compatibilitat d’usos amb prioritat invertida (prioritat a 
vianants i altres mitjans sostenibles) sovint mitjançant l’ús de plataforma 
única.   

Altres projectes específics per millorar la mobilitat a peu 

57. Millorarem l’accessibilitat a peu dels diferents barris de la ciutat garantint 
itineraris segurs i adequats per a totes les persones, siguin quines siguin 
les seves condicions de mobilitat.  

58. Canviarem el paviment de la plaça d’Octavià. El paviment actual, amb ja 
amb més de 20 anys en ús, provoca accidents quan plou o hi ha humitat. 

59. Incidirem en el respecte a la tranquil·litat dels carrers i les places i al 
descans veïnal en situacions específiques com ara les de sortida des de la 
zona d’oci nocturn de Can Solà. 

60. Adaptarem l’espai urbà per a totes les circumstàncies pensant sobretot en 
les persones amb capacitats diferents.  

61. Actualitzarem el Pla Director d’Enllumenat, per tal de revisar la il·luminació 
dels carrers de les ciutats. 

62. Millorarem la il·luminació dels passos de vianants.  

 

 

Patins elèctrics 

63. Millorarem la convivència dels patins elèctrics amb la resta d’usos a través 
de l’establiment de normes específiques i de la imposició del seu 
compliment. 
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Sant Cugat en Bici 
 

L’ús extensiu de la bicicleta com a mitjà quotidià de transport és un fenomen 
encara relativament recent a Sant Cugat. És normal que en alguns punts 
concrets la convivència entre les persones, les bicicletes i la resta de mitjans 
de transport, privat o col·lectiu, generi algunes friccions que cal resoldre des 
de les idees clares i la convicció necessària. Des de Junts per Sant Cugat 
tenim molt clar que:  

64. Potenciarem les facilitats i les infraestructures necessàries per fer possible 
el creixement de l’ús quotidià de la bicicleta com a mitjà de transport.  

65. Insistirem en la construcció de nous carrils bici i en la seva connectivitat 
per tal de fer possible els desplaçaments segurs i saludables, a tot arreu. 

66. Ho farem especialment en l’àmbit de l’accés a les escoles per tal que les 
noves generacions contemplin l’ús de la bicicleta com a quelcom 
totalment normalitzat ja des de la infància. Ho farem dialogant i 
col·laborant amb les AFA i explorant noves propostes com ara la del 
BiciBús.  

67. Igualment, prestarem especial atenció a les facilitats d’accés en bicicleta 
a les àrees empresarials del municipi. Accelerarem la construcció del pont 
per a vianants i bicicletes sobre l’AP7 a l’alçada d’hp i completarem i 
reforçarem les connexions entre els barris del Nord amb els parcs 
empresarials de Can Sant Joan, Roquetes, Can Magí, la Guinardera, etc.   

68. Fomentarem la bicicleta elèctrica per fer possible el seu ús massiu.  
69. Farem créixer les instal·lacions necessàries per a l’aparcament de 

bicicletes de forma segura i on sigui possible la recàrrega renovable de les 
bicicletes elèctriques. 

70. Estudiarem una millor alternativa al carril bici que passa per Quatre 
Cantons.  

71. Vetllarem per les condicions de seguretat dels carrils bici millorant els 
elements de separació, seguretat i usabilitat. 

72. Millorarem la convivència entre els diversos sistemes i mitjans de 
transport. 

73. Aprofundirem en la conscienciació respecte la necessitat de reservar els 
carrils bici per allò que han estat construïts. Igual que les voreres dels 
vianants, els carrils bici no són espais de càrrega i descàrrega ni són 
tampoc vies per avançar altres vehicles.  
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Transport públic 
 

La potenciació i millora del transport públic és essencial per a la lluita contra 
el canvi climàtic, per a la generació d’oportunitats per a tothom (també 
evidentment per als que no es poden permetre un vehicle privat o per als que 
pateixen restriccions físiques de mobilitat, el dret a desplaçar-se dels quals 
ha de ser protegit per les administracions). És per tant una qüestió central en 
què és evident que cal perseverar en millorar. Necessitem més i millors serveis 
de transport, més connectats entre sí, més accessibles i més flexibles.  

74. Treballarem per un transport públic de qualitat, amb freqüències 
competitives que permetin la intermodalitat. 

Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya (FGC) 

Un dels principals fets diferencials que gaudim a Sant Cugat és el que ens aporta 
FGC i les nombroses estacions amb què comptem al municipi. FGC acull amb 
gran diferència el gran gruix d’usuaris de transport públic al nostre municipi, tant 
des d’una perspectiva de connectivitat interior (entre diverses estacions 
santcugatenques) com exterior (amb altres municipis). El servei que presta FGC, 
a diferència del de Renfe, és de primer nivell.  

Recentment hem viscut la implantació de la tarifa plana derivada de l’extensió del 
sistema tarifari en el si de l’AMB. No ha estat completa ni exactament com 
hauríem volgut, els títols orientats a joves (T-Jove) i gent gran (T-Rosa) no van 
experimentar inicialment la millora de tarifes dels títols generals i el finançament 
d’aquestes actuacions va venir propiciat per una nova figura tributària, el Tribut 
Metropolità, que hem considerat des de sempre que era profundament 
inequitatiu, tant que de fet li vàrem interposar un recurs contenciós administratiu 
des de l’Ajuntament que després, incomprensiblement, el Tripartit va retirar.  

Un altre dels greus inconvenients del canvi tarifari ha estat l’empitjorament relatiu 
de les condicions d’accés als municipis veïns que no formen part de l’AMB (Rubí, 
Terrassa, Sabadell...). Ara tenim una situació difícil d’entendre de clar desequilibri 
tarifari per recórrer distàncies molt semblants, amb greu perjudici per a per 
exemple la gent gran de Sant Cugat que ha de visitar amb freqüència el seu 
hospital de referència. Aquest és un efecte potencialment molt perniciós perquè 
ens allunya (per la via de l’encariment relatiu) de molts dels municipis veïns amb 
els quals tenim i hem de tenir profundes relacions de veïnat.  

Per tot plegat, per potenciar i millorar encara més aquest servei, des de Junts 
per Sant Cugat: 
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75. Impulsarem l’homogeneïtzació tarifària necessària per poder accedir en 
les mateixes condicions a la resta dels municipis del Vallès que amb 
Barcelona i els municipis de l’AMB.  

76. Promourem la major existència de servei en horari nocturn, especialment 
en festius i vigílies, per facilitar l’oci nocturn en condicions de seguretat.  

77. Col·laborarem amb FGC per accelerar els intercanviadors ja mencionats 
de Volpelleres i HGC.  

78. Conveniarem amb FGC per explotar l’aprofitament energètic de les vies 
(solar) i dels combois que hi transiten (eòlic).  

79. Mantindrem els acords amb FGC per tal de facilitar els desplaçaments a 
l’Hospital Mutua de Terrassa i estudiarem la possibilitat de crear un servei 
amb autobús per als desplaçaments de la gent gran amb més dificultats 
de mobilitat. 

80. FGC serà el mitjà d’accés prioritzat i el canal de comunicació més utilitzat 
per atreure turisme d’un dia a Sant Cugat (veure l’apartat corresponent).  

La R8 de Renfe 

A diferència del que passa amb FGC, el servei de Renfe a la ciutat només es pot 
qualificar com a molt deficient. No només no aporta un servei realment útil en 
termes de freqüències, preus i confortabilitat, és que a més el seu pas per Sant 
Cugat provoca un cost enorme en termes de limitació als usos del sòl pel trànsit 
de mercaderies perilloses que s’hi transporten, sense que això generi almenys 
fins ara la més mínima assumpció de responsabilitat ni per part del propietari de 
la infraestructura, l’Estat espanyol, ni per part de les empreses que promouen 
aquest transport. És clamorós, ja van sent hora que els afectats, entre els quals la 
major part de la població de Sant Cugat, exigim un repartiment just del cost que 
suposa el transport d’aquestes mercaderies, que és enorme.  

Addicionalment, Renfe i ADIF expressen un passotisme inacceptable a l’hora 
d’explotar l’autèntic potencial d’aquesta línia ferroviària perimetral, que si fos 
gestionada per FGC que ningú tingui cap dubte seria radicalment diferent.  

Per tot plegat, des de Junts per Sant Cugat:  

81. Concertarem amb la resta de municipis afectats una estratègia de lobby 
adreçada a exigir allà on calgui que la línia ferroviària que travessa els 
nostres municipis compleixi les normes de seguretat minimitzant 
l’afectació als usos del sòl. El cost de les mesures necessàries 
(soterrament, cobertura, el que sigui) l’ha de suportar qui genera el risc, no 
les veïnes i els veïns ni els ajuntaments afectats.  

82. Intensificarem, conjuntament amb qualsevol instància que s’hi vulgui 
afegir, l’exigència del traspàs integral del servei, de les infraestructures i 
dels vehicles del servei de Rodalies a la Generalitat. L’Estat ja ha comptat 
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amb massa dècades per mirar de demostrar si era capaç o no de prestar 
un servei a l’alçada, ja ha quedat clar que no. Ja n’hi ha prou de suportar 
aquesta incapacitat i la seva important repercussió en la ciutadania. 

83. Farem tot el que estigui al nostre abast, com hem escrit abans, per 
accelerar els intercanviadors a Volpelleres i HGC. 

84. Col·laborarem amb l’Ajuntament de Rubí i amb la resta d’administracions 
implicades en la definició d’un entorn compartit entre els dos municipis 
que presenta a priori condicions excel·lents de connectivitat (cruïlla dels 
dos sistemes ferroviaris a tocar de l’AP7). 

El servei de taxi 

Un cop més ens trobem amb què la regulació a nivell d’AMB d’un servei públic 
situa Sant Cugat lluny de la seva posició de centralitat per ubicar-la en la perifèria 
d’uns límits administratius que res tenen a veure ja amb la realitat. Sant Cugat i 
Cerdanyola formem part de l’AMB, Rubí i Sant Quirze, per exemple, no. Això 
provoca que un trasllat de 5 minuts per exemple, entre Sant Cugat i Rubí tingui 
una estructura tarifària molt diferent, o que fins i tot un servei viatge a Can Barata 
(que també és Sant Cugat però que passa pel terme de Rubí) pugui patir la 
mateixa situació.  

Constatem també que en general la disponibilitat del servei i la seva 
interconnexió amb la resta de sistemes és millorable. També ho és la seva 
disponibilitat en el territori.  

Val a dir que el propi mercat ha anat plantejant solucions a través de les 
plataformes alternatives existents. En qualsevol cas, des de Junts per Sant Cugat:  

85. Platejarem a l’AMB l’estat actual del què suposa per al servei de taxi la 
manca de connexió raonable amb els municipis veïns com ara Rubí amb el 
qual ens uneix ja un continu urbà. 

86. Fomentarem l’electrificació dels vehicles que presten el servei de taxi. 
87. Reestudiarem les ubicacions de les parades de taxi i desplegarem un 

mapa de senyalització.  

Autobusos urbans 

Es tracta d’un servei públic que està ara mateix en trànsit cap a la gestió per part 
de l’AMB. Els detalls de la delegació del servei estan encara per concretar. El que 
és d’esperar és que aprofitant el canvi es procedeixi a una redisseny integral de 
les línies i del servei que necessàriament ha d’incloure, a parer de Junts per Sant 
Cugat:  

88. Optimitzarem la dimensió dels autobusos en funció de la demanda real de 
cada línia. Avançarem cap un servei prestat amb més freqüència per 
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vehicles més petits, amb menor impacte en el paisatge urbà, la fluïdesa i 
la qualitat de vida. 

89. Continuarem apostant pel transport públic a demanda als barris que ja en 
gaudeixen (Les Planes, Can Barata) plantejant l’extensió dels horaris també 
al cap de setmana i el mes d’agost. A d’altres barris o sectors, estudiarem 
la seva implantació.  

90. Perseverarem en la millora de les parades i les Marquesines. Les revisarem 
i calendaritzarem el programa de millores i cobertura per protegir les 
persones usuàries de les inclemències del temps. 

91. Accelerarem la substitució de la flota per vehicles elèctrics. 
92. Ampliarem el servei d’autobús que connecta el centre amb els 

aparcaments dissuasius. 
93. Innovarem i formarem part de la punta de llança en la innovació 

tecnològica en matèria de transport públic urbà. El futur ens porta cap a la 
disposició de vehicles de transport públic elèctrics i autònoms que 
dibuixen les rutes en temps real i en funció de la demanda de cada 
moment. 

94. Mantindrem les bonificacions per  als nombrosos col·lectius exempts de 
pagament que ja existeixen. 

95. Implantarem un servei de bus nocturn amb l’objectiu de millorar l’accés i 
la seguretat de l’oci nocturn dels joves. 

96. Treballarem per a la millora del servei de transport escolar que faci 
possible la reducció de l’ús del vehicle privat. 

97. Prendrem molt en consideració l’experiència i les demandes de les AFA, 
de la mà de les quals cal desenvolupar un servei que veritablement estigui 
optimitzat. 

98. Revisarem l’actual funcionament de la xarxa interurbana d’autobusos en el 
marc de l’assumpció del servei per part de l’AMB per incrementar la 
connexió entre municipis.  

99. Millorarem les oportunitats d’accés als parcs empresarials mitjançant 
serveis de transport públic i col·lectius privats  (veure l’apartat 
corresponent). 
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Més i millor connectivitat. Infraestructures per a una 
connectivitat sostenible 
 

La connectivitat és condició necessària per a la promoció del dret a la 
mobilitat sostenible, és a dir, per avançar de forma decidida i simultània cap a 
la sostenibilitat ambiental, la qualitat de vida, el progrés econòmic i el 
benestar social.  

També, des de la perspectiva ambiental i de la qualitat urbana, i evidentment 
pensant també en la qualitat de vida i la seguretat, la fluïdesa del trànsit és crítica. 
El col·lapse viari provoca estrès i malestar, i és evidentment contaminant per 
l’allargament dels desplaçaments que provoca. 

Per això, des de Junts per Sant Cugat tal com ja hem avançat, farem un nou Pla 
de Mobilitat per al conjunt de Sant Cugat. Reestudiarem com cal fer 
periòdicament l’evolució de la població present i futura i la seva distribució en el 
territori per optimitzar la fluïdesa i l’accessibilitat tant al centre de la ciutat com 
als barris, i addicionalment,  

100. Definirem nous accessos al centre de la ciutat. 
101. Revisarem les entrades i sortides de la ciutat més col·lapsades. El disseny 

de les rotondes ha de facilitar la sortida dels vehicles cap a les vies d’alta 
capacitat. Per exemple, els vehicles que arriben a l’Hipòdrom des de Rubí 
que van cap els túnels en direcció Barcelona han de tenir un accés directe 
a la E9.  

102. Instarem la Generalitat a construir més i millors accessos i sortides a la E9 
(Túnels de Vallvidrera). Aquest eix viari travessa Sant Cugat de Nord a Sud 
i reuneix les condicions necessàries per esdevenir també la nostra “Ronda 
del Mig” per descarregar les rotondes de la Ctra. de Rubí (Hipòdrom), la 
Carretera de Vallvidrera, millorar la fluïdesa dels accessos al centre de la 
ciutat, al Parc Central, Turó de Can Mates, Can Picanyol, la zona de l’Arxiu 
Nacional, Valldoreix i la part alta de Mira-sol. Ens cal almenys poder circular 
des de la Ctra. de Rubí cap a Valldoreix per l’autopista, en els dos sentits. 

103. Accelerarem la cobertura o el soterrament, segons correspongui, dels 
traçats ferroviaris que creuen la ciutat.  

o El desdoblament de la línia existent de FGC a través del nou túnel 
implicarà una modificació del traçat actual. Cal aprofitar aquesta 
oportunitat per plantejar el soterrament de trams amplis de les 
dues línies de FGC que en el futur permetin alliberar la ciutat de les 
barreres que comporten i evitar els sorolls.  

o Les restriccions a l’ús del sòl que imposa la normativa de protecció 
civil hauria d’anar de la mà d’un repartiment just dels costos que 
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hem d’exigir allà on calgui. El cost que genera el transport de 
mercaderies perilloses no pot recaure només en els municipis que 
travessen autopistes i infraestructures ferroviàries.   

104. Accelerarem la construcció dels intercanviadors ferroviaris a l’Hospital 
General i a Volpelleres per posar d’una vegada per totes la R8 al servei de 
la ciutadania.  

105. Treballarem a nivell supramunicipal per garantir un temps i un cost 
correcte per accedir en transport públic a l’Aeroport de Barcelona. 

106. Alguns dels principals accessos de la ciutat, els que depenen almenys en 
part d’altres administracions, estan en pèssim estat. Els accessos a Mira-
sol des de l’AP7 i el tram de la Ctra. de Rubí que travessa aquesta mateixa 
autopista no presenten en absolut les condicions mínimes de qualitat ni 
de seguretat. Farem el que calgui i davant qui calgui per corregir-ho.  

107. Implantarem un o diversos centres logístics als afores del nucli urbà per 
a la millora de la gestió sostenible del comerç a domicili (“Darrera Milla”) 
promovent un model de negoci amb vehicles elèctrics que eviti la 
circulació de vehicles contaminants pel centre. 

108. Desenvoluparem nous aparcaments dissuasius (Park&Ride) que 
s’afegiran al de la Ctra. de Roquetes, amplis espais d’aparcament a les 
entrades principals des dels quals es disposa de serveis de llançadora fins 
el centre i altres destinacions principals. Seran energèticament 
autosostenibles, dotats d’infraestructura de càrrega, autofinançats, ben 
connectats i qualitativament segurs, enjardinats i endreçats. Estudiarem la 
primera ubicació prevista a Can Fontanals (accés per autopista, FGC i en 
el futur també amb Renfe). 

109. Iniciarem els estudis per construir un gran aparcament soterrat a la zona 
del CAP La Mina el més a prop possible del nucli històric que servirà per 
alleugerir el trànsit, treure cotxes aparcats a carrers i places i millorar 
l’accés al centre històric i comercial. Serà un aparcament multiús: inclourà 
rotació en zona blava, zona verda i pupil·latge. Incorporarà els dispositius 
actualitzats de càrrega elèctrica i elements d’autogeneració. S’hi accedirà 
mitjançant rampes mecàniques per facilitar-ne l’ús i contindrà elements 
innovadors de caràcter estètic i de seguretat i gestió. Generarà el menor 
impacte visual possible des de la superfície. 

Mesures orientades a reduir el volum total de trànsit a l’AP7  
L’AP7 és la primera causant de contaminació a la ciutat. No es pot plantejar 
seriosament una pla de lluita contra el canvi climàtic sense considerar-la, per molt 
que quedi clarament fora de l’àmbit d’actuació de l’Ajuntament. Des de Junts per 
Sant Cugat:  

110. Instarem les administracions estatals competents a cedir a la Generalitat 
de Catalunya d’una vegada per totes tot l’àmbit competencial, amb tot el 
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finançament necessari, en matèria de rodalies i a que siguin realitzades per 
part de qui pertoqui, d’una vegada, les inversions necessàries per dotar la 
R8 de tota la seva capacitat operativa potencial. El que tenim fins ara és 
del tot inadmissible. Aquestes inversions hauran d’incorporar les 
relacionades amb els diversos intercanviadors o estacions nodals entre les 
diverses xarxes existents, entre les quals les dues que afecten Sant Cugat 
a Volpelleres i HGC. 

111. Instarem també les administracions competents a prioritzar d’una vegada 
l’execució del Corredor Mediterrani, infraestructura ferroviària que 
incorporarà un impacte socioeconòmic i ambiental al territori 
incomparable amb el de qualsevol altre projecte, com ara el de l’extensió 
de línies d’alta velocitat en territoris d’escassa demanda present i 
potencial. 

112. Insistirem tanmateix davant les administracions estatals competents a 
finalitzar d’una vegada la planificació i l’execució de les obres de la Ronda 
del Vallès (abans anomenada B40), amb ple respecte a la imprescindible 
preservació dels espais naturals, minimitzant l’afectació als nuclis urbans i 
prioritzant la sostenibilitat. 

113. Per tal de reduir el nombre total de desplaçaments, proposarem les 
administracions i els agents socials a aprofitar l’empenta que la pandèmia 
ha suposat en l’àmbit del teletreball, a millorar la seva regulació i generar 
entre tots els operadors del sistema les condicions necessàries per a que 
la seva progressiva extensió no afecti la productivitat ni la salut laboral, 
sinó que potenciï l’eficiència i les condicions de vida per a tothom. 

114. Exigirem davant el govern de la Generalitat de Catalunya l’adopció de més 
i millors mesures orientades a millorar l’equilibri territorial en el conjunt del 
país tot propiciant la implantació d’activitats tractores de tota mena 
(universitàries, científiques i tecnològiques, empresarials i les pròpies de 
l’administració pública i del sector institucional) seguint aquest criteri 
equilibrador. 

 

Mesures per reduir l’impacte ambiental de l’AP7 i en la salut de les persones 
115. Instarem totes les administracions competents, igualment, a estudiar i 

implantar elements inhibidors de les emissions i del soroll derivades de la 
mobilitat així com a preveure sempre que sigui possible el soterrament de 
les vies tant ferroviàries com viàries que travessen el país. 

116. Proposarem també davant les administracions competents a innovar en 
l’aprofitament energètic de les infraestructures, tal com comencen a fer 
altres països. En particular, amb iniciatives com ara la instal·lació de sostre 
solar autopistes i altres vials, paviments solars i de càrrega de bateries per 
inducció o en l’aprofitament eòlic del pas de vehicles. 
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La mobilitat al centre de la ciutat 
 

Sant Cugat té un centre consolidat que no facilita l’adopció de canvis profunds. 
Cada dia, a les hores punta es produeixen situacions de col·lapse que s’han vist 
agreujades per la decisió precipitada d’implantar l’Anella Verda en plena 
pandèmia, sense consens veïnal i amb greus afectacions per exemple a les 
activitats comercials del centre. Un cop més ens trobem davant una decisió mal 
adoptada pel Tripartit per manca de mesures alternatives, que contraposa 
necessitats i interessos legítims de manera innecessària i arrisca el suport social 
a l’adopció de mesures de lluita contra el canvi climàtic, que sí, són 
imprescindibles, però que cal adoptar de manera seriosa i dialogada, atenent a 
les circumstàncies d’aquells als quals servim.  

Les dades recents recollides al sensor del barri de Sant Francesc, a més a més, 
sembla que indicarien que les mesures adoptades, tant l’anella verda com la Zona 
de Baixes Emissions no han tingut cap impacte en la reducció de la contaminació. 
Sens dubte, a falta de més detall en la informació, algun impacte s’ha d’haver 
produït però la contaminació provocada per la congestió generada per les 
decisions del Tripartit haurien impedit una millora efectiva de la qualitat de l’aire, 
que és un objectiu cabdal que compartim.  

Per tot plegat, des de Junts per Sant Cugat: 

117. En el marc de la revisió del Pla de Mobilitat reestudiarem l’evolució dels 
fluxos per plantejar canvis que són necessaris.  

118. Implantarem mecanismes que afavoreixin la reducció de l’ús del vehicle 
privat pel centre, moltes de les quals han estat plantejades (més i millor 
transport públic, més i millors condicions per vianants i bicicletes, 
park&ride, etc.) tenint molt presents les necessitats del comerç urbà, 
essencial per a la qualitat de carrers i places.  

119. Impulsarem també dispositius de mobilitat compartida i altres que a través 
de l’aplicació de la tecnologia permetin reduir el volum total de vehicles 
que travessen el centre.  

120. Serà d’especial rellevància l’adopció de mesures que redueixin la 
densitat i l’impacte del transport de mercaderies en la “darrera milla”. 

121. Prendrem mesures per facilitar la sortida dels vehicles des del centre. 
122. Cal seguir fent possible que els vehicles que no tinguin per destí el centre 

no l’hagin de travessar. Cal per tant aportar alternatives al trànsit sobretot 
per Francesc Moragas, Rius i Taulet, Lluís Companys, Àngel Guimerà i la 
Rambla Ribatallada. El trànsit pels Quatre Cantons ha de ser el mínim 
imprescindible. 

123. En el marc del nou Pla de Mobilitat, reestudiarem el plantejament actual 
dels sentits de direcció dels carrers Safareigs, Àngel Guimerà, Ribatallada, 
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Vilaseca, Verdi i Dr. Murillo, així com altres zones concretes que pateixin 
excés de congestió. 

Junts, per gaudir d’espais públics de qualitat 
 

Volem una ciutat neta, endreçada i ben mantinguda al servei de tothom, de totes 
les persones sigui quina sigui la seva condició. Sant Cugat ha de ser per tant una 
ciutat que compta amb espais i edificis públics a l’alçada, harmoniosos, avançats 
i accessibles per a tothom. L’acció pública ha de ser coherent amb els trets que 
dominen la nostra societat: dinamisme, cultura, innovació, atenció pels detalls, 
estètica, diversitat... El paisatge urbà ha d’estar a l’alçada. Per raons com 
aquestes, des de Junts per Sant Cugat: 

124. En el marc del  nou Pla de Mobilitat, estudiarem la possibilitat de 
replantejar el disseny del primer tram de Rius i Taulet per tal que sigui una 
avinguda arbrada i amable. 

125. Seguirem avançant amb determinació fins aconseguir que tota la ciutat 
compleixi els criteris d’accessibilitat i usabilitat per a tothom, 
especialment pensant en les persones amb mobilitat reduïda. Ho farem 
des de la perspectiva de l’espai públic però també impulsant el 
compliment de la normativa d’accessibilitat a l’espai privat. 

126. Aplicarem el Pla Permanent de Manteniment, Reposició i Millora ja 
desenvolupat en punts precedents per anar implantant de la manera més 
accelerada possible els criteris actualitzats mencionats exigibles a l’espai 
públic santcugatenc. 

127. Millorarem el manteniment dels parcs i els jardins de la ciutat, cuidant 
també el mobiliari urbà i els jocs infantils. Milers de famílies en són 
usuàries, i actualment moltes constaten que hi ha una manca de 
manteniment. 

128. Instal·larem lavabos públics als parcs.  
129. Facilitarem la instal·lació de restauració i altres serveis als parcs i hi 

planificarem una programació d’activitats musicals i artístiques. 
130. Continuarem aplicant el Pla Director d’Arbrat. Revisarem la poda i 

substituirem els arbres que produeixen al·lèrgies. En els casos en què 
l’arbrat malmet voreres o altres elements, procurarem que les accions a 
dur a terme preservin sempre que sigui possible l’arbrat existent. 

131. Instal·larem pèrgoles verdes a l’eix de vianants per reduir la temperatura i 
els contaminants i incrementar la confortabilitat. 

132. Instal·larem zones d’ombra als patis de les escoles. 
133. Crearem pistes multiesportives lliures als barris que no en tenen, 

instal·lant també nous espais d’Skate i més parcs de barres per fomentar 
l’esport entre els joves i el conjunt de la ciutadania. 
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134. Crearem noves zones d’esbarjo per als gossos. Millorarem el seu 
manteniment. 

135. Desplegarem un pla de reconversió de les parterres d’alguns barris com Coll 
Favà o Can Mates. 

136. Plantarem més arbrat a les places i carrers de Volpelleres. 
137. Revisarem l’actual sistema de recollida de residus i neteja urbana. És necessari 

canviar el plantejament actual.   
138. Tornarem a realitzar els dissabte per barris, fent neteges a fons de cada barri 

(xiclets, voreres, cartells enganxats als fanals, etc.).  
139. Desenvoluparem un pla de mesures per 29dificis29 les pintades i els 

gargots de la ciutat. En línia amb la moció presentada, col·laborarem amb els 
propietaris dels edificis públics o privats que no siguin propietat de 
l’Ajuntament per a la neteja dels grafitis. 

140. Potenciarem l’ambiteca i els punts verds mòbils de la ciutat.  
141. Assumim el compromís de millorar les dades de reciclatge de Sant Cugat. 

Actualment les dades són bones, però hem d’anar més enllà i esdevenir una 
ciutat referent en aquest àmbit. 

142. Perseverarem en la millora de l’entorn de l’Estany de la Guinardera. El 
condicionarem per a la pràctica esportiva i la passejada. 

143. Construirem banys públics als carrers més transitats. 
144. Millorarem el seguiment de totes les empreses concessionàries que presten 

serveis municipals, i especialment d’aquelles que presten serveis urbans com 
són el manteniment de la ciutat. Apostem per sistemes de facturació variable 
en funció del rendiment i la millora contínua en totes les licitacions. Innovarem 
en els procediments de compra i contractació.    

145. Serem una ciutat intel·ligent, innovarem i utilitzarem els avenços tecnològics 
per proveir més i millors béns i serveis a menor cost per a la ciutadania. 

146. Millorarem la cobertura mòbil de la ciutat, reestudiarem les zones on encara 
és de mala qualitat i instarem les companyies a millorar-la, per exemple 
facilitant la instal·lació d’antenes als sostres dels 29dificis públics. 

147. Substituirem l’enllumenat d’incandescència per fanals led intel·ligents dotats 
de sensòrica i connectats a Internet. Ens dotarem així del hardware necessari 
per desenvolupar aplicacions útils per recollir informació a tot el municipi 
sobre aspectes crítics com ara el trànsit, accidentalitat, seguretat ciutadana i 
molts altres.  

148. Fomentarem la innovació i l’eficiència també a través dels processos de 
licitació. Cada cop hi ha més operacions que poden ser desenvolupats de 
forma totalment autònoma. 

149. Implantarem un espai permanent a Can Solà on es puguin dur a terme 
concerts i espectacles per oferir millors alternatives fora del centre de la 
ciutat. 

150. Executarem el projecte de Parc de seguretat vial permanent. 
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Junts per dotar la ciutat dels equipaments que necessita  
 

El creixement de Sant Cugat ha estat equilibrat, cada barri va ser dissenyat de 
forma integrada, amb els seus equipaments. Però els temps i les necessitats 
canvien. Ara, que ja ens apropem al nostre sostre de població, és el moment de 
tornar a actualitzar i consensuar un nou pla d’equipaments que es podrà 
fonamentar en una visió de ciutat completada per primer cop, que ja no tindrà 
perquè créixer més. Cal fer-ho ara perquè afrontem el darrer gran creixement de 
la ciutat i hem d’assegurar que deixa resoltes les necessitats no només del propi 
barri sinó també les del conjunt de la ciutat. I ho ha de fer no només pensant en 
els equipaments municipals sinó també en els llargament reivindicats de caràcter 
supramunicipal (jutjats, segona residència, hospital...), i també donant cabuda a 
equipaments privats de caràcter estratègic. 

Així, des de Junts per Sant Cugat: 

151. Posarem en marxa immediatament el projecte d’actualització i redacció 
d’un nou Pla d’Equipaments.  

152. El nou Pla d’Equipaments buscarà el màxim consens ciutadà i polític. 
153. Afrontarem la redacció del nou Pla d’Equipaments reestudiant les 

necessitats per al llarg termini pensant en una ciutat que ja estarà 
completada i que per tant ha de tenir les seves necessitats cobertes en 
tots els àmbits: habitatge, esport, ensenyament, cultura, serveis públics, 
centres cívics i socials, oci, etc. 

154. El nou Pla d’Equipaments inclourà també els canvis d’ubicació que 
algunes àrees de servei de l’Ajuntament venen reivindicant per poder 
prestar els seus serveis públics de manera optimitzada: Serveis socials, 
Escola d’Art i Disseny, policia, brigada, entre d’altres.  

155. El nou Pla d’Equipaments preveurà també la concreció de l’ús que s’ha 
de donar a les masies, edificis públics i els espais de propietat municipal 
sense ús definit: Can Canyameres, Can Rabella, Can Monmany, Torre 
Negra, part de l’antic Ajuntament de la Plaça Barcelona, Villa Montserrat, 
espais del c/ Vallès i sota plaça 1 d’Octubre, oficines a Mira-sol Centre, 
entre d’altres. 

156. Es definiran usos transitoris en espais que hauran de ser objecte 
d’urbanització quan arribi el moment, prèviament a l’aprovació definitiva 
del nou Pla d’Equipaments. Ens referim per exemple a la vora esquerra de 
Ctra. de Rubí (sentit Rubí), que presenta actualment un estat lamentable 
d’abandonament. 

157. El nou Pla d’Equipaments inclourà la previsió de construcció d’una 
piscina pública que doni servei als barris del Monestir i Sant Francesc. 
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158. El nou Pla d’Equipaments preveurà també la recuperació i posada en 
marxa del projecte de Biblioteca Central Urbana. 

159. El nou Pla d’Equipaments preveurà la construcció dels equipaments 
supramunicipals llargament reivindicats, els jutjats i la segona residència 
pública. Serem més reivindicatius que mai en l’exigència a les 
administracions que correspongui per a la seva dotació pressupostària i 
execució de l’obra que correspongui. 

160. Serem igualment més exigents que mai per dotar la ciutadania de Sant 
Cugat i dels municipis de l’entorn de l’hospital de referència que 
mereixem. 

161. Al marge de les previsions del nou Pla, donarem continuïtat i accelerarem 
els equipaments que han quedat sense fer en aquest mandat, entre altres 
el Pavelló de Roquetes, el Complex aquàtic Mira-sol i l’Espai Jove La 
Floresta. 

Consulta altres inversions previstes als apartats corresponents: Mobilitat, 
esports, ensenyament, cultura... 
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Junts, per avançar a tot els barris de Sant 
Cugat  

 

Sant Cugat ha crescut molt, ja s’apropa als 100.000 habitants. És normal que 
els dispositius creats quan érem molts menys ja no siguin percebuts com a 
òptims. Som un municipi molt extens i divers que compta amb àmbit o barris 
clarament dotats de dinàmiques i fins i tot d’identitat pròpia. El cas de 
Valldoreix és el més accentuat, clarament, per això compta amb una estructura 
d’Entitat Municipal Descentralitzada (EMD), però també ho són els de La Floresta, 
Les Planes i Mira-sol (que és el que més ha crescut i compta de fet amb diversos 
sectors o barris diferenciats). Altres barris són molt més petits però estan 
igualment cohesionats i organitzats en la demanda d’eines per millorar les seves 
condicions de vida (Can Barata, Sol-i-Aire i altres nuclis dispersos a Collserola). I 
encara, uns altres barris de la ciutat estan més connectats al centre i han nascut 
com a resultat dels successius creixements urbanístics que hem experimentat: 
Coll Favà, Torreblanca, Parc Central, Turó de Can Mates, Volpelleres... Són barris 
molt poblats, cadascun amb les seves singularitats. 

Tenim per tant una EMD a Valldoreix amb molta autonomia de gestió i un sistema 
propi d’elecció del seu govern, tres grans barris que són Mira-sol, La Floresta i Les 
Planes amb singularitat prou diferenciada i òrgans propis de participació, altres 
diversos grans barris més connectats al centre i diversos nuclis dispersos per 
Collserola i Galliners.  

L’actual estructura de consells de barri ha generat molta insatisfacció en moltes 
de les persones i de les entitats que hi han dedicat desinteressadament bona part 
del seu temps lliure. Les causes són moltes i variades, està clar en tot cas que és 
el moment d’avançar, de crear plantejaments nous que serveixin més i molt millor 
al desenvolupament dels barris del municipi, a tot arreu. 

Per aquestes raons, des de Junts per Sant Cugat,  

162. Plantejarem una proposta de reforma profunda del sistema de relació 
entre els barris i l’Ajuntament per facilitar el gran salt endavant que 
mereixen.  

163. El nou model haurà de ser dialogat i consensuat amb cada barri i serà 
adaptat a cada cas atès que gestionar de forma idèntica realitats 
clarament diferenciades seria inherentment ineficient. 

164. Anirem molt més enllà del concepte de “participació” que proposa el 
Tripartit per avançar cap una veritable descentralització.  

165. Posarem a disposició dels tres grans barris més allunyats del centre 
(Mira-sol, La Floresta i Les Planes) la possibilitat de que es produeixin grans 
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avenços en termes de capacitat de decisió i gestió operativa. Proposarem 
sistemes de governança més autònoms, disponibilitat pressupostària 
pròpia i capacitat operativa directa amb recursos humans i físics destinats 
directament a cadascun d’aquests barris. 
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Junts, per La Floresta 

166. La Floresta viurà una gran salt endavant el proper mandat preservant la 
seva identitat i singularitat.  

167. Consensuarem amb el consell de barri una reforma integral del sistema 
de relació amb l’Ajuntament que anirà molt més enllà del concepte 
“participació”. Aportarà molta més autonomia de decisió i de gestió, 
comptant amb lideratges propis del barri, pressupost i recursos humans i 
equipaments.  

168. La Floresta és un dels barris de Sant Cugat en què la cohesió i el benestar 
de les persones depenen més de les xarxes informals i de les entitats del 
barri, que es compten entre les més dinàmiques i participatives de tot el 
municipi. Percebran clarament i en positiu el canvi d’orientació.  

169. Potenciarem el posicionament cultural de La Floresta, tanmateix un dels 
barris amb major densitat de creativitat.  

170. Potenciarem la convivència i les activitats al carrer, els equipaments i 
espais públics. 

171. Aportarem a La Floresta el fort impuls en matèria de qualitat urbana que 
mereix.  

172. Modernitzarem l’enllumenat del barri, que serà de led sostenible i 
intel·ligent i afavorirà la percepció de seguretat. 

173. Crearem espais de recollida de residus als accessos al barri (des dels 
Túnels, des la Ctra. de Vallvidrera, des de l’Arrabassada...). Permetran un 
parcament momentani fàcil. Seran estèticament discrets i integrats en el 
paisatge i estaran sempre cuidats. 

174. Per tal de treure cotxes aparcats dels carrers, estudiarem canvis en el 
planejament urbanístic que flexibilitzin la construcció de garatges a 
parcel·les que ara ho tenen prohibit. 

175. Millorarem les condicions per a la mobilitat a peu i en bicicleta. Allà on 
sigui raonable i d’acord amb els veïns plantejarem carrers amb prioritat 
invertida. Exigirem la cooperació de les companyies subministradores, 
sovint el principal impediment per a un ús normal de les voreres són els 
pals elèctrics. 

176. Actualitzarem el Pla d’Escales de La Floresta i executarem les millores 
pendents. 

177. Instarem l’AMB, administració que gestionarà el transport públic del 
municipi, a millorar-lo a La Floresta. Proposarem més freqüències i 
avenços en eficiència mitjançant l’aplicació de bus a demanda. 

178. Actualitzarem i arranjarem les instal·lacions esportives i la piscina del 
barri, clarament mancades de despesa en manteniment. Aïllarem 
tèrmicament el pavelló de Can Llobet i instal·larem plaques solars al sostre.   

179. Finalitzarem i posarem en marxa l’Espai Jove al centre cívic. 
180. Reforçarem els serveis per a la gent gran. 
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181. Ampliarem la capacitat de l’escola Bressol de La Mimosa per adaptar-la a 
la demanda actual, especialment on ara hi ha dèficit, a i0 i i1. 

182. Donarem continuïtat a les iniciatives de promoció d’habitatge protegit 
que estan en marxa o bé planificades que comptin amb suport veïnal 
suficient. 

183. Estudiarem fórmules imaginatives en cooperació per potenciar el 
comerç al barri i reduir la necessitat d’agafar el cotxe per fer la compra.  

184. Ens esforçarem per millorar el civisme al barri, per reduir o eliminar les 
pintades, els gargots i les bretolades a l’espai públic. També per seguir 
millorant la convivència entre els locals de restauració i bar de l’estació 
amb el veïnat. 

185. Atendrem les queixes o les denúncies que puguin formular-se entorn el 
fenomen de l’okupació. El fet que l’ajuntament no tingui a penes capacitat 
per gestionar-les no serà excusa.  

186. La Floresta participarà del gran impuls que preveiem en matèria de 
prevenció davant el risc d’incendis (veure els punts concrets a l’apartat de 
sostenibilitat). Potenciarem la neteja de vorals i de parcel·les en desús.  

187. Millorarem la convivència de La Floresta amb Collserola, amb el bosc, 
amb la natura en general. L’urbanisme i el sistema viari seran respectuosos 
amb l’entorn. 

188. Millorarem l’accés al barri aconseguint noves entrades i sortides des de 
la E9 (Túnels de Vallvidrera. Venint des del Nord, no caldrà recórrer la Ctra. 
de Vallvidrera i Pg. Olabarria per arribar al nou accés del Camí Antic de 
Terrassa (rotonda de Ctra. de Vallvidrera) o des de l’estació de Valldoreix. 

189. El nou Pla de Mobilitat general del municipi estudiarà també les millores 
encara necessàries a La Floresta (entorn de l’estació, Emeterio Escudero, 
Pont del Diari, accessos des de l’E9 pel carrer de la Palmera...) de manera 
dialogada i consensuada amb el veïnat. Es preveurà i calendaritzarà la 
dotació pressupostària necessària i l’execució de les intervencions 
escaients.  

190. Millorarem la percepció i les dades de seguretat. Estudiarem la 
implantació de tecnologia per fer-ho de forma eficient i plantejarem 
instruments de col·laboració ciutadana per compartir incidències i 
inquietuds.  

191. Seguirem avançant en l’accés correcte a la cobertura mòbil i les xarxes de 
telecomunicacions.  
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Junts, per Les Planes 

Sol-i-Aire, Can Cortés, Can Borrull i altres nuclis de muntanya 

192. Les Planes viurà una gran salt endavant el proper mandat preservant la 
seva identitat i singularitat.  

193. Consensuarem amb el consell de barri una reforma integral del sistema 
de relació amb l’Ajuntament que anirà molt més enllà del concepte 
“participació”. Aportarà molta més autonomia de decisió i de gestió, 
comptant amb lideratges propis del barri, pressupost i recursos humans i 
equipaments.  

194. Aportarem a Les Planes el fort impuls en matèria de qualitat urbana que 
mereix reforçant especialment les partides de manteniment i reposició 
per fer un barri més còmode i segur per als vianants.  

195. Específicament a Can Cortés, caldrà almenys una reposició integral de 
les voreres.  

196. Protegirem els contenidors més afectats dels senglars reguardant-los 
amb tanques adients per al context natural. 

197. Exigirem la cooperació de les companyies subministradores, sovint el 
principal impediment per a un ús normal de les voreres són els pals 
elèctrics. 

198. Executarem els compromisos dels pressupostos participatius, com ara 
les escales pendents.  

199. Modernitzarem l’enllumenat del barri, que serà de led sostenible i 
intel·ligent i afavorirà la percepció de seguretat. 

200. També a Les Planes la cohesió i el benestar de les persones depenen molt 
de les xarxes informals i de les entitats del barri. Reforçarem per tant la 
col·laboració amb les entitats locals del barri per enfortir-lo, molt 
especialment amb la Comissió de Festes que mereix ser més escoltada i 
evitar imposicions unilaterals.  

201. Per tal de treure cotxes aparcats dels carrers, estudiarem canvis en el 
planejament urbanístic que flexibilitzin la construcció de garatges a 
parcel·les que ara ho tenen prohibit. 

202. Millorarem les condicions per a la mobilitat a peu i en bicicleta. Allà on 
sigui raonable i d’acord amb els veïns plantejarem carrers amb prioritat 
invertida. 

203. Instarem l’AMB, administració que gestionarà el transport públic del 
municipi, a millorar-lo a Les Planes. Proposarem més freqüències, 
l’extensió del servei a caps de setmana, festius i mes d’agost, avenços en 
eficiència mitjançant l’aplicació de bus a demanda i la millora de la 
connectivitat amb Barcelona. Instarem també la millora de parades i 
marquesines. 

204. Reforçarem els serveis per a la gent gran. 
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205. Ens esforçarem per millorar el civisme al barri, per reduir o eliminar les 
pintades, els gargots i les bretolades a l’espai públic. 

206. Atendrem les queixes o les denúncies que puguin formular-se entorn el 
fenomen de l’okupació. El fet que l’ajuntament no tingui a penes capacitat 
per gestionar-les no serà excusa.  

207. Les Planes participarà del gran impuls que preveiem en matèria de 
prevenció davant el risc d’incendis (veure els punts concrets a l’apartat de 
sostenibilitat). Potenciarem la neteja de vorals i de parcel·les en desús.  

208. El nou Pla de Mobilitat general del municipi estudiarà també les millores 
encara necessàries a Les Planes de manera dialogada i consensuada amb 
el veïnat. Es preveurà i calendaritzarà la dotació pressupostària necessària 
i l’execució de les intervencions escaients.  

209. Millorarem la percepció i les dades de seguretat. Executarem el 
projectes pendents (càmeres) i estudiarem la implantació de més 
tecnologia. Plantejarem instruments de col·laboració ciutadana per 
compartir incidències i inquietuds.  

210. Seguirem avançant en l’accés correcte a la cobertura mòbil i les xarxes 
de telecomunicacions.  

211. Finalitzarem el procés d’urbanització de Can Borrull, nucli que va viure un 
gran salt endavant en el mandat 2015-2019.  

Sol-i-Aire 

212. Consolidarem urbanísticament i protegirem el nucli de Sol-i-Aire, 
exemple d’autoorganització social i veïnal que tantdebó es pugui replicar 
més per exemple en l’àmbit de la prevenció contra els incendis forestals. 

213. Atesa la clara singularitat geogràfica de Sol-i-Aire, plantejarem la revisió 
dels mecanismes de participació ciutadana i de relació amb l’Ajuntament.  

214. Incorporarem el nucli de Sol-i-Aire com a barri diferenciat als processos 
de decisió sobre els pressupostos participatius. 

215. Sol-i-Aire gaudirà de l’impuls que donarem a la conservació dels boscos 
i a les polítiques preventives contra els incendis forestals. 

216. De la mateixa manera que a la resta del municipi, lluitarem per fer 
possible el ple accés a la cobertura mòbil i les xarxes de 
telecomunicacions al nucli de Sol-i-Aire. 

217. Apostarem per fórmules innovadores i cooperatives per fer possible la 
dotació de serveis de comerç de proximitat al barri de Sol-i-Aire. 

218. Atendrem les necessitats d’altres nuclis a Collserola com ara el de Mas 
Fortuny. 

219. Proposarem el barri de Sol-i-Aire, juntament amb el de Can Barata, per a 
ser un dels primers del municipi en aplicar com a experiència pilot el Pla 
d’Autosuficiència Energètica (v. L’apartat corresponent a Sostenibilitat). 
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Junts, per Mira-Sol, Mas Gener, Can Cabassa, Bell Indret, Colònia 
Oller, Can Mates i Ca n’Ametller 

 

Mira-sol és el districte que més ha crescut en termes relatius, sobretot pel 
desenvolupament encara relativament recent del Turó de Can Mates. Amb tot 
sumat ja s’apropa als 20.000 habitants, població semblant per exemple a la de 
Sant Quirze del Vallès.  

És també el districte que acollirà la darrera gran expansió urbana de Sant Cugat, 
la de Ca n’Ametller (veure l’apartat corresponent a la secció d’Habitatge). En el 
seu plantejament actual aquesta expansió acollirà més de 4.000 nous habitatges 
que elevarien la població en prop de 15.000 persones més. Tot això està per 
definir.  

Junts per Sant Cugat aposta per moderar el creixement de la ciutat, que sigui el 
mínim necessari, el que convingui en funció d’una anàlisi rigorosa que detalli el 
marc econòmic-financer i jurídic,  les necessitats a cobrir en matèria 
d’equipaments i d’habitatge protegit i les oportunitats que representa aquesta 
expansió en un emplaçament estratègic de primeríssim nivell en el context 
català. Cal dissenyar aquesta expansió pensant no només en el propi barri de Ca 
n’Ametller i en Mira-sol, que també, sinó en el conjunt de Sant Cugat i la resta de 
l’entorn. Ca n’Ametller serà per exemple una de les darreres oportunitats de 
proveir allò que sorgeixi del nou Pla d’Equipaments, que detallarà les necessitats 
pendents del conjunt del municipi en tots els àmbits (educació, esports, cultura, 
serveis públics...). 

Tota aquesta expansió s’ha de fer posant al capdavant el criteri de la sostenibilitat, 
atenent a les diverses realitats preexistents i preservant i millorant el Model Sant 
Cugat que ha proporcionat les millors dades de qualitat de vida i d’oportunitats 
per a tothom. La majoria de la població mirasolenca s’hi ha instal·lat comptant que 
la configuració urbana que hi ha no canviarà de manera substancial. Cal mantenir 
per tant els criteris principals de densitat moderada, espais verds i connectivitat. 

Addicionalment, afrontem també un possible impuls molt important en matèria 
d’infraestructures viàries i ferroviàries que poden millorar enormement la 
configuració del barri. Tant és així que en algunes fases a tota aquesta expansió 
se l’anomenava “nova centralitat metropolitana”, probablement gràcies a la 
incidència dels ens metropolitans (Barcelona Regional) en el seu plantejament. 
No compartim aquesta perspectiva.  

Sí és cert però que l’expectativa del cobriment de les vies de la R8, la construcció 
de l’intercanviador ferroviari entre l’estació d’HGC i la de Rubí de Renfe i fins i tot 
la possibilitat de comptar amb una estació de l’AVE, que encara roman, són 
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aspectes molt determinants que cal considerar com a oportunitats sempre i quan 
no impliquin afectacions en els elements centrals de la qualitat de vida que 
aporta Mira-sol. 

Per tot el que antecedeix, des de Junts per Sant Cugat: 

220. A diferència del que planteja el Tripartit ens mantindrem ferms en els 
criteris ja àmpliament ressenyats en aquest programa de govern: En 
l’expansió de Ca n’Ametller combatrem la densificació i la compactació 
de la ciutat, no permetrem la construcció de gratacels i preservarem el 
model que ens és propi, el Model Sant Cugat.  

221. Mira-sol gaudirà de tots els equipaments que mereix. El nou Pla 
d’Equipaments general del municipi detallarà les necessitats previstes en 
tots els àmbits (educació, cultura, esports, habitatge protegit....) 
considerant una ciutat ja completada, amb un sostre de població ja definit. 
Detallarà també les previsions per barri o districte, també evidentment les 
de Mira-sol. Inclourà una calendarització i els compromisos pressupostaris 
corresponents.  

222. La redacció del nou Pla d’Equipaments no implicarà aturar res del que 
està en marxa, al contrari. Accelerarem l’execució dels projectes en curs 
com ara el Complex Aquàtic de Mira-sol.  

223. Igualment, el nou Pla de Mobilitat inclourà també totes les necessitats i 
oportunitats disponibles considerant una ciutat acabada, que ja no 
creixerà més almenys de manera significativa. Defensarem els principis ja 
exposats en l’apartat corresponent, el Dret a la Mobilitat Sostenible, que 
inclou millores molt substancials en mobilitat a peu i en bici, la potenciació 
del transport públic i l’establiment de la fluïdesa en el trànsit com a criteris 
generals.   

224. Explotarem totes les oportunitats per fer de Mira-sol un dels districtes 
més beneficiats en termes de millora de la connectivitat.  

225. En paral·lel, impulsarem les mesures proposades al ple en aquest mandat 
per reduir l’impacte social, sanitari, ambiental i econòmic de l’AP7-B30.  

226. Insistirem en la instal·lació de pantalles acústiques enllarg de tot el tram 
santcugatenc de l’AP7-B30. 

227. Millorarem la integració i la connectivitat del barri de Can Mates sense 
esperar la definició del projecte de Ca n’Ametller.  

228. Replantejarem i instarem les administracions competents l’execució de 
les millores que calgui a la connexió amb Rubí a l’autopista des de la zona 
de l’HGC de Mira-sol. No podem admetre que un dels principals accessos 
de la ciutat estigui en aquelles condicions.  

229. Accelerarem també lluitant davant qui calgui per la culminació de la 
dignificació de la Ctra. De Rubí des de la rotonda del Centre Comercial. 
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230. Abordarem les millores que requereixen molts carrers i places de Mira-
sol. Cal una forta actualització en qualitat urbana, voreres i molts altres 
aspectes, que detallarem en el marc del Pla Permanent de Manteniment, 
Reposició i Millora. Inclourà totes les vies del districte de Mira-sol amb el 
seu calendari d’intervenció. 

231. Millorarem clarament l’entorn de la Ctra. De Rubí. La seva franja esquerra 
(direcció Rubí) està avui abandonada de forma intolerable. No podem 
esperar a què es donin les condicions per al desenvolupament del 
projecte de Ca n’Ametller per avançar. Posarem en valor per tant les 
parcel·les públiques (com ara la que antigament ocupava la discoteca) i 
concertarem amb els propietaris usos provisionals o bé com a mínim 
tasques de manteniment i renaturalització. 

232. Aportarem millores clares en matèria de seguretat (veure l’apartat 
corresponent) sobretot mitjançant el reforç del cos de policia, una millor 
organització i més tecnologia.   

233. Estudiarem fórmules innovadores per fer possible una millor dotació de 
serveis de comerç de proximitat als diversos barris del districte per evitar 
desplaçaments.  

234. Concretarem consensuadament l’ús de la Masia de Can Rabella i 
caledaritzarem i dotarem pressupostàriament allò que s’hagi acordat. 

235. En el disseny de l’expansió de Ca n’Ametller preveurem el perllongament 
de l’eix verd Parc Central – Turó de Can Mates i la seva connexió més enllà 
de l’autopista amb la Serra de Galliners. 

236. En la definició dels usos de Ca n’Ametller reservarem espais per a 
equipaments públics o privats de l’àmbit docent, tecnològic i/o científic 
que han gaudit de demanda i ofereixen alt potencial d’impacte positiu 
potencial en la ciutat. Una mixtificació d’usos en transició cap el terciari 
més proper a l’autopista orientat a generar oportunitats en la proximitat.  

237. Recuperarem els consensos llargament treballats entre veïnat i 
Ajuntament en el mandat 2015-2019 sobre el desenvolupament del Barri de 
Can Cabassa que incloïen la promoció de 120 habitatges protegits, el 
disseny dels espais pendents de desenvolupament i la provisió 
d’equipaments. Adaptarem la planificació de tots el sector de Ca 
n’Ametller als consensos del punt precedent. Compartim el desencís del 
veïnat en veure que tota aquella feina de participació ha estat 
menyspreada durant el govern del Tripartit. 

238. Sotmetrem a la consideració del veïnat el detall del projecte d’impuls 
privat a la Masia de Can Cabassa.  

239. Potenciarem la conservació i renaturalització de les rieres. 
240. Reestudiarem l’entorn de l’Hospital Universitari General de Catalunya i la 

UIC. Millorarem la fluïdesa del trànsit i reordenarem les zones 
d’aparcament garantint una millor convivència d’usos. 
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241. Resoldrem d’una vegada per totes la urbanització de la Colònia Oller, 
probablement el darrer nucli pendent de totes les zones urbanitzades de 
Sant Cugat. 

242. Al barri de Mas Gener, abordarem la millora de la qualitat urbana 
necessària (voreres, disseny i estat dels carrers, entre d’altres).  

243. Tornarem a plantejar el cobriment de la pista poliesportiva de Mas Gener 
plantejant solucions que superin les restriccions que imposa l’ACA per a la 
protecció de la riera. 
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Junts, per Volpelleres i Can Barata 

 

El barri de Volpelleres ha estat la darrera gran expansió de Sant Cugat, la 
planificació feta en el seu dia està ja casi completada malgrat haver travessat 
en plena implementació crisis econòmiques de severitat desconeguda en 
moltes dècades. En aquests moments estan en construcció les darreres 
promocions previstes, ja només quedaran alguns importants equipaments 
pendents (La Mirada, centre cívic...) i el desenvolupament de les parcel·les 
terciàries que l’envolten pel Nord i per l’Oest. 

És un barri magníficament connectat, amb estació pròpia de FGC, que compta 
amb equipaments com ara mercat i zona comercial, biblioteca, espais verds, 
entre d’altres. 

El transcurs del temps ha posat de manifest però que hi ha àmbits que 
requereixen una millora urgent i que el pas del temps ja fa necessari que no ens 
trobem davant un barri nou sinó que requereix tasques de manteniment com 
qualsevol altre que ja està plenament consolidat, cosa que l’actual govern 
Tripartit no ha previst.  

Volpelleres és un barri jove i ple de talent. Hi viuen moltíssimes famílies amb 
nenes i nens. És un barri ple d’oportunitats que cal desenvolupar fins el màxim, 
cosa que mai es podrà fer amb una mirada que posa només sobre la taula la 
iniciativa pública, malbaratant clamorosament el potencial de la iniciativa de la 
societat civil com ara en el cas del “living lab”, laboratori d’innovació de la 
biblioteca Miquel Batllori.  

Per tot el que antecedeix, des de Junts per Sant Cugat: 

244. Insistirem en la necessitat de cobrir els eixos viaris i ferroviaris que 
travessen el municipi i envolten o travessen Volpelleres.  

245. Concretarem de la mà del veïnat i en el marc del Pla d’Equipaments els 
detalls de l’ús que cal donar a la Masia de Can Canyameres com a centre 
per al barri. Dotarem el pressupost necessari i executarem la rehabilitació 
i posada en marxa de l’equipament.  

246. Accelerarem la construcció de l’Escola La Mirada (veure les propostes 
concretes a l’apartat corresponent). 

247. Protegirem i millorarem el Bosc de Volpelleres, amb o sense escola. Es 
tracta d’un espai renaturalitzat que exemplifica el potencial d’aquesta 
mena d’actuacions urbanístiques.  

248. En el marc del nou Pla d’Equipaments, preveurem la construcció d’una 
nova escola bressol a Volpelleres. 
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249. Reforçarem els vincles amb la societat civil per explotar el potencial 
d’aportació del conjunt de la societat, que és enorme, molt més enllà de la 
capacitat de l’Ajuntament.  

250. Plantejarem la recuperació d’iniciatives com ara la del laboratori 
d’innovació a la biblioteca.  

251. Impulsarem l’eix cultural del barri de Volpelleres dinamitzant els espais 
públics mitjançant activitats adequades i (evidentment) no només 
compatibles sinó enriquidores de la qualitat de vida de les persones i 
famílies residents. 

252. Realitzarem les millores necessàries per a la dinamització definitiva del 
Mercat de Volpelleres. 

253. Replantejarem la zona d’aparcament i dipòsit de vehicles a tocar de 
l’estació. Estudiarem el trasllat del dipòsit i optimitzarem l’ús de la resta de 
l’espai.  

254. Cobrirem la teulada dels equipaments públics de plaques solars i 
posarem en marxa comunitats energètiques que facin el barri més 
sostenible i més resilient. 

255. Insistirem en la instal·lació de pantalles acústiques enllarg de tot el tram 
santcugatenc de les autopistes que creuen el municipi. 

256. Plantejarem l’aprofitament energètic dels eixos viaris i ferroviaris 
mitjançant la cobertura solar i l’aprofitament eòlic del pas de vehicles.  

257. Farem el que calgui per deslliurar el veïnat present i futur de les càrregues 
que imposa el trànsit de mercaderies perilloses pels eixos viaris i 
ferroviaris. Qui ha de suportar el cost de les transformacions necessàries 
són aquells que generen el risc, per petit que sigui, els propietaris de les 
infraestructures (l’Estat) i/o les empreses que produeixen o transporten 
aquestes mercaderies. 

258. Dinamitzarem de forma col·laborativa la zona del mercat i de Benet 
Cortada des de la perspectiva social, ciutadana i comercial amb plena 
compatibilitat amb els usos residencials i altres preexistents.  

259. Reestudiarem la conformació i els usos del camp de futbol de 
Volpelleres.  

260. Accelerarem les mesures dels pressupostos participatius: Millora verda 
al centre del barri i l’Av. de la Clota, al parc del C/ Dolors Bigas, pacificació 
a l’Av. de Can Bellet. 

Can Barata 

261. Consolidarem i garantirem el bon manteniment de les importantíssimes 
millores que ha viscut el barri de Can Barata els mandats precedents. 

262. Accelerarem la construcció de la rotonda per millorar l’accés al barri de 
Can Barata i aportar les condicions de seguretat imprescindibles. 
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263. Resoldrem urgentment la problemàtica del planejament urbanístic que 
manté el barri bloquejat des de fa anys incomprensiblement. 

264. Atesa la clara singularitat geogràfica de Can Barata, plantejarem la revisió 
dels mecanismes de participació ciutadana i de relació amb l’Ajuntament.  

265. Incorporarem el barri de Can Barata com a destí diferenciat als processos 
de decisió sobre els pressupostos participatius. 

266. Proposarem el barri de Can Barata, juntament amb el de Sol-i-Aire, per a 
ser un dels primers del municipi en aplicar com a experiència pilot el Pla 
d’Autosuficiència Energètica (v. L’apartat corresponent a Sostenibilitat). 

267. Revisarem la regulació de l’activitat de caça als boscos propers al barri 
de Can Barata per garantir la seguretat. Constatem clarament l’excessiva 
proximitat i el risc per a passejants i veïns. 

268. Can Barata gaudirà de l’impuls que donarem a la conservació dels boscos 
i a les polítiques preventives contra els incendis forestals. 

269. De la mateixa manera que a la resta del municipi, lluitarem per fer 
possible el ple accés a la cobertura mòbil i les xarxes de 
telecomunicacions al barri de Can Barata. 

270. Apostarem per fórmules innovadores i cooperatives per fer possible la 
dotació de serveis de comerç de proximitat al barri de Can Barata. 

271. Farem un nou niu de bústies de correu a Can Barata, projecte votat als 
pressupostos participatius. 

272. En el marc del procés d’assumpció de la gestió del transport públic 
santcugatenc per part de l’AMB, instarem millores en la connexió 
intermunicipal especialment al barri de Can Barata amb els municipi de 
Rubí i Sant Quirze del Vallès. 

La Mirada i el Bosc de Volpelleres  

 

Els nens i les nenes de l’Escola La Mirada, també les seves famílies, tenen tot 
el dret del món a gaudir d’una escola pública en condicions al seu barri, a 
Volpelleres. Per aquesta raó els governs anteriors van fer el que no els pertocava 
per les seves competències: assumir una part important del cost de construcció 
de l’escola que correspon a la Generalitat, atès que aquesta estava en aquell 
moment en una situació d’extrema fragilitat en els seus comptes públics mirant 
de remuntar el desastre financer deixat pel tripartit original, el de la Generalitat. 
(Sí, de vegades la història es repeteix).  

El projecte va arrencar per tant gràcies al lideratge dels governs anteriors de 
l’Ajuntament i va anar recorrent les seves successives etapes, sempre llargues en 
projectes d’aquest tipus. Durant aquest període va emergir la nova normativa de 
protecció civil i l’establiment del perímetre de seguretat entorn la R8 que tant ens 
afecta a Sant Cugat i molts altres municipis, i que va donar lloc a un informe 
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negatiu de Protecció Civil per a la construcció de La Mirada en l’emplaçament 
inicialment previst. El govern anterior va fer el que entenem que cal fer en aquests 
casos: parlar-ne i lluitar-ho, no aplanar-se a la primera dificultat. Va encarregar 
informes que rebatien les conclusions del de Protecció Civil i va plantejar 
mesures que es podien dur a terme per fer possible d’una vegada per totes la 
construcció d’aquest equipament tan necessari. 

De fet, atesos els informes i estudis de risc presentats, el 16 de febrer de 2018 el 
director general de Protecció Civil va emetre una resolució en què considerava 
aplicada la normativa de protecció civil “sempre que la reducció de la zona 
d’indefensió no superi els 100 m., per un període de temps màxim de 15 anys fins 
a l’execució de l’obra prevista de cobriment de les vies ferroviàries, com aplicació 
específica pels elements previstos en aquest pla especial d’ordenació del sector 
de Volpelleres de Sant Cugat del Vallès”; amb la qual cosa la línia a treballar era 
clara: que allò que ara sembla que sí serà possible per al desenvolupament 
urbanístic de Ca n’Ametller, el cobriment o soterrament de la via de Renfe, 
s’estengués almenys una mica més per protegir també l’entorn de Volpelleres i 
Roquetes i fer possible la construcció de La Mirada. 

Aleshores van venir les eleccions de 2019 i l’arribada del Tripartit. Van 
abandonar l’estratègia posada en marxa i van optar per un nou emplaçament... 
el bell mig del Bosc de Volpelleres! 

Va passar el que era previsible, que el Tripartit va provocar la confrontació de dos 
interessos plenament legítims que la gran majoria compartim, la imprescindible i 
desgraciadament postergada construcció de l’Escola La Mirada i la preservació 
d’un petit però magnífic espai renaturalitzat com el Bosc de Volpelleres. 

S’han constituït plataformes en un sentit i un altre i s’han interposat accions de 
tota mena. En aquest moment la construcció de l’Escola La Mirada està 
cautelarment suspesa. Ningú pot precisar quant de temps durarà aquesta 
suspensió que el Tripartit insistia que amb tota seguretat no es produiria. Tampoc 
es pot saber el sentit definitiu de la sentència, ni si en el cas que aquesta fos 
favorable a l’Ajuntament, si els litigants presentarien recurs amb petició de noves 
mesures cautelars. Tampoc és possible aventurar què passarà amb la resta 
d’accions judicials plantejades contra la construcció de La Mirada al Bosc de 
Volpelleres.  

En definitiva, en aquests moments el Tripartit no pot garantir un calendari per a la 
construcció de l’Escola, ni tan sols pot assegurar que es podrà construir en 
l’emplaçament que van seleccionar.  

La posició de Junts per Sant Cugat durant el mandat que ara acaba sempre ha 
estat la mateixa: sí a l’escola i sí al bosc.  



47 
 

Creiem que el Tripartit va cometre errades molt greus 1) abandonant la lluita per 
fer viable l’emplaçament original, 2) seleccionant una nou emplaçament que era 
previsible que generaria importants controvèrsies, 3) confrontant públicament 
interessos legítims i 4) generant a les famílies l’expectativa de què les accions 
judicials interposades no comportarien cap inconvenient per a la construcció de 
l’Escola i que es podria avançar sense majors dificultats. 

No obstant l’anterior, i ben conscients de la necessitat de poder comptar amb 
l’escola el més aviat possible, el grup de Junts per Sant Cugat no ha posat 
impediments al progrés del projecte del Tripartit, expressant això sí el seu punt 
de vista discrepant. 

Ara, som on som.  

És imprescindible generar les millors condicions possibles mentre dura aquesta 
situació d’interinitat. Costa molt d’acceptar que les famílies hagin de ser 
penalitzades amb sobrecostos del servei de menjador, que les nenes i els nens 
no puguin gaudir de patis dimensionats i amb espais d’ombra. Cal també trobar 
solucions viables i ràpides per tal de dotar l’escola provisional de menjador, 
gimnàs i de biblioteca.  

També, davant la impossibilitat de garantir la construcció de l’Escola en 
l’emplaçament designat pel Tripartit qualsevol govern responsable hauria d’estar 
estudiant i posant en marxa emplaçaments alternatius, els que ha proposat 
SosBosc o qualsevol altre, per contemplar totes les contingències possibles i 
avançar. De fet, ho hauria d’haver fet ja en 2019, i no s’ha fet encara.  

Cal accelerar, no ens podem quedar de braços creuats, no es pot tenir les famílies 
esperant indefinidament, potser més d’un any encara, unes decisions judicials 
que ningú pot assegurar quan arribaran ni en quin sentit decidiran.  

Per tot el que antecedeix, des de Junts per Sant Cugat,  

273. Posarem els recursos necessaris per millorar “el mentrestant” en els 
aspectes assenyalats (cost del servei de menjador, pati, gimnàs, 
biblioteca, accessibilitat, menjador, etc.).  

274. Seguint l’estela dels governs anteriors a 2019 posarem tot el que estigui 
al nostre abast per fer possible d’una vegada per totes i el més ràpidament 
possible la construcció de l’Escola La Mirada al barri de Volpelleres.  

275. Atesa la situació de possible bloqueig judicial del projecte i que 
considerem que no es pot tenir les famílies sotmeses a aquesta situació 
d’incertesa, iniciarem de manera immediata l’estudi d’emplaçaments 
alternatius per a la construcció de l’Escola La Mirada.  
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276. En el moment en què s’aixequin les mesures cautelars tirarem endavant 
amb el projecte de construcció en l’emplaçament actualment designat si 
es compleixen dues condicions:  

o que els informes jurídics garanteixin que l’Escola es podrà construir 
sense més demores, i  

o si no s’ha identificat prèviament cap emplaçament alternatiu viable 
que millori les perspectives de l’actual des dels punts de vista de la 
demora temporal, pedagògic, econòmic, ambiental, social i/o 
jurídic.  

277. Instarem també de forma immediata una implicació molt més intensa per 
part de la Generalitat i del Parlament de Catalunya per canviar les lleis que 
calgui per instar que les càrregues que imposa la normativa de protecció 
de protecció civil siguin assumides pels qui generen el risc: el propietari 
de la infraestructura (l’Estat a través d’ADIF) i les empreses que 
comercialitzen aquestes mercaderies. És l’Estat qui ha d’assumir el cost 
del cobriment de les vies, no les veïnes i els veïns.  

278. Treballarem decididament per superar la divisió social que s’ha generat 
innecessàriament entre interessos legítims que la gran majoria compartim: 
accelerar la construcció de l’Escola i protegir el Bosc de Volpelleres. 

 

Junts, pel centre de la ciutat 
 

El centre de la ciutat, en sentit ampli, s’ha vingut consolidant les darreres 
dècades amb expansions com ara les Torreblanca, Coll Favà o el Parc Central 
mitjançant un urbanisme diferencial i fet a escala humana. Són clarament 
perceptibles quines són les zones que s’han desenvolupat abans i després de la 
definició del Model Sant Cugat en 1987 des de l’alcaldia de Joan Aymerich. En 
aquell període es van reduir dràsticament les previsions que habilitava el Pla 
General Metropolità per fer de Sant Cugat una ciutat densa com les de l’entorn, 
de més de 200.000 habitants, si els socialistes haguessin continuat al capdavant. 
Es va reduir l’alçada dels edificis municipals a un màxim de planta + 4, es van 
esponjar proposant que respiressin pels quatre vents i es van dissenyar àmplies 
avingudes enjardinades i zones verdes per aportar allò essencial i característic 
de Sant Cugat: qualitat de vida. 

Els barris dissenyats des de finals dels ’80, per tant, gaudeixen de molt bones 
condicions tot i els àmbits de millora importants. Els barris fets abans de 1987, en 
canvi, pateixen problemes més importants que cal atendre perquè per a Junts 
per Sant Cugat tothom a Sant Cugat ha de gaudir de les millors condicions de 
qualitat de vida i d’oportunitats sigui quin sigui el seu barri.  
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Afrontem amenaces com ara una possible davallada de l’impacte dinamitzador i 
socialitzador de l’economia urbana i el comerç, la manca de manteniment i 
neteja, l’incivisme, la incapacitat d’actualitzar l’espai urbà amb criteris actuals per 
exemple pel què fa a amplada de voreres, tipologia de calçades i molts altres. En 
diverses etapes d’aquest mandat, per exemple, el centre de la ciutat ha viscut 
episodis inacceptables de plagues de rates i altres fenòmens que han perjudicat 
de manera important la percepció de la qualitat del centre de la nostra ciutat.  

Però l’amenaça principal és la de la congestió i de la contaminació derivada de 
decisions necessàries però mal implementades com l’anella verda. Aquestes 
eren decisions que ja estaven en marxa abans del Tripartit, hem d’anar cap aquí, 
sens dubte, però que cal executar molt bé perquè impliquen canvis d’hàbits. La 
sostenibilitat, insistim, no és discutible. Com tampoc ho hauria de ser que l’impuls 
públic cap el seu assoliment no hauria de ser contraproduent. Si restringeixes el 
trànsit sense mesures alternatives suficients només aconsegueixes més 
col·lapse, més temps de vehicles en marxa per desplaçament, i per tant més 
contaminació. Si implantes restriccions, en el cas de la Zona de de Baixes 
Emissions, fent taula rassa sense tenir en compte la ciutadania que has de servir, 
el que generes és rebuig a les polítiques de lluita contra el canvi climàtic. Capítol 
a banda és el de l’impacte en el comerç urbà. Insistim, així, no. Dialogant, entenent 
els casos particulars i les necessitats sectorials i adaptant la norma, sí.  

La implantació massiva de carrils bici té un potencial important de millora de les 
condicions de vida des de molts punts de vista essencials, començant per la 
salut. És necessària, ja estava en marxa i anirem endavant en el seu 
desenvolupament. Però cal millorar la seva compatibilitat amb la resta d’usos, 
clarament. No pot ser que la implantació de carrils bici porti com a resultat que 
patim més contaminació derivada de la congestió viària. De la mateixa manera 
que en som conscients d’això, ho som també que moltes persones, moltes 
famílies amb nens petits, gent gran, etc. mai podran ser usuàries de la bicicleta 
com a mode quotidià de transport, i això no ho hem de perdre de vista.  D’aquí la 
insistència en avançar també en la descarbonització i la millora de la fluïdesa de 
la mobilitat i la millora del transport públic.  

La lluita contra el canvi climàtic, insistim, no la guanyarem fent la vida impossible 
a la ciutadania o dificultant la mobilitat de persones i recursos, la guanyarem 
compatibilitzant tots els avenços que hem de fer sí o sí per lluitar contra el canvi 
climàtic amb el manteniment i la millora de la qualitat de vida, cosa que inclou la 
possibilitat de desplaçar-se en condicions raonables d’eficiència i de 
confortabilitat. 

Per tot el que antecedeix, des de Junts per Sant Cugat, ens comprometem a 
tirar endavant amb totes les mesures que afecten el centre de la ciutat, en 
sentit ampli, contingudes en aquest Programa de Govern en àmbits com ara 
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urbanisme, sostenibilitat, mobilitat, manteniment, habitatge, equipaments, 
qualitat urbana i comerç.  

Afegim no obstant aquestes mesures addicionals: 

 

Barri del Monestir i Sant Francesc 

279. Integrarem més i millor els Barris del Monestir i Sant Francesc amb el 
centre de la ciutat. Insistirem en la gran transformació dels mandats 2011-
2019 (alcaldies Conesa i Fortuny) que han propiciat un gran salt endavant 
en termes de qualitat urbana a l’Avinguda de Cerdanyola i el seu context. 

280. Estudiarem en el marc de la reforma integral que plantegem dels consells 
de barri i dels instruments de participació i de co-decisió la constitució 
d’un òrgan participatiu específic per als Barris del Monestir i de Sant 
Francesc. 

281. Dinamitzarem la Plaça d’en Coll amb activitats culturals, artístiques i 
socials. 

282. Millorarem el manteniment i l’ús dels Jardins de Sant Francesc d’acord 
amb les propostes veïnals. 

283. Finalitzarem el més aviat i amb la menor afectació veïnal possible les 
obres de transformació i vianantització en curs a l’Avinguda de 
Cerdanyola. 

284. Inclourem la previsió d’una piscina pública que doni servei al Barri del 
Monestir i Sant Francesc en el Pla d’Equipaments. Calendaritzarem 
l’execució de l’obra i dotarem pressupostàriament els recursos escaients.  

285. Proposarem al veïnat l’enderrocament de la Vil·la Montserrat per 
construir-hi un equipament, potser social i sanitari, que donarà servei al 
barri i habitatge dotacional que serà mixt: hi conviurà gent gran amb gent 
jove. Els joves hauran de fer front a una renda de lloguer especialment 
baixa a canvi del seu compromís d’acompanyar i atendre necessitats 
específiques de la gent gran amb qui conviu. 

286. Farem més activitats culturals als Jardins del Vallès, en horaris i formats 
adequats pel lloc i el veïnat. 

287. Cancel·larem la formulació actual del projecte Ragull Centre, contra el 
qual tenim interposat un recurs contenciós administratiu. No permetrem 
la construcció de gratacels residencials dins un polígon industrial, la 
implantació de grans zones comercials fora de la trama ni la construcció 
de places dures i tancades que plantegen espais que poden incitar la 
conflictivitat. 
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Can Trabal 

288. Garantirem les millores necessàries en el manteniment del barri de Can 
Trabal especialment en l’àmbit de l’estat de les voreres i del ferm. 

289. Millorarem l’accés al barri de Can Trabal des de l’Arrabassada. 
290. Atesa la clara singularitat geogràfica de Can Trabal, plantejarem la revisió 

dels mecanismes de participació ciutadana i de relació amb l’Ajuntament 
i la seva incorporació com a destí diferenciat als processos de decisió 
sobre els pressupostos participatius. 

291. Can Trabal gaudirà de l’impuls que donarem a la conservació dels boscos 
i a les polítiques preventives contra els incendis forestals. 

292. De la mateixa manera que a la resta del municipi, lluitarem per fer 
possible el ple accés a la cobertura mòbil i les xarxes de 
telecomunicacions al barri de Can Trabal. 

293. Aportarem millores clares en matèria de seguretat (veure l’apartat 
corresponent) també en el cas de Can Trabal sobretot mitjançant el reforç 
del cos de policia, una millor organització i més tecnologia.   
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Junts, per desenvolupar bé la darrera expansió de Ca n’Ametller 
 

La darrera gran pastilla de creixement previst de la ciutat és la que 
desenvoluparà urbanísticament els àmbits pendents de Can Mates, Can 
Fontanals, Ca n’Ametller, Hospital General i part de Can Cabassa. Tot aquest 
gran espai ha rebut diverses denominacions: “Nova centralitat metropolitana”, 
“nou districte econòmic”, “Ecobarri de Ca n’Ametller”... Certament, està tot per 
fer, malgrat la fortíssima campanya publicitària pagada amb diners públics “Sant 
Cugat del Futur” amb cara intenció electoralista. 

El projecte preveu el soterrament o la cobertura de la línia R8 d’ADIF / Renfe i la 
construcció de l’intercanviador entre les estacions d’Hospital General de FGC i la 
de Rubí de Renfe. S’ha desenvolupat de la mà de Barcelona Regional, agència de 
desenvolupament urbà de l’AMB, i segueix per tant els paràmetres urbanístics 
metropolitans que no compartim en tots els seus extrems. Parteix al nostre 
entendre de premisses errònies que poden generar una important ferida a la 
ciutat:  

1.- Suggereix que el problema d’excés de demanda d’habitatge és resoluble 
proveint més oferta, cosa que ja sabem que és falsa. Planteja per tant un escenari 
en què es preveu construir tant com es pugui, d’alt creixement de la ciutat, cosa 
que empitjorarà evidentment la situació de col·lapse de les infraestructures i els 
serveis públics. 

2.- Aposta per la “compacitat”, és a dir, pel model de ciutat compacta. Des de 
Junts creiem que és fàcilment constatable que el Model Sant Cugat, més 
equilibrat, genera millors condicions de vida i presenta perspectives molt més 
clares en termes de sostenibilitat energètica, per exemple.  

3.- Els promotors del projecte, que estan planificant la ciutat a dècades vista, no 
tenen en compte que la mobilitat privada deixarà de ser contaminant en un 
moment o un altre, quant abans millor. Volen casi diríem que imposar que la 
mobilitat quedi reduïda als desplaçaments a peu, en bicicleta o en transport 
públic. Compartim que cal evidentment un gran salt endavant per facilitar la 
mobilitat a peu, en bicicleta i en transport públic, però cal fer-ho sense 
imposicions, protegint la qualitat de vida, tenint per tant en compte que tothom 
tenim dret a desplaçar-nos més enllà d’on podem fer-ho per aquests mitjans. De 
fet, és essencial per al progrés social. D’aquí la nostra aposta pel Dret a la 
Mobilitat Sostenible que almenys per ara no recull el projecte. 

En aquest moment està aprovat tan sols l’avanç de planejament, amb el vot 
favorable de Junts per Sant Cugat per facilitar l’arrencada del projecte i fer 
possibles els grans consensos necessaris. Tot està per decidir. El Tripartit preveu 
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la construcció d’aproximadament 4.000 habitatges dels quals la meitat serien de 
protecció oficial de lloguer, xifra amb la qual preveu assolir el 10% de l’estoc 
d’habitatges en mans de l’Ajuntament. El que hem pogut veure fins ara són 
“renders”, recreacions digitals de com podria ser el barri que malgrat ser sempre 
presentades com a idíl·liques deixen entreveure la previsió de construcció 
d’alguns grans gratacels. 

Amb tots aquests antecedents, des de Junts per Sant Cugat,  

294. Garantirem que la darrera gran expansió urbana de Sant Cugat que tindrà 
lloc a la zona de Ca n’Ametller complirà els paràmetres generals del Model 
Sant Cugat. La densitat serà moderada, les transicions seran suaus i 
harmonioses. No desenvoluparem un barri compacte ni permetrem la 
construcció de gratacels.  

295. Buscarem el màxim consens polític i ciutadà possible en la definició del 
projecte. És imprescindible atès que serà segurament el projecte de major 
impacte per al futur de la ciutat i que es durà a terme durant almenys 3 
mandats. 

296. Prospectarem el màxim consens polític possible per aconseguir 
l’execució en el menor termini possible dels intercanviadors ferroviaris 
entre les línies de FGC i Renfe, en particular en aquest apartat el que afecta 
l’estació de l’Hospital General, i el soterrament o la cobertura de la via de 
Renfe fins almenys el barri de Roquetes (incloent per tant la part de 
Volpelleres) a càrrec dels que generen el cost que imposa la normativa de 
protecció civil.  

297. Dimensionarem el projecte tenint en compte les necessitats reals, amb 
dades rigoroses, pensant sobretot en fer possible que ningú hagi de 
marxar de Sant Cugat per raó de renda. La dimensió total del projecte serà 
per tant la mínima necessària. 

298. Dissenyarem el projecte tenint en compte la mirada interna però també 
i especialment l’externa, com es relaciona i com afecta la resta de la ciutat. 
No permetrem que comporti ni més col·lapse ni menys qualitat de vida, al 
contrari, ha de servir per descongestionar i per aportar més i millors 
oportunitats per al conjunt de la ciutat també en termes de mobilitat i de 
connectivitat.  

299. El planejament preveurà els equipaments necessaris per al nou barri però 
també altres equipaments públics per donar servei al conjunt de la ciutat 
i la previsió d’instal·lació d’altres equipaments privats com ara de l’àmbit 
de la docència o la tecnologia que caldrà definir en el marc del nou Pla 
d’Equipaments. Inclourà també la previsió d’espais d’ús comercial i 
terciari. 

300. L’espai verd serà almenys tan abundant com a la resta de les expansions 
urbanes de les darreres dècades (Parc Central, Can Mates, Volpelleres...). 
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Allà on sorgeixin oportunitats apostarem fins i tot per la renaturalització 
d’espais.  

301. L’expansió de ca n’Ametller preveurà un gran avenç en l’enxarxament 
dels corredors verds de la ciutat. 

302. La part de l’àmbit més propera al barri de Can Cabassa es desenvoluparà 
en funció dels acords llargament treballats i pactats amb el veïnat durant 
el mandat 2015-2019. Per si sol, aquell pacte preveu la construcció de 120 
habitatges protegits que si el Tripartit no hagués aturat ja estarien 
segurament lliurats. 

Junts, per Valldoreix 

303. Defensarem l’administració pròpia  la identitat de la Vila de Valldoreix. 
L’experiència ens demostra que Valldoreix ha pogut avançar sobretot quan 
l’espai polític que representem ha governat tant a l’Ajuntament com a 
l’EMD. Ha estat aleshores quan després de dècades de controvèrsia s’ha 
pogut establir un conveni econòmic i competencial estable i just, que 
naturalment cal actualitzar en benefici de tothom (actualment està vençut 
des de fa anys davant la paràlisi del Tripartit). Més que mai, la Vila de 
Valldoreix necessita governs tant a l’EMD com a l’Ajuntament que sumin, 
governs de Junts. 

304. Assumim com a propi el programa de govern de la candidatura Som 
Valldoreix que proposa la Susana Herrada com a candidata a la presidència 
de l’EMD. 

305. Tirarem endavant i accelerarem la iniciativa plantejada en mandats 
anteriors de promoció d’habitatge protegit a Valldoreix (56 habitatges a 
Santjoanistes). De la mà del govern de l’EMD prospectarem i executarem 
altres oportunitats de promoció d’HPO i/o d’habitatge dotacional. 

306. A diferència de l’actual govern del Tripartit, ens comprometem a ser 
proactius en el desenvolupament de les moltes iniciatives 
valldoreixenques que requereixen el concurs de l’Ajuntament, com ara la 
urbanització de l’Avinguda del Baixador. 

307. Executarem les modificacions del pla general urbanístic per eliminar del 
planejament els Vials de Cornisa i de l’Enllaç i aportarem la seva 
transcripció 1:1.000 compromesa i encara no lliurada. 

308. Especialment pensant en Valldoreix, Mira-sol, La Floresta i altres barris de 
similar configuració, instarem la modificació de les lleis urbanístiques que 
limiten la divisió horitzontal d’habitatges unifamiliars. Farem possible així 
que puguin esdevenir bifamilars, generant així les condicions per a què 
pares i mares que ja no conviuen amb filles i fills puguin romandre a casa 
seva. 

309. Definirem conjuntament amb l’EMD de Valldoreix i amb tots els actors 
que calgui els usos i les millores necessàries de Can Monmany. 
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310. Aportarem una gran millora en accessibilitat i connectivitat a Valldoreix, 
Can Mates, Parc Central, el Colomer, la zona de l’Arxiu i altres del centre, 
això com la part baixa de La Floresta. Ho farem possible reclamant la 
construcció de més accessos i sortides a la E9 (Túnels de Vallvidrera) per 
descarregar les carreteres de Rubí i de Vallvidrera i les seves rotondes 
sovint col·lapsades. Es tracta simplement de redirigir trànsit cap a aquesta 
via d’alta capacitat que travessa el nostre municipi. 

311. Aportarem també en el cas de Valldoreix millores clares en matèria de 
seguretat (veure l’apartat corresponent) sobretot mitjançant el reforç del 
cos de policia, una millor organització, més coordinació i més tecnologia. 
Farem possible l’esperada subcomissaria de Valldoreix.  

  



Programa de Govern 2023-2027   
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Junts per l’habitatge assequible 
 

El problema de l’excessiu cost de l’habitatge a Sant Cugat reflecteix 
òbviament un desequilibri entre oferta i demanda. Patim un excés de demanda, 
com la majoria de municipis metropolitans, encara més important pel fet que Sant 
Cugat és percebut que la millor opció on residir per una part molt important de 
la societat de l’entorn. Sense anar més lluny, els observatoris de l’Ajuntament 
Barcelona reflecteixen insistentment que un terç de la seva població voldria 
marxar, més de mig milió de persones (només comptant Barcelona) triarien 
possiblement un municipi com el nostre per viure-hi. Cal agrair-ho al colauisme-
socialisme.  

El volum de demanda externa que rep Sant Cugat és per tant inabastable per la 
via de l’oferta i genera un problema greu d’increment de preus que dificulta o 
directament impedeix que nosaltres, la gent de Sant Cugat, podem accedir a 
l’habitatge en condicions raonables. Moltes persones (no sabem quantes amb 
prou precisió malgrat la nostra insistència) han de marxar quan s’emancipen, es 
divorcien, es fan grans o pateixen sotracs econòmics de qualsevol mena.  

Per tant, sí, Sant Cugat està expulsant població per raó de renda malgrat els 
esforços públics canalitzats a través de Promusa, i aquest és un fet que hem de 
combatre per justícia, per evitar la gentrificació, l’especialització demogràfica 
excessiva i la pèrdua de capital social. 

Per resoldre-ho cal efectivament actuar des de l’oferta i reforçar clarament la 
política de promoció i disposició d’HPO des d’una mirada molt transversal i fent 
servir totes les vies i procediments disponibles. Però no és suficient, si no 
emprenem mesures també pel costat de la demanda no estarem fent res més 
que posar un pedaç temporal. Sant Cugat ja no creixerà significativament més 
enllà del nou barri de Ca n’Ametller, un cop finalitzat ja no disposarem de sòl per 
atendre les necessitats dels infants d’avui.  

Per això, des de Junts per Sant Cugat, 

312. Un dels elements troncals de la nostra acció de govern serà el 
desenvolupament de polítiques que optimitzin l’accessibilitat a l’habitatge 
per a les santcugatenques i els santcugatencs i evitar que ningú hagi de 
marxar per raó de renda. 

313. Paral·lelament, des del respecte als drets edificatoris dels propietaris, 
establirem criteris clars per tal que el creixement sigui el mínim necessari. 
Sant Cugat no vol créixer més enllà d’allò imprescindible, vol preservar la 
seva qualitat de vida, el seu model de ciutat i la seva identitat.  
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314. Determinarem una estimació del sostre poblacional per a Sant Cugat, és 
a dir, una previsió del nombre màxim de residents que tindrà Sant Cugat, 
que en línia amb els governs municipals 1987-2019 serà el més continguda 
possible.  

315. A diferència del Tripartit, actuarem amb rigor, amb dades. A partir del 
sostre poblacional estimat del punt precedent, inferirem la demanda 
potencial d’habitatge protegit i revisarem el pla vigent per adaptar-lo a la 
necessitat. 

316. Tot plegat ho farem a través de l’elaboració d’un nou Pla Local 
d’Habitatge del qual ara no disposem en els termes definits a la llei com a 
“instrument de planificació reglada recollit a la Llei 18/2007, del Dret a 
l’Habitatge, que té per objectiu la definició de les polítiques locals 
d’habitatge. De contingut analític, estratègic i operatiu, és un document 
complex i de gran escala.” 

317. La política d’habitatge serà compatible amb la preservació i millora del 
Model Sant Cugat. Promourem el fort creixement d’habitatge protegit que 
requereix Sant Cugat  mantenint els compromisos de no compactar la 
ciutat, controlar el creixement, evitar la construcció de barris densos i de 
gratacels.  

318. Les noves promocions d’HPO seguiran sent indistingibles de la resta. 
Estaran repartides per tota la ciutat, barrejades, no hi haurà barris ni zones 
amb concentració excessiva d’habitatge protegit. 

319. Sant Cugat viurà un fort procés d’expansió de la promoció pública 
d’habitatge. 

320. Mantindrem les exigències aprovades durant el govern de l’alcaldessa 
Conesa respecte el percentatge que cal destinar a HPO als nous 
desenvolupaments urbanístics i el propòsit d’assolir almenys el 10% 
d’estoc públic de lloguer sobre el total d’habitatges. 

321. Enfortirem clarament les vies disponibles per augmentar l’estoc d’HPO 
que no impliquin creixement de la ciutat a través per exemple de la 
intensificació de l’ús del tanteig i retracte i del reforç de les previsions de 
construcció d’habitatge dotacional en sòl d’equipaments.  

322. Potenciarem clarament la nostra empresa pública d’habitatge. Promusa, 
i per tant l’Ajuntament que és de totes i tots, compta amb un patrimoni 
públic potent que reforçarem intensament en línia amb els objectius 
plantejats. 

323. Totes les iniciatives de promoció d’HPO cercaran el màxim consens 
polític i veïnal possible, en els entorns propers i als consells de barri. La 
manera de procedir del Tripartit per exemple a Ragull Centre, al carrer 
Andana i la Masia de Can Cabassa il·lustren clarament que la seva manera 
de fer de plantejar iniciatives sense consens, sense escoltar ni dialogar, 
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impedeix massa sovint que tirin endavant i que els recursos públics 
invertits puguin quedar en no res. 

324. Reforçarem l’ús del dret de tanteig i retracte a favor de l’Ajuntament per 
ampliar l’estoc públic de lloguer per la via de l’adquisició d’immobles 
almenys mentre no arriben les noves promocions després de l’aturada 
imposada pel Tripartit (la primera promoció que preveu el seu PHA serà 
lliurada anant tot bé en 2025, dos anys incomprensibles d’aturada). 

325. Per fer-ho, capgirarem la inacceptable política pressupostària del 
Tripartit en matèria de promoció pública d’habitatge. Malgrat els 
discursos, les proclames i les campanyes publicitàries buides i 
costosíssimes el cert és que el suport pressupostari de l’Ajuntament a les 
polítiques d’habitatge no ha crescut, al contrari. Concretament, abans de 
finalitzar cada exercici pressupostari i en funció de la marxa dels 
indicadors de seguiment, també per evitar la immobilització de recursos 
públics que implica la generació de grans superàvits, preveurem 
aportacions a Promusa que garanteixin el reforç de les polítiques 
d’habitatge i que els recursos que són de totes i tots no queden retinguts 
en comptes corrents sense aportar cap valor a la ciutadania. (Aquest és un 
altre àmbit de gestió nefasta del Tripartit, en la liquidació de 2022 consten 
48,5 milions d’euros als comptes corrents i més de 26 milions addicionals 
d’operacions de préstec no disposades!).   

326. Construirem nous habitatges de lloguer dotacionals en sòls 
d’equipaments que no tinguin un ús assignat i també sobre sòls privats que 
siguin adquirits per l’Ajuntament.  

327. Seguirem impulsant la creació́ de cooperatives locals d’habitatge i la 
posada a disposició́ de sòls per al desenvolupament de noves actuacions 
en règim de cessió́ d’ús.  

328. Propiciarem noves maneres d’accedir i de viure l’habitatge que potenciïn 
els valors de col·laboració́ i de convivència per la ciutadania i també 
d’arrelament a la ciutat i els seus barris com ara el “co-housing” cooperatiu. 

329. Desenvoluparem la possibilitat d’implantar a Sant Cugat l’experiència de 
l’Ajuntament de Maó en què es poden a disposició habitatges de lloguer 
per a joves a molt baix preu a canvi del compromís d’ajudar veïnes i veïns 
d’edat avançada. 

330. Estudiarem les opcions legals disponibles per oferir suport en forma 
d’avals per a joves per l’adquisició del seu primer habitatge al municipi. 

331. Reforçarem les línies de suport al pagament del lloguer, d’hipoteques o 
altres despeses associades a l’habitatge. Segons l’observatori municipal, 
el 18% de la població expressa tenir dificultats per cobrir-les.    

332. Insistirem en la detecció de pisos buits al municipi per arribar a un acord 
amb els propietaris i que passin a formar part del parc d’habitatge 
assequible.  
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333. Millorarem clarament els incentius fiscals que reforcin les garanties 
d’acompliment dels objectius de la política d’habitatge. 

334. Instarem la reforma del marc normatiu per permetre en determinades 
condicions que els habitatges de gran dimensió que ocupaven famílies 
senceres i han esdevingut massa grans quan els fills i filles han marxat 
puguin ser utilitzats per més d’una unitat familiar, fent possible per tant la 
divisió horitzontal amb totes les garanties jurídiques. 

El consell d’administració de Promusa va aprovar quan ja portàvem 2 anys i mig 
de mandat el “Pla d’Habitatge Accessible” del Tripartit, comunicat prèviament a 
bombo i plateret als mitjans de comunicació sense passar pel ple ni que s’hagi 
habilitat espai per al mínim debat polític necessari. El titular ha estat que el 
Tripartit dobla les previsions de dotació d’HPO fins 2030 del pla anterior, el 
Promusa 2030. Res més lluny de la realitat, en el millor dels casos incrementa 
lleugerament les previsions a costa, això sí, de preveure grans construccions en 
alguns emplaçaments impensables, casi sempre dependents d’expansions 
urbanes que, insistim, fan preveure una ciutat molt més gran, més densa, més 
col·lapsada i on s’hi viu pitjor.  

335. Revisarem a fons el Pla d’Habitatge Assequible que realment més que un 
pla és un llistat de promocions previstes. No l’aturarem com sí va fer el 
Tripartit amb el Pla Promusa 2030 amb nefastes conseqüències, insistim, 
el revisarem en aquelles propostes que considerem que precisen de més 
i millor consens polític i veïnal per garantir el seu desenvolupament. 

336. Reactivarem el pla acordat durant el mandat 2015-2019 amb el veïnat al 
barri de Can Cabassa que va aportar moltíssima feina i dedicació. Preveu 
entre altres coses la construcció de 120 habitatges protegits. Ens resulta 
incomprensible que el Tripartit l’aturés menyspreant tan clarament les 
aportacions del veïnat. Si no ho hagués fet ara no afrontaríem 2 anys sense 
lliurament de noves promocions. Tirar endavant amb aquesta iniciativa no 
va en contra de la mirada més general promoguda per a tot el sector de 
Ca n’Ametller, demana tan sols adaptar-la als consensos preexistents. 

337. Retirarem el projecte Ragull Centre. No es construiran torres d’habitatge 
ni una gran superfície comercial fora de la trama urbana i dins un polígon 
industrial. Reobrirem el diàleg amb la propietat per tal de desenvolupar la 
parcel·la protegint l’equilibri i la convivència d’usos del sòl i donant 
resposta a les necessitats del barri i de la ciutat.  
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L’habitatge social, resolució d’emergències i noves estratègies 
antidesnonament 
Amb massa freqüència es produeixen desnonaments que no s’haurien de produir 
(gent gran, persones malaltes, famílies amb nens o amb dependents al càrrec...). 
Aquestes persones el que segurament voldrien és poder romandre a la seva llar 
malgrat no poder fer front a totes les despeses de l’habitatge.  

També és igual de cert que un particular que hagi materialitzat els seus estalvis 
en un habitatge per llogar té dret a veure acomplertes les seves relacions 
contractuals i que no té per què assumir personalment i de forma directa el cost 
d’un habitatge social, això correspon a les administracions públiques.  

Actualment, el que es procura és poder aportar un habitatge social a les persones 
desnonades. L’Ajuntament disposa a través de Promusa d’una cartera creixent 
d’habitatges per fer front a aquestes situacions.  

Davant aquestes situacions, des de Junts per Sant Cugat,  

338. Reforçarem l’estoc d’habitatges socials i els específicament destinats a 
emergències socials. 

339. Potenciarem el servei d’intermediació en el lloguer. 
340. En determinades circumstàncies que caldrà consensuar, plantejarem 

l’opció de que la persona o la família que hauria de ser desnonada pugui 
romandre a la seva llar protegint simultàniament els drets del propietari, 
que rebria la renda del lloguer d’un habitatge de protecció oficial. El pacte 
haurà de ser adaptat en cada cas a les circumstàncies de les parts tant pel 
què fa a la durada com a la renda concertada. Serveis socials serà el 
departament avaluador de les circumstàncies de la persona o família 
amenaçada de desnonament, acompanyarà el procés i farà seguiment de 
les circumstàncies de les persones afectades. Es cercarà la complicitat i 
el cofinançament de les administracions supramunicipals en l’adopció 
d’aquesta estratègia. 

El problema de la demanda externa d'habitatge 
Per resoldre definitivament la situació en el llarg termini cal sobretot incidir en la 
demanda externa. Està molt clar: quan d’aquí a 10 o 15 anys (si tot va bé) estigui 
acabada l’expansió de Ca n’Ametller a Sant Cugat ja no li quedarà sòl per abordar 
nous desenvolupaments urbanístics. Disposarem d’un 10% de l’estoc d’habitatge 
en mans públiques però serà insuficient per oferir oportunitats als infants d’ara si 
no abordem mesures per temperar la demanda externa. 

El fet que Sant Cugat ofereixi una percepció de qualitat de vida i oportunitats molt 
millor que els municipis de l’entorn, afegit al problema general que afecta el 
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conjunt de l’entorn metropolità, fa que la demanda externa que patim, com hem 
explicat, sigui inabastable.  

Diem-ho clarament: Les dades són clares i eloqüents, aquí les coses s’han fet 
millor, si tots els municipis de l’entorn (normalment amb llargs períodes de 
governs socialistes) haguessin gaudit de governs com els de Sant Cugat entre 
1987 i 2019 el problema de sobrepreu que patim no seria superior al d’aquests 
altres municipis.  

Per resoldre-ho, sembla que alguns opten per igualar-nos per baix, és a dir, 
empitjorar Sant Cugat (creixement descontrolat, congestió, col·lapse, grans 
alçades, densificació...) per intentar en va equilibrar el mercat. Aquesta NO és 
evidentment l’opció de Junts per Sant Cugat. Permetre o fomentar el creixement 
indiscriminat de l’oferta, que es construeixi més i més, no només perjudicarà 
clarament la qualitat de vida, la mobilitat i la sostenibilitat del municipi, és que a 
més a més no solucionarà el problema.  

Per aquestes raons, insistim que des de Junts per Sant Cugat 

341. Preservarem i millorarem el Model Sant Cugat que ens ha portat a ser el 
millor municipi en nivell socioeconòmic i oportunitats per a tothom 
promovent una ciutat a escala humana, verda, endreçada, segura i amb 
densitats moderades, transicions suaus i ben equipada. 

Solució a llarg termini: Capgirar l’estratègia socialista metropolitana  
Amb dades a la mà no es pot afirmar que Sant Cugat expulsa més població que 
la resta de municipis de l’entorn, altres municipis metropolitans tenen índexs de 
migració bastant més elevats que el nostre. L’accés a l’habitatge al conjunt de 
l’entorn metropolità s’ha complicat molt les darreres dècades, els preus han 
crescut molt per sobre dels ingressos mitjans de tal manera que el percentatge 
de renda personal mitjana que cal destinar a allò més bàsic, disposar d’un sostre 
i de les condicions residencials bàsiques, no ha parat de créixer.  

Això té moltes conseqüències i molt importants. S’estan expulsant persones i 
famílies sovint vulnerables cap a municipis i comarques més allunyades no per 
conveniència sinó per exigència, aprofundint-se el fenomen de la gentrificació i 
la pèrdua d’identitat i de capital social a molts dels indrets d’origen.  

Tot aquest fenomen metropolità té una explicació òbvia: A Catalunya la demanda 
està massa concentrada en un perímetre massa petit entorn Barcelona, pressiona 
els preus a l’alça i genera importants costos de congestió socials, econòmics i 
ambientals a relativament pocs quilòmetres de municipis i comarques que 
pateixen més aviat risc de desertització. El territori català, malgrat els avenços, és 
lluny d’estar adequadament equilibrat.  
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Això passa sobretot per dues raons. La primera és l’espoli fiscal que l’Estat 
infringeix a Catalunya que fa que entre 3 i 4€ de cada 10€ que paguem d’impostos 
marxin cada any per no tornar mai. La població en general és per aquesta raó molt 
més pobra del que pertocaria i disposa de menys renda personal disponible per 
fer front a despeses i inversions, incloses les de l’habitatge. L’espoli fiscal, que 
inclou el dèficit d’inversió estatal a Catalunya, també provoca directament que 
les comunicacions no estiguin a l’alçada de les necessitats. Qualsevol regió 
metropolitana europea comparable a la de Barcelona compta amb un entorn 
territorial molt més extens que el nostre que fa que per exemple residir a 50km 
de la feina sigui normal i sostenible. La distribució de la demanda és per tant molt 
més eficient. Aquí, però, ni l’Estat construeix les infraestructures que necessitem 
ni la Generalitat, crònicament infrafinançada, té capacitat per fer-les en el seu 
lloc. 

342. Impulsarem i col·laborarem amb tantes iniciatives institucionals o civils 
com siguem capaços per acabar d’una vegada per totes amb l’espoli fiscal 
que Espanya infligeix a la societat catalana, entre moltes altres raons que 
es desenvolupen als apartats corresponents, per les dificultats afegides 
que comporta per accedir a l’habitatge.    

La segona és l’abast territorial clarament obsolet i l’orientació política de l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona (AMB), administració supramunicipal poc coneguda 
però de gran potència pressupostària i enorme importància en la planificació 
urbanística, el transport públic i les infraestructures. Molts dels 36 municipis que 
hi pertanyem som ja un continu urbà amb altres que no hi són (Sant Cugat i Rubí, 
per exemple), cosa que genera molts problemes en molts àmbits, particularment 
en habitatge. L’orientació política de l’AMB sempre dominada pel PSC és la causa 
principal del desequilibri territorial i principal promotora de la situació. L’AMB 
concentra molts dels grans problemes ambientals, energètics, habitacionals i 
socials del país tot i la seva potència i actuar com una aspiradora de recursos de 
la resta del territori català, respecte el qual ve actuant des de sempre clarament 
d’esquenes. L’estratègia metropolitana socialista de concentrar-ho tot a dins, de 
constrenyir la mobilitat i de desenvolupar models urbans compactes i dels més 
densos d’Europa ha estat un fracàs que contrasta radicalment amb l’èxit de Sant 
Cugat, precisament l’únic municipi de certa grandària que ha adoptat una 
estratègia clarament diferenciada de la l’entorn metropolità i que mai (fins ara) 
s’hi ha aplanat.  

En resum, l’expansió de l’oferta immobiliària, inclosa la d’HPO, que viurà Sant 
Cugat els propers anys servirà només per millorar en part la situació, 
temporalment. Hem d’haver aconseguit durant aquest període, en una dècada, 
que el problema de la sobredemanda externa hagi desaparegut, o sigui almenys 
molt menor del que ho és avui.  
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Per aquestes raons, des de Junts per Sant Cugat,   

343. Exercirem tota la nostra capacitat d’influència a nivell supramunicipal per 
millorar l’equilibri territorial català amb l’objectiu de reduir la demanda 
externa que pressiona els preus a l’alça i dificulta l’accés a l’habitatge a 
Sant Cugat. 

344. Impulsarem la millora de les infraestructures per fer-ho possible, per 
eixamplar el perímetre dins el qual es percebi que és eficient residir i 
treballar. Per reduir la demanda externa d’habitatge que rebem a Sant 
Cugat cal aconseguir que molts altres municipis siguin igual d’atractius, o 
més, cal que la demanda de sòl a la Regió metropolitana (molt més enllà 
de l’AMB) estigui molt més ben distribuïda.  

345. Plantejarem l’adhesió a les iniciatives que promouen una millor 
distribució de la inversió pública i de la demanda, com ara l’Arc 
Metropolità, perquè el futur de les ciutats que queden fora del perímetre 
de l’AMB és molt determinant per a una millor distribució de la demanda i 
la reducció de la pressió de la que rep Sant Cugat. En aquest mateix sentit, 
enfortirem els vincles amb l’Àmbit B30 i estudiarem altres opcions que 
estan avui sobre la taula per a la intensificació de la cooperació entre els 
dos vallesos. 

346. Posarem sobre la taula de les instàncies pertinents el re-disseny 
institucional avui vigent (municipi, comarca, AMB, província...) no ajuda en 
absolut i és clarament ineficent, hem d’avançar cap a dissenys més 
racionals i actualitzats.    

347. Serem molt més incisius en la necessitat d’aconseguir que l’AMB deixi 
d’operar d’esquenes a la resta del país.  
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Junts, per enfortir la cohesió social i no deixar 
ningú enrere 

El 18% de la població santcugatenca (unes 17.000 persones!) està en situació 
d’exclusió o de risc d’exclusió. Són dades millors que les de qualsevol altre 
municipi similar de l’entorn però per a nosaltres són inacceptables, una 
societat amb tanta capacitat com la nostra no se les pot permetre.  

La clau és precisament aquesta: que si abordem la qüestió essencialment des de 
la mirada del sector públic l’impacte és potent però insuficient. És el conjunt de 
la societat el que té la capacitat d’aconseguir que veritablement “ningú quedi 
enrere”, l’ajuntament en solitari no ho aconseguirà mai. Estem parlant de 
nombroses circumstàncies que cal atendre, persona a persona, per revertir la 
situació.  

Per fer-ho possible, des de Junts per Sant Cugat,  

348. Tota l’activitat del govern de Junts per Sant Cugat tindrà com a objectiu 
final millorar la qualitat de vida i oferir les millors oportunitats de 
desenvolupament personal ple per a tothom, pensant sobretot en aquelles 
persones que més pateixen.  

349. Propiciarem les condicions socioecòmiques, ambientals i sanitàries per 
fer-ho possible.  

350. Liderarem des de l’Ajuntament un context col·laboratiu que mobilitzarà 
allò necessari de tots els sectors: persones amb talent, capacitat i 
disponibilitat, centres educatius de tota mena, comerços i empreses, 
administració i, evidentment, les entitats. Només podem aconseguir 
l’objectiu de no deixar ningú enrere, un cop més, sumant. 

351. Enfortirem la coordinació dels recursos disponibles, públics i privats, 
perquè el compta és que les coses passin, no qui es posa la medalla.  

352. Promourem la cultura de la pau, la diversitat i la solidaritat com a condició 
bàsica per fer possible una societat justa i avançada.  

353. Impulsarem els drets civils i la igualtat sense distinció de gènere, raça, 
origen o orientació sexual. 

354. Tornarem a ser una potència econòmica local de primer nivell, avançada 
i basada en la generació d’alts valors afegits, capaç d’oferir oportunitats 
laborals i professionals dignes molt més enllà de la pròpia societat 
santcugatenca. 

355. Potenciarem clarament la xarxa de protecció social a Sant Cugat, de 
forma col·laborativa per avançar el màxim possible. Som i serem en tot 
moment plenament conscients de què fins i tot les societats més riques i 
avançades del món no aconsegueixen que totes les persones que les 
integrem aconseguim tirar endavant. Que a més a més afrontem un 
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escenari molt incert en molts àmbits a nivell català i a nivell global que ens 
exigeix treballar per un Sant Cugat resilient i preparat per al que pugui 
venir. 

Junts, per reforçar la xarxa de protecció social 
Les persones excloses no són diferents de les que no ho són. No són ni millors ni 
pitjors, tenen els mateixos drets i les mateixes obligacions. Qualsevol de nosaltres 
podria haver nascut en un context que impedís el nostre ple desenvolupament, o 
bé patir qualsevol de les circumstàncies que porten persones i famílies a 
situacions de vulnerabilitat i exclusió: accidents, malalties, sotracs econòmics... 
No es tracta per tant de caritat, es tracta de justícia, de justícia social, perquè 
aquell 18% que dèiem té els mateixos drets que el 82% restant. 

356. Oferirem tot el suport assistencial que calgui. Com a societat no podem 
permetre que a Sant Cugat ningú pateixi situacions de precarietat 
extrema. Mobilitzarem tots els recursos a l’abast per fer-ho possible.  

357. L’objectiu de les polítiques socials serà acompanyar totes les persones 
necessitades de suport social a través d’un itinerari que les permeti deixar 
de ser-ho sempre que sigui possible. Les persones mereixem ser lliures i 
poder construir el nostre propi futur des de la nostra llibertat.  

358. Centrarem la nostra activitat social, sobretot, en pal·liar les 
circumstàncies que porten les persones, cadascuna d’elles considerada 
individualment, a la dependència del suport social.  

359. Les persones usuàries dels serveis socials participaran de programes 
personalitzats de reinserció social, també laboral sempre que sigui 
possible de la mà del Servei d’Ocupació Municipal. 

360. Mesurarem les nostres polítiques socials en funció dels objectius assolits, 
no dels pressupostos invertits. Gastar diners públics és fàcil, el que té 
mèrit és resoldre situacions. La competició partidista per veure qui gasta 
més és simplement absurda. 

361. Mantindrem i millorarem l’Observatori d’Inclusió que estudiarà no només 
la pobresa i la vulnerabilitat sinó també els processos de reinserció, les 
solucions proposades i el seu nivell d’eficàcia.  

362. La xarxa de protecció social que implantarem vetllarà per la igualtat 
d’oportunitats per a tothom. La nostra proposta serà la d’aprofundir en la 
col·laboració amb tothom qui pugui aportar en aquesta direcció tant com 
es vulgui, sense descartar la constitució d’instruments jurídics 
diferenciats, com ara una fundació, sempre vetllant per les màximes 
garanties en termes de rigor de gestió i transparència.  

363. Seguirem treballant per aconseguir alguna mena de document 
d’identitat digital / tarja ciutadana que faciliti els tràmits i l’accés al suport 
social quan sigui necessari de forma discreta i eficient. 
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364. Revisarem l’actual aplicació de la tarifació social per enfortir-la en 
qualsevol servei públic on hi hagi marge.  

365. Protegirem les famílies, unitat bàsica de qualsevol societat, sigui quina 
sigui la seva forma i composició. Crearem o reforçarem serveis de suport 
a la paternitat o maternitat.  

366. Recuperarem com a mínim el suport a les famílies nombroses que hi havia 
abans del Tripartit. 

367. Mantindrem o ampliarem els dispositius de provisió d’aliments per al 
conjunt de la població en situació de vulnerabilitat, amb especial èmfasi 
en la gent gran i els serveis d’àpats a domicili, en companyia, etc. 

368. Mantindrem o ampliarem, igualment, els mecanismes de protecció 
davant altres condicions vitals bàsiques: habitatge, subministraments, 
desplaçaments, higiene, etc. 

369. Seguirem treballant en la difusió i la millora dels serveis de teleassistència 
per a la gent gran i qualsevol altra persona amb necessitats especials. 

370. Vetllarem per l’accés a les millors oportunitats educatives i de formació 
per a tothom, persones de qualsevol edat i condició.  

371. Mantindrem i/o reforçarem la progressivitat en la fiscalitat local dins 
l’estret marge que ans atorga la llei. 

372. Posarem en marxa i/o reforçarem més i millors dispositius de detecció 
de situacions de vulnerabilitat no identificades col·laborant amb tots els 
agents de la xarxa.  

373. Farem pública de la millor manera possible la relació de serveis 
disponibles de la xarxa de suport social. 

374. Combatrem qualsevol forma de maltractament o abús físic, sexual o 
psicològic amb èmfasi especial en la infància, les dones i la gent gran.  

Junts, per reforçar el paper estratègic de les entitats  
Sant Cugat compta amb una societat civil molt preparada i conscienciada 
respecte un fet que no podem perdre de vista: que la felicitat dels uns depèn en 
bona part de la dels que ens envolten. Són moltíssimes les persones que treballen 
dia a dia, majoritàriament de forma desinteressada, per això, per fer de la nostra 
una societat millor. I moltes d’aquestes persones ho fan de manera organitzada, 
a través de les entitats. 

Les entitats són pal de paller del que és Sant Cugat. Són un actiu imprescindible 
i importantíssim en la majoria d’àmbits clau: la defensa dels interessos dels barris, 
la promoció de la cultura, els esports, la protecció social i l’atur, la defensa del 
medi ambient, l’oci, empresa i comerç... Si per alguna raó deixessin d’existir 
perdríem un capital social crític i la nostra seria una societat molt pitjor, més trista 
i més pobra des de tots els punts de vista.  
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Per això ens sembla indiscutible que qualsevol govern local responsable n’hauria 
de ser plenament conscient i hauria de generar un marc de col·laboració oberta i 
franca que les reforci i optimitzi el seu potencial d’aportació a la ciutat, a 
diferència del que ha vingut passant aquests darrers anys a Sant Cugat. 

Per aquestes raons, des de Junts per Sant Cugat, 

375. Ens comprometem a reforçar el teixit associatiu de Sant Cugat aportant 
més recursos i infraestructures amb total independència de les posicions 
i afinitats de cadascú. 

376. Farem possible no només el sosteniment sinó la millora del volum total 
de recursos aportats a les entitats del municipi, malgrat la situació 
financera tan delicada que travessa l’Ajuntament.   

377. Reforçarem la “capitalització” de les entitats per reforçar la seva 
consistència i fer-les menys dependents del pressupost ordinari de 
l’Ajuntament.  

378. Aportarem altres recursos estratègics com ara eines de gestió, xarxa 
relacional, formació o espais de valorització.  

379. Proposarem als organitzadors de la Festa de la Tardor la potenciació de 
la fira d’entitats per incrementar el seu impacte en termes de captació 
d’adhesions, d’associats, de talent i de recursos. 

380. Reestudiarem la relació econòmica entre l’Ajuntament i les entitats 
també pel que fa al cobrament per l’ús d’espais municipals per part de les 
associacions i entitats de Sant Cugat, que serà clarament més reduït, o si 
és possible, eliminat.  

381. Reorganitzarem equips humans i recursos per fer possible la creació de 
l’Oficina d’atenció i suport  a les entitats pel desenvolupament dels 
projectes en l’àmbit municipal.  

382. L’Oficina  tindrà efectes de finestreta única per les entitats en referencia 
amb tots els temes relacionats amb les subvencions de caràcter municipal 
i podrà també remetre informació a les entitats municipals d’altres vies de 
finançament disponibles per part d’altres administracions. 

383. Addicionalment, l’oficina impulsarà projectes de col·laboració entre 
entitats, i entre aquestes i la societat civil en àmbits com ara el mecenatge 
i el patrocini.  
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Junts, per les persones amb diversitat funcional 
 

Hem de reforçar el plantejament d’itineraris vitals plens per a totes les 
singularitats. La societat és molt diversa i tota ella mereix oportunitats de 
desenvolupament integral. Les persones amb capacitats diferents, les que 
pateixen trastorns de l’espectre autista (TEA) o altres diversitats en l’aprenentatge 
i la convivència, restriccions a la mobilitat o diversitat funcional de qualsevol 
mena han de poder gaudir a Sant Cugat d’un escenari d’oportunitat tan 
enriquidor i facilitador com qualsevol altra persona. 

384. Treballarem amb la Generalitat per la creació d’una oficina de benestar 
social i famílies oberta de dilluns a divendres. 

385. Revisarem els barems per a la bonificació de l’IBI de famílies nombroses 
amb persones amb diversitat funcional, per ajudar-les i contribuir el 
benestar de les famílies. 

386. Impulsarem el lleure per a persones amb diversitat funcional. 
Incentivarem també la participació seva i empoderament.  

387. Constituirem el Consell de Persones amb Diversitat Funcional (en marxa). 
388. Crearem una agenda política que els pròxims quatre anys incorpori les 

necessitats de les persones amb diversitat funcional i ho faci clarament 
compromesa, on siguin centrals els elements com l’accesibilitat, la vida 
independent, la igualtat davant la llei, l’accés al mercat laboral i el dret a 
l’escola inclusiva. 

389. Constituirem la figura del Comissionat de la Diversitat Funcional per 
garantir la coordinació de les actuacions que afecten directament al 
col·lectiu, que don lai transversalitat que requereixen les polítiques 
dirigides a les persones amb diversitat funcional. 

390. Revisarem els barems per concedir la targeta d’aparcament. No 
diferenciarem entre diversitat funcional i persones amb mobilitat reduïda 
en zones com els CAP, l’Ajuntament i els seus serveis. 

391. Facilitarem la màxima autonomia en el transport públic a les persones 
amb diversitat funcional. 

Amb una visió més a llarg termini, junts per Sant Cugat treballarem per: 

392. Fomentarem la total integració laboral de les persones amb diversitat 
funcional (detalls a l’apartat de promoció econòmica i empresarial). 

393. Desplegarem campanyes de sensibilització del comerç per 
l’accessibilitat cognitiva. 

394. Treballarem per aconseguir l’atenció ginecològica i odontològica 
especialitzada. Mitjançant convenis amb HUGC. 

395. Centralitzarem les proves mèdiques en un mateix CAP a persones amb 
problemes de mobilitat. 
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396. Ampliarem i millorarem els serveis socials (Casa Mònaco), dotant-los de 
més recursos i personal. 

397. Continuarem sensibilitzant als cossos i forces de seguretat del municipi 
en l’àmbit de l’atenció a les persones amb diversitat funcional. 

398. Potenciarem i farem seguiment de les entitats privades del municipi 
(Jeroni de Moragas, Catalònia Fundació Creativa i Guru). 

399. Farem que la pàgina web de l’Ajuntament sigui més accessible i moderna. 
400. Elaborarem una guia d recursos actualitzada i accessible. 

Junts, per la gent gran 

 

Una proporció que creix acceleradament de la nostra ciutat som o serem gent 
gran. És evident, Sant Cugat de cap de les maneres podria afirmar que assoleix 
els seus objectius si no és capaç d’oferir el millor context possible per als nostres 
grans. Com a aproximació general, per tant, estem davant d’un sector que anirà 
requerint més i millor atenció pública en la mesura en que va creixent la seva 
envergadura, és a dir, cada cop será necessari dotar més pressupost i més i 
millors equipaments i serveis.  

Com en molts altres àmbits, la realitat d’avui ve marcada per la precarietat 
general de les pensions i dels serveis públics, que no estan a l’alçada de les 
necessitats de la societat catalana en general en bona part per la incidencia de 
l’Estat i dèficit fiscal que ens imposa. Tot i que la llei determina un 50% de 
finançament a la dependència, l’Estat sufraga a penes el 20%, és la Generalitat la 
què malgrat el seu crònic ofec financer ha de fer front al 80% restant en un 
sistema lent i complex que allarga fins l’inacceptable els terminis de 
reconeixement oficial de la necessitat de suport emparat per la llei. La situació és 
molt complicada i res indica que hagi de millorar substancialment. El dèficit de la 
seguretat social creix inexorablement, com el del conjunt de les administracions, 
i l’estructura de la piràmide demogràfica no permet albirar solucions espontànies. 
Els baby boomers ja s’estan incorporant al col·lectiu. Ara afegim la inflació i les 
conseqüències de la Guerra d’Ucraïna, que s’allarga en el temps, i l’encariment 
general de productes bàsics i subministres. Molta gent està patint, per tant, no 
ho podem acceptar.  

Sant Cugat compta amb equipaments i serveis orientats a la gent gran però la 
ciutat ha crescut molt ràpidament, necessitem més i millors espais de 
socialització, residència i convivència per atendre aquesta necessitat creixent.  

Les reivindicacions de persones que lideren el col·lectiu són clares, estem parlant 
d’un segment de població molt gran i divers amb un ventall de necessitats que 
requereixen espais i serveis diferenciats. Destaquem en aquest punt la 
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conveniència de donar compliment a allò que realment reclama la major part del 
col·lectiu, que és poder quedar-se a casa seva amb el degut suport i 
acompanyament. Afrontem una necessitat clara i creixent de reforçar els serveis 
d’atenció domiciliària. 

Dins el col·lectiu hi ha molta necessitat, però també molt potencial d’aportació. 
Bona part de les persones jubilades, per exemple, atresora dècades 
d’acumulació de coneixement i d’experiències, gaudeix de condicions de salut 
envejables i de certa seguretat socioeconòmica que les permet jugar un paper 
que una societat intel·ligent com la nostra ha de saber posar en valor oferint els 
canals i els espais adequats per fer-ho. 

En aquest sentit, des de Junts per Sant Cugat impulsarem: 

401. Impulsarem el procés de reconeixement de Sant Cugat com a Ciutat 
Amiga de la Gent Gran. 

402. Ens dotarem d’una regidoria específica per a la gent gran per atendre les 
necessitats actuals de la població i establir previsions pel creixent 
augment del nombre de persones d’edat. 

403. Atendrem i consensuarem el redactat definitiu del Pla Estratègic de la 
Gent Gran. 

404. Adaptarem la normativa de mobilitat a les necessitats de la gent gran. Cal 
fer-ho en àmbits molt diversos, des dels patins elèctrics als serveis de 
transport públic. 

405. Revisarem el plantejament de la Zona de Baixes Emissions pensant 
especialment en la gent gran. Els objectius que tothom compartim de lluita 
contra el canvi climàtic han de ser plenament compatibles amb la defensa 
del dret a la mobilitat sostenible, molt especialment de les persones que 
tenen més dificultats.  

406. Igualment, vetllarem perquè el nou plantejament del transport públic, 
que licitarà l’AMB, garanteixi a tots els barris de la ciutat l’accessibilitat i les 
correctes condicions d’ús per part dels nostres grans.  

407. El Consell de la Gent Gran adquirirà la rellevància que mereix, en funció 
de les seves pròpies aspiracions i capacitats en matèria de decisió i co-
gestió. 

408. Millorarem el suport econòmic per el manteniment, sosteniment i millora 
dels casals i equipaments cívics de la gent gran. 

409. Impulsarem la creació d’una segona residència pública a Sant Cugat.  
410. Ara bé, som conscients que el finançament públic no arriba a cobrir les 

necessitats arreu del país per l’ofec crònic que ens sotmet l’Estat. Per això 
promourem  paral·lelament altres mesures pal·liatives que d’una manera o 
una altra aportin les millores en qualitat de vida de la gent gran mereix, 
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reforçant l’assistència a domicili, ampliant la concertació de places de 
residència amb el sector privat i/o a través d’altres mesures. 

411. Reforçarem les línies de finançament per realitzar rehabilitació o 
arranjaments a les llars de persones grans en àmbits com l’accessibilitat, 
la seguretat o l’adequació dels habitatges envellits. 

412. Desplegarem campanyes de formació i de sensibilització sobre el 
respecte a la gent gran i lluita contra el maltractament. La ciutadania i en 
especial les persones grans han de saber que l’envelliment és una 
oportunitat i no un problema i poder viure’l  amb goig i alegria. 

413. Desenvoluparem el programa “Camins amics”, que asseguri el bon estat 
de l’espai públic, especialment de les voreres, la instal·lació de WCs, 
bancs amb recolza-braços, papereres, etc. 

414. Reforçarem els programes de lluita contra l’exclusió habitacional i pels 
subministraments clau (aigua, llum, gas...), per a les persones grans que ho 
necessitin. 

415. Millorarem les condicions per fer possible que el conjunt de la nostra 
gent gran gaudeixi de l’accés que mereix a serveis i productes relacionats 
amb la salut i el benestar en àmbits com ara l’òptica, audició, ortopèdia, 
fisioteràpia i podologia, entre d’altres.  

416. Reforçarem l’organització de les iniciatives existents facilitar altres 
material de segona mà a les persones que el necessiten: crosses, cadires 
de rodes, caminadors, llits articulats, grues, etc.  

417. Farem possible la presència d’animals a les residències de gent gran i 
llars d’avis. El contacte de les persones grans amb animals aporta una serie 
d’estímuls sensorials, afectius i emocionals que contribueixen a generar 
sentiments de felicitat i benestar que milloren la seva qualitat de vida. 

418. Dissenyarem un programa d'adopció d’animals específic per a persones 
grans sota supervisió dels serveis socials municipals que escolliran l'animal 
més adient per a la convivència, segons el perfil d'aquest i de la persona 
destinatària, i avaluaran el nivell d'adaptació per tal de consolidar o no 
l'adopció. 

419. Posarem a disposició programes gratuïts de formació de les noves 
tecnologies per ajudar en el seu ús i adaptació i pal·liar la bretxa digital. 

420. Posarem en marxa el Banc del Moviment per intercanviar material 
ortopèdic de segona mà que pugui ser útil fins que la Seguretat Social ho 
permet.  

421. Implementarem el Programa RADAR per detectar persones que per 
exemple han deixat d’anar a llocs habituals sense que es conegui la causa 
entre el veïnat per prevenir emergències i situacions de maltractament. 

422. Crearem polítiques que motivin i fomentin el voluntariat de la gent gran 
per ajudar, per via de subsidiarietat, a cobrir necessitats socials o 
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mancances que puguin existir en el Municipi. Potenciarem la participació 
activa i constant de les persones grans en la política municipal. 

423. Reformularem els serveis d’atenció al públic de les instàncies municipals. 
No totes les persones usuàries tenen la capacitat de demanar cita prèvia 
o fer altres operacions per Internet. Habilitarem per tant més i millors 
serveis d’atenció, sense cita prèvia, per atendre totes les casuístiques que 
rep l’ajuntament de la millor manera possible. 

424. Millorarem el suport necessari per ajudar la gent gran a seguir vivint a 
casa seva en les condicions adequades. 
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Junts, per la joventut 

 

Vivim temps d’incerteses en què moltes conviccions que teníem per segures 
no només trontollen sinó que s’han manifestat com a gens consistents. Ni les 
pedres (els béns immobles) pugen sempre de valor, ni la democràcia està 
assegurada, ni la pau a Europa, ni tantes altres coses essencials que hem anat 
constatant els darrers anys. Hi ha molts fonaments de l’edifici social que potser 
durant molts anys havíem descuidat com a societat que requereixen clarament 
de nous esforços per a la seva consolidació i evitar que fem llenya, en expressió 
castellera. Tampoc les generacions joves tenen garantides unes condicions de 
vida millors que les que les han precedit, com havia semblat durant molt de 
temps. Al contrari, l’estructura demogràfica i el context socioeconòmic planteja 
a les persones joves grans reptes que dificulten moltes coses de vital importància 
com l’emancipació i la constitució de projectes familiars, de la forma que sigui, 
en condicions raonables de seguretat i de solvència.  

A Sant Cugat comptem amb un sistema educatiu públic, privat i concertat de 
primer nivell des de la primera infància fins a l’etapa postuniversitària. Comptem 
també amb els millors ratis de llocs de treball per habitant. Disposem de 
equipaments i serveis de tota mena per acompanyar la joventut en el seu camí 
vital, sempre millorables, esclar. No obstant això, els joves troben moltes 
dificultats per romandre al seu poble i construir els seus projectes de futur.  

Així és, una part de la joventut ha de marxar per trobar les oportunitats que mereix, 
tant els més formats com els que no ho estan tant. Estem perdent part del talent 
i del capital humà, la força de futur i el dinamisme que entre tothom hem ajudat a 
desenvolupar, generant un desequilibri a la piràmide d’edats que cal revertir per 
garantir no només que com a societat oferim el mapa d’oportunitats de tothom 
mereix sinó també un futur ple per al conjunt de la societat. És un fenomen que 
va més enllà de Sant Cugat, certament, que cal combatre amb tota la 
determinació. Això té dues causes principals. La primera és la dificultat objectiva 
d’accés a l’habitatge, i la segona, que va lligada, és el baix nivell salarial general 
de la joventut, que dificulta més que a les generacions precedents la construcció 
de projectes d’emancipació en condicions raonables.  

Per això, tal com desenvolupem més en els reculls més centrats en l’economia i 
l’urbanisme, a Sant Cugat garantirem les millors condicions possibles en aquests 
dos àmbits. Reforçarem més encara la potència socioeconòmica del nostre 
municipi per avançar cap a l’atur zero, aquí i al nostre entorn, perquè és la millor 
garantia de generació d’oportunitats per a tothom i per avançar cap a un 
repartiment just, sostenible i equilibrat de la riquesa que generem. I en paral·lel, 
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ens dotarem de la capacitat necessària per proveir allò necessari per evitar que 
ningú, cap persona arrelada a Sant Cugat, hagi de marxar per raons econòmiques.  

La mitjana d’edat de la població de Sant Cugat (96.000 habitants) és de 38 anys. 
Això vol dir que és una ciutat amb molts infants, nens i joves. Per tant, també cal 
tenir molt present aquestes franges d’edat. Parlar de joves implica parlar de 
cultura, esport, emergència climàtica, participació, oci, mobilitat, habitatge... Una 
mirada que està present en molts dels àmbits que recull aquest document i en el 
conjunt del nostre projecte de ciutat. 

Per tot el que antecedeix, escoltant tothom i en particular recollit les 
propostes de la Joventut Nacionalista de Catalunya (JNC), des de Junts per 
Sant Cugat: 

425. Aportarem més i millors oportunitats d’oci saludable, educatives, laborals i 
habitacionals per a infants i joves. Farem una consulta amb tots els joves 
d’entre 14 i 25 anys per captar més propostes i per validar les principals 
decisions. 

426. Des de la regidoria de Joventut tindrà un paper transversal i cooperatiu amb 
la resta de regidories per poder aplicar una perspectiva juvenil a totes les 
polítiques municipals.  

427. Desenvoluparem i potenciarem els espais de participació i interlocució amb 
els joves de Sant Cugat a través de l’impuls dels actuals espais, com el Consell 
de Joves i les diferents taules de participació ciutadana. Valorarem obrir nous 
espais de participació en els àmbits que així ho requereixin.  

428. Facilitarem la cessió d’espais municipals per la creació de nous casals joves, 
que puguin esdevenir punts d’informació juvenil i de cohesió associativa. En 
particular, finalitzarem la posada en marxa de l’Espai Jove de La Floresta. 

429. Fomentarem la participació activa dels joves a l’associacionisme local, així 
com la interrelació entre les associacions juvenils i els centres educatius de 
Sant Cugat.  

430. Potenciarem també nous canals de comunicació i informació municipal 
adreçats als joves, tenint sempre en compte els nous usos comunicatius i de 
xarxes socials. 

431. Plantejarem la creació d’un Centre d’oci diürn per a Joves, enfocat a l’oci i 
usos socials per als joves de la ciutat. Serà un equipament complementari a 
l’Oficina Jove del Casal Torreblanca. És una proposta que va realitzar el 
Consell de Joves 13/16 i que el govern anterior va començar a treballar, tot i 
això el tripartit no l’ha tirat endavant.  

432. Reestudiarem la revocació de qualsevol tipus de cobrament per l’ús d’espais 
municipals per part de les associacions i entitats de Sant Cugat. L’Ajuntament 
de Sant Cugat ha d’acompanyar i impulsar en tot moment l’associacionisme i 
totes les entitats de la ciutat, l’actual cobrament per l’ús d’espais municipals 
comporta greus problemes per a la realització d’activitats. Cal eliminar el 
cobrament per l’ús dels espais.  
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433. Crearem comptes municipals a les principals xarxes socials específiques per 
als joves. Comptes on es publicarien totes les informacions d’interès per als 
joves i les associacions juvenils (oferta d’activitats i serveis, campanyes de 
l’ajuntament, informació de la regidoria, etc). Molts joves no segueixen el 
compte de l’Ajuntament, però acostumen a seguir els comptes que es creen 
per les festes majors. Aquests comptes a les xarxes socials agruparien també 
les ofertes d’activitats per a joves de les principals festivitats locals. 

434. Organitzarem una Fira Jove d’entitats i associacions juvenils per 
promocionar l’associacionisme i l’oferta d’oci jove de Sant Cugat. Seria un 
símil de la Festa de la Tardor: una jornada on fer diferents activitats i on cada 
entitat/associació (de manera gratuïta) de Sant Cugat tindria una paradeta on 
poder explicar què fan, com la gent s’hi pot apuntar, etc. Un espai de promoció 
i enfortiment del teixit associatiu local orientat específicament als joves. Per 
assegurar una gran participació, l’efecte crida podria ser un concert de grups 
de música catalana potents. 

435. Recuperarem el projecte de construcció de la sala polivalent. Una 
reivindicació històrica de diverses formacions polítiques que actualment 
formen el Govern Tripartit de Sant Cugat, però que han abandonat un cop han 
entrat dins el Govern municipal. 

436. Recuperarem el projecte dels governs de les alcaldesses Conesa i Fortuny 
de construir una gran biblioteca al parc Ramon Barnils. Els joves necessitem 
aquesta gran biblioteca en ple centre de la ciutat. Som molts els joves que en 
època d’exàmens ens queden sense lloc d’estudi amb els actuals 
equipaments municipals. 

437. Analitzarem la possibilitat d’obertura d’espais municipals com a espais de 
co-working i d’estudi, més enllà dels actuals espais. Aquests espais haurien de 
realitzar-se especialment en aquells barris on no trobem una biblioteca o un 
espai municipal de referència per als joves.  

438. Ampliarem els horaris de la campanya d’espais d’estudi per als joves en 
període d’exàmens i també fora dels principals períodes d’estudi. 

439. Farem realitat el projecte de Bus Nit que arribi a les discoteques i la resta 
d’espais d’oci nocturn de la ciutat. La JNC Sant Cugat subscrivim i defensem 
totalment el projecte de Bus Nit per a joves que hem treballat conjuntament 
amb Junts per Sant Cugat en aquest mandat 2019-2023. Estudiarem les 
freqüències de la xarxa urbana de transport nocturn amb l’objectiu de millorar 
l’accés i la seguretat de l’oci nocturn dels joves. 

440. Estudiarem nous usos de la T-Jove de l’Ajuntament de Sant Cugat. 
Actualment la tarjeta T-Jove de l’Ajuntament no és coneguda entre els joves, i 
això es deu principalment a una manca tant de promoció com de necessitat 
d’ús. Cal estudiar una remodelació integral d’aquest servei, per adaptar-lo a 
l’actual context de digitalització i fomentar el seu ús i utilitat. 

441. Obrirem un canal directe de comunicació amb la regidoria de Joventut 
perquè totes les entitats, associacions i veïns de Sant Cugat ens puguin fer 
arribar propostes i idees per a l’impuls de l’associacionisme juvenil, així com 
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també per poder fer arribar qualsevol tipus de proposta en l’àmbit de les 
polítiques de joventut. 

442. Vetllarem per assegurar el relleu generacional de la cultura popular de Sant 
Cugat. 

443. Promourem la inclusió dels eSports en els programes municipals per reforçar 
el seu impacte en termes de socialització, cohesió familiar, aportació de 
competències toves (“soft skills”) i d’oportunitats formatives i professionals.  

444. Promourem l’esport entre els joves a través del reforç de les entitats i de 
l’establiment d’un nou model tarifari més reduït que l’actual per als centres 
esportius municipals a totes les activitats que s’hi desenvolupen. 

445. Impulsarem serveis d’educació afectivo-sexual més enllà dels actuals. On 
tots els joves puguin trobar informació, prevenció i acompanyament sobre les 
ITS’s i la salut reproductiva. 

446. Incentivarem l’accés dels joves a estudis superiors vinculats als sectors 
estratègics i de futur, com els STEM, a través de xerrades i formacions 
especialitzades als centres educatius, amb la col·laboració de totes aquelles 
associacions juvenils que vulguin. 

447. Potenciarem l’emprenedoria jove arrelada al municipi i impulsarem 
programes de mentoring i assessorament empresarial per a nous 
emprenedors. 

448. Promourem més habitatge públic de lloguer assequible per a joves. 
449. Oferirem incentius per a la contractació de joves menors de 30 anys del 

municipi. Crearem una línia de subvencions per aquells empresaris de Sant 
Cugat que contractin menors de 30 anys. 

450. Atorgarem incentius per aquells propietaris que lloguin o venguin el seu 
habitatge a menors de 35 anys del municipi, millorant l’accés a l’habitatge de 
la població jove. 

451. Estudiarem que un dels usos de la Masia de la Torre Negra pugui ser el de 
casa temporal de convivències pensada pels alumnes de les escoles de Sant 
Cugat. El preu seria bonificat pels centres de la ciutat. 

452. Millorarem la seguretat en les zones d’oci nocturn de Sant Cugat. 
453. Plantejarem a l’AMB, institució que gestionarà el transport públic, que dins 

els criteris de millora del transport interurbà plantegi la inclusió d’una xarxa de 
busos llançadora orientada als joves universitaris de Sant Cugat cap als 
campus universitaris d’altres municipis que actualment no estan ben 
connectats per tal de fer més curt el trajecte i impulsar el transport públic 
entre els joves.  
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Junts, per una ciutat educadora i integradora  

 

Sant Cugat compta amb una gran riquesa en el seu sistema educatiu de la qual 
ens hem d’enorgullir tant dins el sistema públic com en el concertat i privat. 
No obstant aquest és un dels àmbits que ens preocupa, per diverses 
qu ̈estions. 

Ens preocupa, i molt, que les oportunitats que reben les nostres filles i els nostres 
fills siguin les mateixes amb independència del sistema educatiu que els acull. 
Ens preocupa també si no estarà passant que estiguem creant comunitats socials 
diferenciades en funció de l’escola dels infants, creiem que Sant Cugat ha de 
promoure de manera decidida la interacció entre les diverses comunitats 
educatives perquè totes i tots som un sol poble i hem de vetllar, conjuntament, 
per garantir tot allò bàsic per a tothom. Ens preocupa que els diversos sistemes 
podrien estar generant maneres d’entendre la societat menys reconciliables que 
uns anys enrere. Ens preocupa que l’actual conflictivitat laboral del sector, que 
apareix de manera cíclica, pugui afectar la qualitat general del sistema públic i 
que s’agreugin les diferències i les escletxes entre els sistemes i les escoles. I 
altres. 

Ens preocupa també l’agressió constant de les institucions espanyoles a la 
llengua catalana en el sistema educatiu. Temem que molts voldrien sistemes 
diferenciats per llengua, cosa que entenem que suposaria una estocada greu a 
les perspectives de futur de ser un sol poble, una societat que progressa des de 
la unitat. El català és la llengua que determina l’amplada del cercle social i cultural 
i de les perspectives educatives i professionals d’infants i joves. El castellà tothom 
el té, una part massa important de la nostra infància pot patir un estretament 
injust de les seves perspectives de futur si el sistema no garanteix les seves 
competències plenes en l’ús de la nostra llengua, del català, per a tothom. 

No cal dir-ho, el sistema educatiu determina les bases del futur de la societat, la 
seva cohesió, la capacitat d’oferir oportunitats per a tothom dins un marc just que 
equipari perspectives de futur per infants i joves amb independència de quin 
sigui l’origen de cadascú. 

La capacitat d’integració del sistema educatiu s’estén també a les persones 
adultes. Constatem la necessitat molt clara de reforçar el sistema, un cop més en 
un marc de col·laboració, que ha de permetre que totes aquelles persones que 
per a raó que sigui han quedat descavalcades de l’itinerari estàndard trobin les 
oportunitats que mereixen per reprendre’l i maximitzar les seves oportunitats. 
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Sant Cugat és una ciutat referent en educació per la qualitat dels projectes 
educatius dels seus centres educatius i per l’impuls de la innovació i la qualitat 
que sempre ha protagonitzat el nostre Ajuntament. Sant Cugat és la ciutat de 
Catalunya amb més nens i joves, i per això l’educació constitueix per a nosaltres 
un repte clau. 

Volem contribuir a millorar i consolidar la qualitat de l’educació d’infants i joves 
aportant recursos, projectes i idees. Creiem en la millora de la formació 
professional i en la seva importància, volem ser un municipi DUAL amb 
especialitats relacionades amb farmàcia, biotecnologia, informàtica, robòtica, 
aeronàutica i videojocs. 

No obstant això, la nostra opció educativa de ciutat comença afirmant la 
necessitat de donar suport a les famílies, en l’exercici de les seves 
responsabilitats educatives. La família, en totes les seves formes, continua essent 
el principal punt de referència dels ciutadans i el principal àmbit de socialització 
i educació. 

El tarannà de la nostra ciutat, compromesa amb el fet educatiu, ha fet possible 
consolidar el concepte de ciutat educadora, on l’escola surt a la ciutat a realitzar 
experiències educatives, i la ciutat entra a l’escola per a aportar el valor afegit 
dels agents educatius que la conformen. 

Assolir la fita de ser una ciutat referent en educació no és fàcil i requereix la 
implicació activa del seu ajuntament, que ha de definir una estratègia per a traçar 
aquest procés de millora educativa. L’educació és cosa de tothom, no només de 
l’escola, i els municipis hi fem aportacions i hi estem implicats a través de la 
corresponsabilització i l’aplicació, entot moment, dels principis d’autonomia i de 
subsidiarietat. 

En els mandats anteriors l’educació ha esdevingut, juntament amb les polítiques 
socials una prioritat màxima per a l’Ajuntament. 

Per tot el que antecedeix, des de Junts per Sant Cugat, 

454. Afavorirem que els equipaments educatius de totes les etapes d’adeqüin 
als projectes educatius, per tal de permetre evolucionar de la clàssica aula 
a espais d’aprenentatge polivalents i adaptats a diferents metodologies 
d’aprenentatge, garantint l’assoliment de coneixements i de les 
competències.  

455. Crearem itineraris de formació acadèmica i laboral que permetin 
reorientar les carreres acadèmiques i professionals, atenent les diferents 
capacitats i talents.  

456. Dotarem la ciutat de serveis i programes necessaris per a la infància i les 
famílies. La certificació d’UNICEF va ser un primer pas que ens va permetre 
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avaluar el nostre nivell dels serveis, i a partir d’aquí poder dibuixar les 
necessitats que la ciutat ha de cobrir. 

457. Enfortirem les xarxes educatives i socials. Promourem els valors 
comunitaris creant la xarxa de suport al voltant dels centres educatius, 
objectiu que ja han començat a treballar els plans d’entorn i la relació i la 
interacció de les diferents comunitats educatives.  

458. Ampliarem el conveni de l’Ajuntament amb l’Hospital Sant Joan De Deu 
perquè els alumnes de 2n de primària de totes les escoles de Sant Cugat 
puguin participar en el “Programa SJD MIND Escoles”  i diagnosticar casos 
de nens i nenes amb trastorns de neurodesenvolupament i millorar el seu 
rendiment acadèmic . 

459. Millorarem la distribució equitativa de les places escolars per tal de reduir 
la sensació de segregació escolar. En matèria d’educació, cal treballar en 
corresponsabilitat amb la Generalitat, per tal de garantir que totes les 
etapes del sistema educatiu es troben distribuïdes per tot el territori del 
municipi per tal de garantir la igualtat de condicions, l’equilibri territorial, 
l’arrelament dels nostres ciutadans al territori, etc... amb un sistema 
educatiu de qualitat, garantint una educació inclusiva, equitativa i de 
qualitat i promoure oportunitats d’aprenentatge permanent a tothom. 

460. Garantirem la llibertat d’ensenyament. 
461. Adequarem l’oferta educativa i animarem la creació de nous centres 

educatius: és bàsic que els nostres infants i joves, puguin trobar el màxim 
d’oportunitats a la nostra ciutat, en matèria educativa: noves escoles 
bressol (competència pròpia), nous cicles de formació professional, etc. 

462. Impulsarem programes de foment de les STEM (ciència, tecnologia, 
enginyeria i matemàtiques) especialment en l’àmbit femení. La tecnologia 
com a eina educativa incentiva la motivació per l’aprenentatge, alhora que 
capacita els alumnes per a les competències en tecnologia, informació i 
comunicacions 

463. Reforçarem els programes per reduir el fracàs escolar i l’abandonament 
prematur dels estudis. Si volem una ciutat competitiva amb joves formats 
en tots els camps haurem de fer un esforç encara més gran en els joves 
que per diverses raons no aconsegueixen acreditar l’ESO. Ens adherirem 
al Programa Mentoria per aconseguir que els joves que estan en risc 
d’abandonar decideixin continuar estudiant més enllà de l’ESO fins a 
graduar-se als ensenyaments post-obligatoris. 

464. Impulsarem la creació d’una escola d’educació especial. 
465. Enfortirem l’escola pública, àmbit en el qual els Ajuntament tenim més 

marge de maniobra, ni que sigui petit. 
466. Potenciarem el manteniment de les escoles públiques, millorarem els 

seus patis i els dotarem d’espais d’ombra. 

 



82 
 

467. Reforçarem el suport als centres escolars que estan treballant per 
reformular els patis i fer-los més inclusius i coeducatius. 

468. Perseverarem en la millora dels accessos i la construcció de camins 
escolars segurs. Propiciarem l’autonomia d’infants i joves en el seu 
desplaçament diari en un marc segur, tant a peu com en bicicleta (“A 
l’Escola, en bici”).  

469. Reforçarem els programes d’educació vial, que gaudiran d’una 
instal·lació permanent.  

470. En el marc del nou Pla d’Equipaments, preveurem la construcció d’una 
nova escola bressol a Volpelleres i estudiarem si és necessari o no un 
segon Institut escola. Estudiarem també la possibilitat de traslladar 
l’Escola d’Art i Disseny.  

471. Prioritzarem els serveis i activitats d’impacte social amb especial atenció 
i protecció les famílies amb menys recursos i amb més riscos. 

472. Mantindrem o reforçarem la tarifació social i els ajuts per a les activitats 
fora de l’horari escolar. 

473. Reforçarem fins on calgui les beques menjador i qualsevol altre 
mecanisme escaient tant durant el calendari lectiu com durant la resta de 
l’any. 

474. Crearem un programa d’educació emocional, en què el respecte, 
l’empatia i la cooperació siguin els protagonistes de forma transversal i en 
totes les etapes educatives. Ens volem preocupar que tots els nens i nenes 
aprenguin els valors que implica el dret a exercir la ciutadania.  

475. Impulsarem i promourem la idea de ser “la ciutat del coneixement”. 
Aprofundirem en els vincles entre els centres educatius de primària i 
secundària amb els campus universitaris i les empreses, creant 
interrelacions i sinergies secundària-universitat-empresa, per tal de 
fomentar el potencial educatiu i la corresponsabilitat en l’educació de 
l’entorn.  

476. Atraurem iniciatives d’excel·lència educativa.  
477. Impulsarem la formació ocupacional i formació professional i millorarem 

la seva adaptació a l’entorn laboral, professional i empresarial.  
478. Reforçarem la formació professional i en la seva importància, volem ser 

un municipi DUAL amb especialitats relacionades amb farmàcia, 
biotecnologia, informàtica, robòtica, aeronàutica i videojocs. 

479. Reforçarem l’eix cultura-educació treballant amb les entitats i 
equipaments culturals de la ciutat. 

480. Potenciarem la interacció entre l’escola i la gent gran, àmbit de molt 
potencial d’aportació per a totes dues parts. 

481. Impulsarem el servei de canguratge a les famílies per a facilitar la 
conciliació familiar . 
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482. Impulsarem el projecte “ESCOLA EMPRÈN”. Impulsarem la creació d’un 
Premi a l’Emprenedoria per l’alumnat de secundària i Batxillerat. 
Premiarem també els millors projectes de recerca de l’alumnat de 4t. 
d’ESO.  

483. Mantindrem o reforçarem els ajuts a les escoles de música privades 
homologades. 

484. Crearem un espai per compartir experiències entre els professionals de 
l’educació a partir dels recursos, programes, projectes i valors que 
s’estiguin desenvolupant en altres centres del municipi i de fora de Sant 
Cugat. Ho farem especialment en l’àmbit de l’educació inclusiva a favor de 
l’alumnat amb necessitats educatives especials i a partir de programes 
específics. 

485. Posarem en valor el paper dels professionals de l’educació. 
486. Donarem suport a l’escola en català com a model d’èxit per a la cohesió 

del país a partir de la creació d’un banc de voluntaris pel català impulsant 
un conveni amb el Consorci per la Normalització Lingüística.  
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Junts, per la protecció i el ple desenvolupament de la 
Infància  

Sant Cugat és “Ciutat amiga de la infància”, no podria ser d’altra manera atesa 
la joventut de la nostra societat i l’alt percentatge de nens i nenes que hi 
convivim. Existeixen des de fa molts anys nombrosos espais de participació, 
serveis i dispositius de protecció i acompanyament que cal anar actualitzant i 
enfortint en la mesura que avança la societat i creixem en població i reptes a 
afrontar. 

Més enllà de les propostes d’aquest programa de govern que fan referència a la 
qualitat de vida, al model urbanístic, a l’educació, la joventut, l’habitatge o la 
promoció de l’activitat esportiva i saludable, entre d’altres, des de Junts per Sant 
Cugat,  

487. Garantirem el dret a una alimentació sana i saludable per a la infància i la 
joventut. Reforçarem fins on calgui les beques menjador i qualsevol altre 
mecanismes escaient tant durant el calendari lectiu com durant la resta de 
l’any. 

488. Desenvoluparem programes de suport, especialment per a nens i nenes 
en situació de vulnerabilitat que afavoreixin la igualtat d’oportunitats i la 
inclusió i que garanteixin l’accés equitatiu a activitats socioeducatives, 
culturals i d’oci. Ho farem per exemple reforçant dispositius com ara 
ludoteques assequibles, centres oberts, etc. 

489. Avançarem per fer que l’espai públic sigui adequat per a la infància, 
especialment els parcs infantils. Anirem recuperant espais de llibertat on 
els nens i les nenes puguin relacionar-se i compartir experiències en un 
entorn segur. 

490. Impulsarem programes de sensibilització, detecció, prevenció i atenció 
davant la desigualtat de gènere per millorar l’atenció que reben nens, 
nenes i adolescents que viuen en situacions de violència de gènere en 
l’entorn familiar escolar i social.  

491. Reforçarem també de manera col·laborativa els dispositius de prevenció 
i resolució de situacions de maltractament a les xarxes socials. 

492. Impulsarem programes per assegurar l’accés a les tecnologies i i el seu 
bon ús per part d’infants i adolescents. 

493. Establirem polítiques valentes per evitar i prevenir les addiccions.  
494. Molt especialment, combatrem la dependència del mòbil i de les 

pantalles en general entre la infància i la joventut. 
495. Intensificarem el combat contra les drogues, de qualsevol mena i des de 

totes les perspectives necessàries.  
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496. Promourem serveis d’atenció específics d’emergència o denúncia per a 
la infància, telefònic o del tipus que es consideri més adequat (xarxes 
socials).  

497. Millorarem les condicions per promoure l’ús autònom del transport 
públic per a infants. 

498. Atendrem infants i joves migrants no acompanyats vetllant per la seva 
incorporació plena a la societat amb tots els drets i tots els deures i oferint 
les oportunitats que hem de ser capaços d’aportar a qualsevol infant o jove 
originari de Sant Cugat. 

499. Programarem activitats per fomentar la salut alimentària entre els infants 
i els joves amb especial èmfasi en la prevenció dels trastorns 
d’alimentació. 

500. Reforçarem el paper del Consell d’Infants i del Consell de Joves per tal 
que nens i nenes i adolescents puguin exercir de manera més clara el seu 
dret a estar informats, involucrats i tenir influència sobre decisions i 
assumptes que afecten a la seva vida, com a ciutadans i ciutadans de ple 
dret que són. 
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Sant Cugat, ciutat culturalment vibrant  

 

La cohesió d’una societat es fonamenta en àmbits com ara la justícia social, el 
sentiment de pertinença i la identitat, la cultura, la salut, la seguretat i molts 
altres. Una societat injusta, intolerant amb la diferència, incapaç d’oferir 
oportunitats, insegura o inculta és molt més difícil que realment ofereixi el 
context necessari que volem al servei de tothom. 

La cultura com a factor cohesionador i creador d’identitat compartida és 
determinant sempre, però especialment en un municipi com el nostre en què el 
percentatge de població que no hi ha nascut és tan elevat. El substrat d’idees, 
principis i valors que conreem com a societat són crítics per al desenvolupament 
d’una societat conscient de si mateixa, implicada, solidària i arrelada en accions i 
principis centrats en la idea del bé comú. Parlem també de maduresa i de 
civisme, d’afavorir el creixement dels individus perquè cultura és llibertat, és 
capacitat de discernir amb criteri. 

Per raons com aquestes, des de Junts per Sant Cugat,  

501. Promourem el potencial cultural, a tot arreu i en tots els seus vessants, 
perquè la cultura teixeix fils invisibles de cohesió, d’identitat i 
d’arrelament, ens fa créixer com a persones i prestigia la nostra ciutat.  

502. Definirem i realitzarem un Pla de Cultura de la ciutat pels propers anys. 
503. Les nombroses entitats i empreses del sector han de percebre i gaudir 

de l’acompanyament i el suport públic perquè el seu paper va molt més 
enllà i és del tot coincident amb l’estratègia pública que defensem.  

504. Enfortirem els instruments de debat i de diàleg, i de direcció col·legiada 
tot millorant el potencial operatiu i d’implementació de les decisions 
preses col·lectivament.  

505. Vetllarem en tot moment per la dotació i la gestió adequada, més 
descentralitzada, dels equipaments i concretarem l’ús i la planificació dels 
molts que resten pendents. 

La cultura és també un sector econòmic molt important per a Sant Cugat que 
compta amb nombrosos operadors, amb o sense ànim de lucre. És una de les 
potes clau per al  desenvolupament de la nostra economia urbana que s’ha de dur 
a terme en estreta col·laboració amb el sector del comerç, la restauració i el 
turisme.  

Sant Cugat té actius importants que des de l’organització adequada i amb un 
lideratge convençut han de permetre sinergiar esforços de comunicació i 
màrqueting, reduir despeses i potenciar el rendiment i la sostenibilitat de les 
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activitats. L’entitat empresarial local Cugat Mèdia pot jugar un paper clau en 
aquest àmbit. 

506. Impulsarem les entitats culturals, socials, esportives, cíviques perquè 
aporten un valor immens a la ciutat, són un dels pilars troncals que cal 
protegir i impulsar de forma imperiosa. La seva dependència de la 
capacitat de finançament públic és excessiva i constitueix un dels seus 
principals riscos de futur.  

507. El pressupost ordinari de l’ajuntament, molt mal gestionat els darrers 
anys, genera un risc de retallades que podrien posar aquests poderosos 
instruments de cohesió en risc. Per això impulsarem línies 
complementàries de suport més orientades a la “capitalització” de les 
entitats, al seu enfortiment estructural per fer-les més sòlides davant els 
alts-i-baixos que poden patir les finances públiques i oferir tot el suport 
públic que mereixen.  

508. Les nombroses persones que dediquen temps i esforç a impulsar-les 
desinteressadament mereixen tot el suport i reconeixement de 
l’ajuntament. Sense la seva aportació Sant Cugat no seria el que és. 

509. Crearem l’oficina de suport a les entitats per potenciar-les. Una iniciativa 
que estarà lligada al teixit empresarial de la nostra ciutat. 

510. Treballarem amb les entitats de cultura popular totes les seves 
necessitats per poder tirar endavant la seva aportació a la nostra ciutat: 
promoció, planificació d’activitats, espais, recursos. Estudiarem la creació 
de la casa de la cultura popular i tradicional de Sant Cugat. 

511. Recuperar els PREMIS Ciutat de Sant Cugat per reconèixer anualment 
persones i iniciatives que treballen per fer un Sant Cugat millor des de 
diferents àmbits. La cultura del reconeixement i agraïment. 

512. Addicionalment intensificarem la col·laboració amb els escoles privades 
de Música per donar suport a la seva tasca educativa i de promoció 
cultural. Reforçarem el suport que reben també des de tots els àmbits a 
l’abast, inclòs el mecenatge privat. 

513. La llengua és l’element troncal de la cultura catalana. Reforça la identitat, 
la cohesió social i la convivència ciutadana. Tots els ciutadans hem de 
poder viure 100% en català en el nostre municipi. Assignarem els temes 
lingüístics a una regidoria o àrea. Aprovarem Reglaments d’usos de la 
Llengua Catalana. 

514. Potenciar els agermanaments i intercanvis culturals amb altres ciutats i 
països. 

515. Convertirem Sant Cugat en Ciutat de les Arts. 

Biblioteques 
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516. Farem possible la Nova Biblioteca Central Gabriel Ferrater al Parc Ramon 
Barnils, perfectament integrada al parc com teníem previst. El projecte 
està fet i aprovat i disposàvem d’importants subvencions supramunicipals 
que el Tripartit ha aturat. La nova biblioteca hauria d’integrar altres serveis, 
com podria ser les noves instal·lacions de Cugat Mèdia. 

517. Amb la nova biblioteca central es desenvolupa el Pla de Biblioteques de 
la ciutat. En el marc del nou Pla d’Equipaments es decidirà la ubicació de 
la tercera biblioteca de proximitat per complementar les ja existents 
biblioteques de Mira-sol (Marta Pessarrodona) i de Volpelleres (Miquel 
Batllori). 

518. Farem la nova Sala d’Exposicions Municipal a l’espai que ocupa avui la 
Biblioteca Central. Sant Cugat, terra d’artistes, necessita una sala 
d’exposició per fomentar l’art local, nacional i internacional. 

519. A partir de la revisió del servei de biblioteques i la millora en la gestió, es 
podrà articular una millor programació d’activitats tant per a adults com 
per a famílies i infants, i ampliar les ofertes dels grups de lectures. 

520. La nova biblioteca també comportarà una nova manera de gestió del 
servei municipal, directament des de l’ajuntament, i l’Organisme Autònom 
del Centre Cultural Sant Cugat reconvertir-lo en una Societat Mercantil 
per a una millor gestió del Teatre-Auditori, i si és el cas, dels Cinemes Sant 
Cugat i d’altres espais escènicomusicals de la ciutat, com el Teatre de 
Mira-sol o el Celler Modernista, i la coordinació amb la NAU de Valldoreix. 

Equipaments i agenda cultural. Art, arts escèniques 

521. Promourem una programació familiar estable en tots els equipaments i 
espais de la ciutat que arribi a tots els públics familiars de la nostra ciutat, 
amb el punt de partida dels Petits Camaleons, i a través de la Xarxa de 
Centres Culturals Polivalents de la ciutat (Casa Cultura, Casal Torreblanca, 
Xalet Negre, Casal Mira-sol, Casino La Floresta, Casal Les Planes, Centre 
d’Art Maristany, Casa Aymat). 

522. Impulsarem l’agenda cultural de la ciutat, coordinada el màxim possible 
amb els agents i entitats culturals Sant Cugat per evitar que un mateix dia 
i hora hi hagi diferents actes a la vegada 

523. Impulsarem el retorn i la reformulació de la Biennal d’Art Contemporani 
de Catalunya, una iniciativa privada de Sant Cugat amb més de 40 anys 
d’història que el govern Tripartit ha deixar desaparèixer. 

524.  Inaugurarem i dotarem d’amb una programació estable de proximitat al 
Teatre La Unió, que es pot complementar amb la programación de la Sala 
Clavé, amb un Pla d’Usos de l’equipament en global, i alhora en les dues 
sales per separat. Aquest fet la dotació del material escènicotècnic i 
acordar amb l’entitat un model de gestió que ho faci possible, amb el seu 
pressupost anual. 
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525. Crearem un Festival per a joves (12-18 anys) de la ciutat que complementi 
l’oferta del Festival Petits Camaleons (0- 12 anys i famílies), en dues 
èpoques de l’any diferenciades, perquè Sant Cugat també sigui una ciutat 
de FESTIVALS amb el de poesia Gabriel Ferrater, Petits Camaleons, joves, 
Angular clàssica i internacional, i la col·laboració dels festivals existents al 
país, com el de JAZZ, Gòspel, Mil·lenni, Pedralbes, Cap Roig, Portaferrada… 

526. Eixamplarem la col·laboració amb els festival existents al país, com el de 
JAZZ, Gòspel, Mil·lenni, Pedralbes, Cap Roig, Portaferrada... de tot el país, 
també per potenciar turísticament la ciutat (captar mes pernoctació i 
generar més ús de la gastronomia local. 

527. Actualitzarem el PROGRAMA VIU LA CLÀSSICA a Sant Cugat, que doni 
suport a l’Orquestra Simfònica Sant Cugat amb una programació de ciutat 
i les seves gires, el Festival Angular i una mirada conjunta a la formació de 
l’Escola Municipal i les escoles privades. 

528. Potenciarem el Festival Sant Cugat Fantàstic de Cinema i l’ús de la ciutat 
com a plató de filmacions ja sigui per al cinema, la publicitat o les sèries 
televisives a través del Sant Cugat Film Commission. Així mateix, preparem 
algunes zones de la ciutat per potenciar el Cinema a l’aire lliure. 

529. Tornarem a exercir com a Ciutat AMIGA del CIRC, amb un espai estable i 
preparat per al circ de vela per oferir una programació estable de circ així 
com també de dansa, màgia, titelles, jazz, etc. Les arts escènicomusicals 
minoritàries que comptem amb molts de públic a Sant Cugat i el nostre 
entorn. 

530. Confeccionarem un Pla d’Usos de la Masia TORRE NEGRA, que a part dels 
serveis que pugui oferir la pròpia edificació, també compti amb un estudi 
per tal de poder oferir actuacions en directe a la gran esplanada central. 
Potenciarem l’espai natural com espai a oferir per a poder acollir teams 
building per a les empreses de la ciutat i de fora  

531. Recuperarem La Puça, una agenda cultural familiar que aglutina de 
manera cronològica i de forma descriptiva, totes i cadascuna de les 
propostes culturals que es fan a tots els espais de  la ciutat per els infants 
i les famílies, una de les ciutats amb més índex de natalitat de tot el país. 
Una agenda cultural que coordina a tots els agents programadors de la 
ciutat per a públic familiar i a tots els equipaments amb programació 
familiar. 

532. Promourem un Festival de titelles i màgia on els escenaris siguin els 
carrers , les  places i espais naturals emblemàtics de la ciutat, obert a tota 
la ciutadania i a  tots els infants i  famílies,  i que aglutini tots els agents de 
la ciutat que hi vulguin participar. Una proposta que impliqui a tots els 
infants de la ciutat de forma educativa, escoles, centres educatius i de 
lleure i les entitats socioculturals. 
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533. Convertirem el Teatre de Mira-sol com a equipament escenicomusical 
per a públic infantil i familiar, especialitzat en  programació familiar, amb 
propostes familiars i educatives per a totes les escoles de Sant Cugat al 
llarg de tot l’any i de forma estable i continuada. Un equipament envoltat 
de zones verdes, amb un pati d’un casal cultural integrat al teatre, espai 
per aparcar i possibilitat de venir des del centre de la ciutat amb transport 
públic, caminant o amb bicicleta. Adaptarem l’espai per els més petits, a 
nivell estructural i funcional. Farem del Teatre de Mira-sol el teatre de 
referència per als infants i les famílies al llarg de tot l’any. 

534. Potenciarem els Festivals estratègics de país a través d’aliances amb 
estaments supramunicipals (Generalitat, Diputació...): Festival nacional de 
poesia, Festival Lumínic (fotografia), Petis Camaleons (música per a infants 
0-12), EXCEPCIONALS a l’estiu..., per tal de generar també pernoctacions i 
potenciació de la gastronomia local. 

535. El Teatre-Auditori Sant Cugat serà la seu de l’Orquestra Simfònica Sant 
Cugat (OSSC) 

Algunes propostes culturals més a llarg termini: 

536. Realitzarem el projecte executiu de la SALA ARBORÈTUM, al costat del 
Teatre-Auditori, connectat amb el Conservatori i l’Escola de Música 
Municipal Victòria dels Àngels. Disposarà d’un espai per actuacions a 
l’estiu al parc, tot aprofitant la sala com a escenari. 

537. Rehabilitarem els Cinemes Sant Cugat i ampliarem les sales. Volem que 
Sant Cugat sigui una ciutat referent en el món del cinema. 

538. Plantejarem el projecte HECTÀREA AVIONS, un espai polivalent - hotel 
d’entitats de cultura popular, amb espai escènic, de treball, d’assaig, 
social, de magatzem i interacció entre entitats. Un espai de trobada per a 
Festivals, concerts i festa major sense afectació veïnal. Confeccionarem 
un pla d’usos al respecte. 

539. Posarem en marxa el Pla d’usos de l’entorn i del propi Monestir. 
540. Formarem part de la xarxa expositiva i creadora del país. Tornarem a 

situar Sant Cugat en el mapa nacional com a terra d’artistes. 
541. Potenciar els actius turístics de la ciutat i fer-los comercialitzables 

generant experiències turístiques. 
542. Contribuirem a reforçar Mercantic, també facilitant l’accés. 
543. Col·laborarem amb els hotels i els restaurants de la ciutat per generar 

sinèrgies amb els festivals culturals i de música i potenciar l’impacte 
econòmic. 

544. Recolzarem els museus privats de la ciutat, fent-los més visibles i 
comercialitzables per augmentar-ne els seus visitants. 

545. Potenciarem i ampliarem l’esdeveniment 72 hores d’experiències 
singulars, producte turístic molt singular i molt potent. 
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Junts, per la ciutat de l’esport i l’activitat física 

 

Venim d’una etapa de fort creixement de la ciutat que ha coincidit amb dues 
grans crisis econòmiques que han dificultat la dotació d’alguns dels 
equipaments necessaris, especialment en el món de l’esport. Per aquesta raó 
Sant Cugat necessita un fort salt endavant en matèria esportiva, concretament 
en matèria d’instal·lacions per a la pràctica de l’esport i l’activitat física, formal 
i informal i per a totes les edats. Volem aconseguir que ningú quedi exclòs i que 
els horaris per a la pràctica esportiva siguin raonables. No és normal que molts 
infants i joves entrenin fins passades les 23h.  

Però el problema no és en aquest moment només de manca d’instal·lacions, és 
també de model i de manca de projecte. L’abandonament del pla estratègic 
elaborat durant el mandat 2015-2019 ens sembla incomprensible. Llençar a les 
escombraries tants esforços i tanta dedicació desinteressada és inacceptable. 

Ens sembla igualment incomprensible i inacceptable la manca total de voluntat 
de cooperació del Tripartit respecte iniciatives valuosíssimes que des de les 
entitats s’estan tirant endavant, de molt alt valor i forta capacitat de mobilització 
de recursos europeus i altres. 

Per tot plegat, des de Junts per Sant Cugat,  

PRIMER: Potenciarem el MODEL ESPORTIU DE SANT CUGAT 

546. Farem de Sant Cugat una ciutat 100% activa entre els 5 i els 18 anys. 
Prendrem les mesures necessàries per donar resposta a l’abandonament 
de l'esport en edat adolescent. 

547. Potenciarem la nostra condició de ciutat saludable: Impulsarem l’activitat 
física i el lleure com a font de ciutadania adulta saludable. 

548. Promourem un gran Pacte per l’esport educatiu de Sant Cugat entre 
administració, l’esport escolar, l’esport de lleure i l’esport federat que 
defineixi el model esportiu global de Sant Cugat.  

549. Promourem que les accions de govern estiguin alineades amb cada una 
de les etapes definides al Pla Estratègic de l’esport com a model esportiu 
de Sant Cugat treballat amb els diferents agents, associant cada etapa a 
l'agent/s indicat/s, intentant distribuir els recursos emprats i/o rebuts de 
cada agent.  
- Introducció a una vida activa (de 0 a 5 anys). 
- Bases de l'activitat física i l'esport (de 6 a 9 anys). 
- Especialització de la pràctica esportiva (de 10 a 12 anys). 
- Continuïtat de la pràctica esportiva (de 12 a 18 anys). 
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- Consolidació de la pràctica esportiva com estil de vida (de 17 a 29 anys). 
- Activitat física per una vida saludable (de 30 a 59 anys). 
- Activitat física per un envelliment actiu (a partir de 60 anys). 

550. Potenciarem les entitats i farem un gran salt endavant en termes 
d’interlocució i co-governança del sector, Impulsarem la Creació d’una 
Comissió Operativa per a l'Esport de Sant Cugat (COESC) amb el lideratge 
de l'Ajuntament, amb representació de la Coordinadora d’Entitats 
Esportives de Sant Cugat, SantCugatCreix, Paidos, Team Partners i de 
pluralitat política de la ciutat, amb la finalitat de marcar els eixos futurs 
d’acció de la ciutat en matèria esportiva i poder-ne prendre les mesures 
adequades a partir de l’anàlisi i diagnosis que presenta el Pla Estratègic de 
l’Esport 17-26. Ha de posar les bases d’un futur Patronat Esportiu de Sant 
Cugat amb co-governança efectiva de les entitats en l’àmbit esportiu. 

551. Posarem en coneixement del Consell de l’Esport de SantCugat i de la 
Comissió Operativa de l’Esport de Sant Cugat aquest nou escenari 
pressupostari per poder dibuixar les futures accions basades en la 
diagnosi que presenta el Pla Estratègic de l’Esport de Sant Cugat. 

552. Proporcionarem els protocols per actuar correctament amb activitats 
grupals com son les esportives.  

553. Posarem a disposició el màxim suport tant formatiu com d’atenció 
directa a clubs, entitats i famílies.  

554. Posarem en valor la feina desinteressada i impagable dels i les dirigents 
dels clubs i entitats esportives i els seus esforços per dotar la nostra 
societat de valors i competències més elevats a través de la pràctica 
esportiva i de les activitats saludables. 

555. Actualitzarem del codi ètic de l'esport de Sant Cugat.  
556. Col·laborarem estretament amb el Consell, UFEC i Secretaria General de 

l'Esport en benefici del teixit esportiu de Sant Cugat. 
557. Implementarem de la Setmana de l’esport a Sant Cugat. 

 

SEGON: Reforçarem el vincle entre ESPORT i EDUCACIÓ 

558. Farem de Sant Cugat una ciutat educadora també a través de l'esport. 
Crearem partides pressupostàries específiques treballarem estretament 
amb les entitats que impulsin el vessant educatiu de l'esport. 

559. Posarem al dia els recursos pressupostaris destinats a la pràctica i 
promoció de l’esport de la ciutadania de Sant Cugat, acostant-los a la 
mitjana d’altres ciutats de Catalunya, tal com indica el Pla Estratègic de 
l’Esport. (+2 M€) 

560. Reconeixerem pressupostàriament l’esforç de les entitats esportives i 
operadors locals en el procés d’alfabetització física dels/les joves de Sant 
Cugat. Incrementarem en un mínim d’un 200% el suport que reben per 
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acostar-nos a la despesa mitjana d’euros/habitant en matèria d’esport de 
la demarcació de Barcelona i de Catalunya. 

561. Impulsarem la potenciació de l’esportista santcugatenc/ca, creant 
mecanismes de vinculació entitat-ciutadà/na de Sant Cugat per assegurar 
que aquests recursos suplementaris dedicats a l’alfabetització física que 
dedica l’administració local arriben a aquelles persones empadronades a 
la nostra ciutat a través de les entitats esportives. 

562. Crearem noves línies de suport específic a entitats de Sant Cugat amb 
esportistes de primer nivell d’especialitats individuals o col·lectives 
empadronats/es a Sant Cugat perquè aquests puguin desenvolupar 
esport a la seva ciutat. 

563. Crearem mecanismes que permetin vetllar perquè cap infant o 
adolescent no es quedi sense fer pràctica esportiva per motius econòmics 
o d’espai així com ajudar a que aquells que no practiquen esport ho puguin 
fer a la nostra ciutat. 

564. Impulsarem la tornada al calendari anterior (temporada esportiva) en 
l’atorgament de subvencions a les entitats esportives. Suposarà 
l’avançament per la via d’urgència de les subvencions municipals 2023 als 
clubs esportius i empreses de lleure, com a suport per a l'impacte que ha 
suposat la demora de mes de 8 mesos que ha establert el govern tripartit. 

565. Farem públics els criteris de subvencions abans de l'inici de la temporada 
24-25, que han de poder fer arribar en temps i forma, amb uns criteris clars 
i transparents definits amb caràcter d’urgència, i que promocionin els/les 
esportistes de Sant Cugat en la seva totalitat. Els criteris haurien de 
contemplar les necessitats detectades en el Pla Estratègic de l'Esport.  

566. Avançarem de forma immediata 80% de la subvenció́ de la temporada 24-
25 al 1r trimestre (octubre 2024) de la temporada en forma de bestreta. 
Liquidarem el 20% restant de la subvenció́ abans del 30 de juny de 2025.  

567. Definirem un marc de suport a empreses de Sant Cugat que afavoreixin 
de forma clara i directa l’esponsorització́ i el suport als clubs 
santcugatencs. Aquest suport hauria d'afavorir tant els increments en els 
convenis d’esponsorització́ ja vigents, com els que es portin a terme en els 
propers 12 mesos.  

568. Informarem i donarem suport en la captació d'ajuts que des de les 
diferents administracions públiques han de poder arribar al sector de 
l’esport a Sant Cugat. 

569. Establirem un fons de suport o de beques que compensi aquelles famílies 
que no puguin fer front a les quotes davant dels clubs esportius, per tal 
que infants i joves (fins a 18 anys) no abandonin la pràctica esportiva per 
aquest motiu. 

570. Promourem el lideratge de Sant Cugat com a destinació esportiva 
impulsant l’esport com motor de l’activitat econòmica de Sant Cugat en 
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una marc de col·laboració publico-privada per atraure activitats esportives 
que generin activitat econòmica directa a la nostra ciutat.   

571. Crearem una xarxa universitària esportiva. Aprofitarem el teixit 
universitari de la ciutat per potenciar la col·laboració esportiva entre els 
centres. 

TERCER: INSTAL·LACIONS ESPORTIVES 

572. Farem possible el fort salt endavant que necessitem en equipaments 
esportius per a la pràctica de l’esport i l’activitat física, formal i informal, 
per a totes les edats. L’objectiu és que ningú quedi fora per manca d’espai 
i que els horaris siguin raonables i coherents amb la conciliació i el descans 
d’infants, joves, famílies i veïnat. 

573. Promourem l’autoorganització i la gestió col·laborativa de les 
instal·lacions.  

574. Accelerarem les inversions de l’àmbit esportiu ja aprovades i en marxa: 
Pavelló de Roquetes, pavelló de la rítmica, complex aquàtic de Mira-sol, 
vestuaris a la Guinardera i el PAV2, etc. 

575. En paral·lel i de forma immediata posarem en marxa mesures pal·liatives 
urgents que contribueixin a millorar la situació el més aviat possible. 
Concretament, farem el  cobriment (també amb panells solars) de les 
pistes del IES Leonardo da Vinci i el Catalunya, entre altres, que tindran 
efecte la temporada 2024-2025. 

576. Redactarem i consensuarem el Pla de Manteniment i Reposició dels 
Equipaments Esportius que tindrà dotació pressupostària permanent i a 
l’alçada de les necessitats.  

577. En el marc de la redacció i consens del nou Pla d’Equipaments, a la vista 
de la informació sobre les projeccions detallades de futur en matèria de 
necessitats d’equipaments per a la pràctica de l’esport, plantejarem 
l’opció de construir una nova Ciutat Esportiva per a Sant Cugat. Es tracta 
d’un projecte de gran envergadura que requereix consens social i polític i 
de molts recursos l’execució del qual cal plantejar en el llarg termini. Ha de 
servir també per reforçar el posicionament esportiu de Sant Cugat per 
atreure selectivament competicions i tornejos i impulsar la nostra 
economia. 
Es podria allotjar al nou barri de Ca n’Ametller. Plantegem la possibilitat 
que substitueixi total o parcialment les actuals instal·lacions de Jaume 
Tubau.  
Es tracta d’una iniciativa que es planteja no per competir amb altres 
privades, amb o sense ànim de lucre, sinó per cooperar i oferir més i millors 
oportunitats per a tothom.  
El plantejament inicial és que podria incloure els següents equipaments i 
serveis: 
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- Piscina (25m x 20m x 3m) per natació, natació artística, rehabilitació de 
lesions... 

- Camps per a esports de gespa, dos de F11 i dos de F7. 
- Dos pavellons multiesportius per hoquei patins, patinatge, handbol, 

bàsquet, voleibol, futbol sala, gimnàstica... 
- Un gimnàs  
- Quatre pistes de pàdel 
- Altres instal·lacions per a altres esports minoritaris 
- Bar restaurant 
- Serveis mèdics 
- Comerç  
- Oficines per a les entitats esportives i altres espais comuns 
- Altres serveis afins a l’activitat esportiva i la salut. 
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Junts, per una ciutat positiva, segura, cívica i 
resilient 

 

Sant Cugat és una ciutat relativament segura comparada amb les de l’entorn 
però cada cas, cada delicte, cadascuna de les persones afectades ens 
interpel·len i ens comminen a seguir millorant, sempre.  

No farem demagògia. No es tracta només de dades sinó també de sensacions. 
Mereixem viure en un context en què no haguem d’estar patint sempre per si ens 
passen coses a nosaltres i les persones que estimem i convivim. Els robatoris i la 
resta d’activitats delictives creen molt patiment no només a les persones 
directament afectades sinó a totes les del seu entorn, el seu barri.  

La capacitat municipal és i serà sempre limitada, com de fet ho són les 
competències de l’Ajuntament, però podem millorar. Com en tants altres àmbits 
hem d’accelerar la implantació de tecnologia per augmentar l’eficiència dels 
cossos de seguretat, hem d’enfortir la col·laboració, reforçar plantilles i millorar 
la seva organització. Plantilles, per cert, que en aquest mandat podríem dir que 
han quedat congelades en dades que ja eren baixes, malgrat l’intens creixement 
de la ciutat. Part del problema és de clima laboral, caldrà incidir-hi. 

És molt important posar en valor la feina dels que ens protegeixen, en el nostre 
cas sobretot de la policia local i els mossos d’esquadra. La seguretat és un dels 
pilars essencials de qualsevol societat avançada. 

A Catalunya el sistema no és òptim, els municipis competim per retenir plantilles 
que ens ha costat molts recursos i molt de temps formar, cal millorar també més 
enllà del nostre municipi per aconseguir que els esforços invertits reverteixin en 
benefici dels que els han finançat per poder garantir a la societat una dimensió 
adequada del cos i dels recursos. 

Igual que en altres àmbits de la gestió pública municipal, creiem que els barris 
han de comptar amb capacitat operativa pròpia, amb una policia de proximitat 
suficient i preparada en intensa coordinació amb els instruments de governança 
als barris que activarem. 

Per aquestes raons, des de Junts per Sant Cugat,  
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Serveis policials 

578. Sant Cugat ha de gaudir d’una policia de primer nivell, a l’alçada del que 
és i vol ser el municipi, perquè la seguretat és una de les condicions 
indispensables per a la qualitat de vida. Un cos policial de primer nivell ha 
d’estar ben dirigit, ben equipat i ben retribuït.  

579. Posarem en valor la bona feina policial reconeixent i premiant els i les 
agents que la desenvolupin. Els i les policies són sovint les persones que 
ens atenen quan més necessitats estem de suport, quan hem patit 
quelcom, el que sigui, que ens fa sentir com persones indefenses. El seu 
paper és cabdal en la prevenció i en la gestió, coneixen molt bé les nostres 
vulnerabilitats, escoltarem atentament les seves recomanacions per 
millorar. Junts avançarem per fer de Sant Cugat un municipi tranquil, cívic 
i segur tant pel que fa a les dades com a les percepcions.  

580. Reforçarem per tant la plantilla del cos de policia local. En aquests 
moments, a manca de dades fiables que hem demanat però no hem rebut, 
Sant Cugat presenta una de les ràtios més baixes de policies per habitant 
de l’entorn. Seguirem apostant per tant per un creixement sostingut dels 
efectius de la Policia Local cercant el seu punt màxim d’eficiència i eficàcia 
i vetllant per la incorporació de dones. 

581. Instarem un acord polític i sindical per abordar la reforma que el cos 
necessita, millorar el clima laboral i la retenció dels bons policies a la ciutat.  

582. Reorganitzarem per tant el cos, entre altres coses, aportant més personal 
ordinari per realitzar tasques que no són de naturalesa estrictament 
policial per poder així reforçar la presència a carrers i places del municipi, 
que és ara massa baixa. 

583. El cos rebrà la dotació d’equipament i de vehicles que té pendent. 
584. Millorarem clarament els serveis d’atenció al públic. Les situacions en 

què ni tan sols es contesta el telèfon són del tot inacceptables. 
585. Les instal·lacions que ocupa actualment el cos de policia no són les 

adequades. Preveurem les inversions necessàries en el marc del nou Pla 
d’Equipaments. El plantejament inicial és el de construir una nova 
comissaria al costat de la dels Mossos i cedir una part del solar per a la 
construcció dels jutjats. 

586. Reforçarem clarament l’ús de tecnologia per millorar l’eficiència del 
servei de seguretat ciutadana. No descartem res, col·laborarem amb les 
empreses tecnològiques que calgui per poder aportar molt més 
controlant la despesa. Entre d’altres, a tall d’exemple, la implantació 
anunciada de fanals intel·ligents permetrà disposar de sensòrica a bona 
part de les vies públiques del municipi que entre moltes altres coses 
permetran nombroses actuacions preventives en temps real. 

587. Millorarem encara més la coordinació entre els diferents actors de 
seguretat a la ciutat incrementant les Meses de coordinació operativa 
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entre Policia Local i Mossos d’Esquadra per analitzar les incidències, 
integrant tots els cossos en una sola conferència de ràdio per compartir 
incidències en temps real i potenciant la col·laboració amb altres policies 
locals del voltant per la gestió de serveis planificats conjunts. 

588. Instarem la Conselleria d’Interior a millorar l’estabilitat de les plantilles i 
el marc normatiu per afavorir la permanència dels policies al municipi que 
els ha format. 

589. De seguida que la plantilla ho permeti, (passarà un temps, el període de 
formació dels nous policies és llarg) avançarem també en 
descentralització. Els serveis de policia de barri i/o de proximitat creen 
vincles formals i informals valuosos i aporten un plus de col·laboració i 
tranquil·litat que hem de valorar.  

590. Incrementarem la presència policial al carrer. És imprescindible per 
moltes raons, entre elles per a la prevenció dels furts i dels robatoris a 
domicilis i establiments.  

591. Donarem compliment a la moció recentment aprovada sobre 
ciberdelinqüència en què s’instava el govern a llençar una campanya 
municipal per prevenir les ciberestafes que ha d’arribar sobretot a 
aquelles persones especialment exposades.   

592. Proposarem la potenciació de les xarxes ciutadanes, plantejant 
iniciatives com la d’alguns municipis per exemple dels Països Baixos, en 
què existeixen grups de whatsapp connectats amb la policia per poder 
informar i rebre informació en temps real d’incidències. 

593. Elaborarem un Pla Tranversal Antidrogues comptant amb diverses àrees 
municipals i altres administracions i concitant la cooperació dels 
operadors privats que es consideri que han de col·laborar. La seguretat i la 
salut és cosa de totes i tots. 

594. Potenciarem la tecnologia per millorar la seguretat ciutadana amb 
aplicacions com ara d’anàlisis de vídeo per poder fer més eficient el 
patrullatge dels agents, càmeres de lectures de matrícules per reconèixer 
vehicles implicats en actes il·lícits i poder dirigir l’activitat policial, drons 
equipats amb càmeres de vigilància i tèrmiques o sensors ja instal·lats a la 
ciutat per crear alarmes policials. 

595. Potenciarem la Policia de Proximitat, coordinada amb els agents cívics, 
per garantir així una presència continuada de la policia als carrers. Els veïns 
i veïnes guanyen en proximitat i tenen un referent, i es garanteix una 
presència continuada de la policia als carrers de la ciutat i en xarxa amb 
comunitats de veïns.  

596. Aprofundirem en les relacions de Barri i Policia Local mitjançant els 
consells de Barri on es prioritzi la prevenció i mediació per a la resolució 
dels conflictes, especialment en la problemàtica d’habitatges ocupats. 
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597. Recollirem les denúncies en el lloc dels fets: tots els agents de Policia 
estan preparats per recollir denúncies i així evitar segones victimitzacions 
o desplaçaments innecessaris de la ciutadania. Això ens permetrà reduir 
el nombre de delictes comesos i no denunciats i millorar la qualitat del 
servei. 

598. Crearem comissaries mòbils externes de proximitat (Koban) a diferents 
llocs de la ciutat superant el model anterior de recollida de denúncies als 
centres cívics. Els policies estaran allà on sigui la ciutadania. 

599. Implantarem la figura del Conciliador/a Cívic Nocturn especialment a les 
zones d’oci de la ciutat amb l’objectiu de fer compatible el gaudi nocturn 
amb el descans dels veïns i veïnes. 

 

Protecció Civil 

El servei de protecció civil té per objecte “protegir les persones, els béns i el medi 
ambient davant de situacions de greu risc col·lectiu, de catàstrofes i de 
calamitats públiques. Està format per diferents serveis i recursos, públics i privats, 
i diferents nivells de les administracions públiques. Per fer-ho, actua abans, 
durant i després de les emergències” 
(https://interior.gencat.cat/ca/arees_dactuacio/proteccio_civil/que-es-la-
proteccio-civil/)  amb funcions de previsió, prevenció, planificació, intervenció, 
informació i rehabilitació.  

A Sant Cugat, a banda de les tasques més quotidianes que veiem tothom quan hi 
ha esdeveniments,  s’elabora el “Document únic de protecció civil municipal” 
(DUPROCIM) per preveure i atendre riscos territorials, incendis forestals, 
inundacions, nevades, sismes, vents, risc químic, radiològic i transport de 
mercaderies perilloses. El servei compta amb una petita estructura estable i amb 
nombrosos voluntaris que presten un servei molt valuós i de gran importància.  

Des de Junts per Sant Cugat,  

600. Atès el ritme de creixement de la ciutat és evident que cal reforçar 
l’estructura estable del servei de protecció civil al municipi amb més 
personal i més recursos.  

601. Potenciarem tanmateix i posarem en valor el col·lectiu de voluntaris de 
protecció civil que juguen un paper molt determinant en la seguretat i la 
resiliència de la ciutat.  

602. Ampliarem el suport tècnic i tecnològic del servei de Protecció Civil i 
donarem més suport al voluntariat de protecció civil i ADF. 

603. Posarem en valor la bona feina dels efectius de Protecció Civil 
reconeixent i premiant els i les agents que la desenvolupin, així com 
especialment el cos de voluntariat.  
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Ciutat positiva, resilient i líder en civisme 
A Sant Cugat disposàvem d’un Pla de Resiliència que abordava tota mena de 
situacions que es poden donar i que poden afectar severament la ciutadania. Es 
va elaborar en mandats passats amb el concurs de totes les àrees de l’Ajuntament 
i molta participació externa. És evident el ritme dels esdeveniments és 
acceleradíssim, cada cop més, emergeixen nous elements d’oportunitat però 
també nous riscos que cal preveure en tota mena d’àmbits: noves tecnologies 
com la intel·ligència artificial, inestabilitat al sistema financer global, conflictes 
bèl·lics, pandèmies, desastres naturals...  

Per raons com aquestes, des de Junts per Sant Cugat:  

604. Recuperarem i actualitzarem el Pla de Resiliència per al municipi que 
aborda aspectes que van molt més enllà que els que són propis de 
protecció civil (DUPROCIM) 

605. Crearem una estructura estable d’agents cívics per augmentar-ne la 
presència en els diferents barris de la ciutat: l’opinió de la ciutadania 
constata que els agents cívics fan una tasca important de suport i ajuda, i 
també de detecció, informació, denúncia d’actituds incíviques que s’ha de 
potenciar i augmentar. 

606. Aprovarem un pla per a l’eradicació de les pintades i els gargots a l’espai 
públic en la línia de la moció presentada al ple per part del nostre grup. 

607. Afavorirem la circulació serena, responsable i respectuosa amb la 
diversitat. 

608. Potenciarem el voluntariat, de la mà de la potenciació del teixit civil, la 
cohesió social i les entitats que hem vingut promulgant com a objectiu 
estratègic del proper mandat. Enfortirem les xarxes formals i informals de 
suport mutu i fomentarem l’actitud positiva al conjunt de la societat: a les 
organitzacions, empreses, escoles, universitats, entitats de tota mena, 
esport...  

 

Ciutat de la pau, la solidaritat i els drets humans. Un sol poble 
La diversitat dels orígens geogràfics, sociològics, econòmics, lingüístics, ètnics i 
culturals de la població de  Sant Cugat és afortunadament cada cop més àmplia. 
Aquesta és una riquesa enorme, una oportunitat que no podem malbaratar per 
fer de la nostra una societat dinàmica, avançada, culta i ben cohesionada. 
Clarament, hem d’anar més enllà. 

Hem de reforçar clarament la nostra condició de municipi compromès amb la 
pau, la tolerància, la defensa dels drets humans i la solidaritat.  
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El caràcter multinacional tant de la nostra població com de les empreses ens 
aporta diversitat, finestres d’innovació, cultura i coneixement que suposen 
oportunitats intenses en molts àmbits, el de la cooperació, l’educatiu, la 
innovació, el comerç multinacional, el turisme, el finançament de projectes, i un 
llarguíssim etcètera. 

Per raons com aquestes, des de Junts per Sant Cugat:  

609. Reforçarem el compromís de Sant Cugat amb la cultura de la pau, la 
tolerància i el respecte als drets humans. 

610. Revisarem i enfortirem l’acció municipal en matèria de cooperació de la 
mà dels actors locals. Reforçarem els criteris d’eficiència i de 
transparència que l’han de regir. 

611. Igual que farem amb la resta del teixit associatiu, reforçarem les entitats 
que desenvolupen sobretot la seva actuació en l’àmbit de la cooperació.  

612. Consolidarem tanmateix l’eix d’actuació en matèria d’acolliment 
desenvolupant el concepte de “ciutat refugi”. 

613. Mantindrem el compromís de destinar l’1% del pressupost a polítiques de 
cooperació. 

614. Consolidarem i enfortirem la col·laboració amb la Universitat 
Internacional de la Pau, un dels molts llegats del fill predilecte de la ciutat, 
Sr. Arcadi Oliveres, que considerem que hauria de ser molt més conegut i 
determinant en el posicionament de Sant Cugat.   

615. Promourem el comerç just, també mitjançant criteris que reflecteixin 
comportaments responsables i ètics en l’activitat de compra i 
aprovisionaments del propi Ajuntament. 

616. Aprofundirem de forma clara en les línies polítiques que promocionin la 
igualtat d’oportunitats, la qualitat de vida i el ple desenvolupament 
persones entre el conjunt de la població, incloent evidentment la població 
immigrada. 

617. Reforçarem en aquest sentit els dispositius d’immersió lingüística i 
cultural. El català és una oportunitat que ha d’estar a l’abast de tothom. 
Som un sol poble.  

618. Recuperarem el Dia d’Europa i promourem altres programes per afavorir 
la interacció entre tots els segments de la societat.  

619. Explotarem el potencial d’aportació de la molt nombrosa comunitat de 
santcugatenques i santcugatencs d’origen estranger.  

620. Promourem un Pla d’Internacionalització per a Sant Cugat que exploti les 
oportunitats a l’abast en benefici del conjunt de la societat. 
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Junts, per una ciutat sana i saludable 

 

El Model Sant Cugat desenvolupat des del¡ finals dels ’80 configura un entorn 
que compleix molt millor que d’altres les condicions clau de les ciutats 
saludables: És un espai relativament poc generador de pol·lució, afavoridor de 
l’activitat física, tranquil i poc sorollós (amb excepcions evidents), ben dotat 
d’espais verds... Efectivament, som una ciutat saludable perquè fa molts anys 
que s’hi treballa amb rigor, coordinació i previsió.  

Tot i no tenir competències, com a administració més propera coneixem amb 
detall els reptes i les característiques de la població que hem de servir. La nostra 
obligació és intensificar el treball amb la Generalitat per oferir als veïns i veïnes 
una atenció sanitària completa i de qualitat, cosa que avui no tenim. Amb una 
població de ja casi 100.000 habitants és de justícia exigir la dotació dels 
equipaments i dels serveis pendents per completar la xarxa ara existent. 

Per promoure la Salut de les persones que vivim a Sant Cugat mantindrem i 
actualitzarem el Pla de prevenció de drogodependències i altres comportaments 
de risc per a infants i joves i continuarem donant molta importància al foment de 
l’activitat física, la vida saludable i el foment de l’Esport.Serveis d’atenció 
sanitària. 

 

621. Treballarem amb la Generalitat per obtenir tots els serveis i equipaments 
per una atenció sanitària completa: 

- Sant Cugat necessita un hospital públic. Defensarem i continuarem 
treballant amb la Generalitat perquè l’hospital públic sigui una 
realitat el més aviat possible. 

- El reforç de les urgències amb un Centre d’Urgències d’Atenció 
Primària (CUAP) 7 dies a la setmana/24 hores. 

- La millora de la dotació del servei de consultes externes, atenció 
ambulatòria.  

- Un centre sociosanitari i, mentrestant, assolir l’augment de llits 
públics de convalescència i mitja i llarga estada. 

- El reforç i ampliació dels serveis d’atenció a la salut mental. 
622. Insistirem en reduir les llistes d’espera a l’atenció primària, en 

especialitats i en rehabilitació. 
623. Treballarem per instal·lar en el Barri de Sant Francesc-Monestir un centre 

ambulatori amb servei d’infermeria i consultes de medicina general, 
embrió del 4t CAP. 
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624. Executarem amb rigor el control de plagues, la seguretat alimentària, el 
control de la legionel·la, i qualsevol altra situació anàloga, utilitzant els 
equips tècnics professionals però també amb la coordinació necessària 
amb altres institucions i organismes públics. 

625. Redactarem una ordenança que reguli la ubicació de pals i rases en 
l’espai públic atenent a criteris de salut pública i accessibilitat. 
L’ordenança contindrà un programa d’adequació de les instal·lacions 
existents a la nova normativa. 

626. Impulsarem una prova pilot a escala local entre els equips de Serveis 
Socials bàsics (dependència) i els equips de salut dels CAP en relació a la 
història clínica compartida. 

627. Continuarem treballant en la prevenció i lluita contra les drogues i altres 
substàncies addictives, oferint serveis d’assessorament, atenció i 
impulsant accions de prevenció. 

Junts, per la protecció i el benestar animal 

 

La sensibilitat creixent envers la protecció i el benestar dels animals és una 
realitat consolidada que ha donat lloc a un moviment social fort que aplega 
gent de totes les edats. Aquest interès i els valors que estan associats a aquestes 
noves tendències han de formar part del corpus doctrinal i de la nostra acció 
política, no només per convicció sinó també per sintonitzar amb l’electorat que 
demanda aquest capteniment dels seus representants polítics. En l’àmbit de 
polítiques públiques de protecció i benestar animal encara queda molta feina per 
fer, més tenint en compte que progressivament es detecten noves mancances a 
les que cal donar resposta. 

Els objectius principals que guien el programa de Junts per Sant Cugat en l’àmbit 
de la protecció i el benestar dels animals estan relacionats amb la millora de les 
condicions de convivència amb els animals, la tinença responsable, la cura dels 
animals urbans i la lluita contra el maltractament i l’abandonament.  

Per tot plegat, des de Junts per Sant Cugat:  

628. Mantindrem l’àmbit de la protecció i el benestar animal en l’estructura 
del govern municipal, per tal que el cartipàs incorpori un responsable 
polític. 

629. Obrirem un procés de modificació i actualització de la Ordenança 
Municipal sobre la Protecció i Tinença Responsable d’Animals (DOGC 7733 
de 24 de octubre de 2018) i, si cal, revisar-la tot comptant amb el consens 
dels integrants a la Taula de Benestar Animal. 
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630. Crearem un Consell de Convivència, Defensa i Protecció dels Animals 
que substituirà l’actual Taula de Benestar, on regularem la participació de 
les entitats establint relacions de col·laboració de manera eficaç, 
comptant amb la presència dels representants de les entitats animalistes 
de la nostra ciutat, representants dels grups Municipals, veterinaris 
col·laboradors i representants de la policia local de la nostra ciutat. 

631. Ampliarem els serveis assistencials municipals als casos de persones 
usuàries que tenen animals, com les persones sense llar o dones víctimes 
de violència masclista, per tal de què puguin mantenir amb elles els seus 
animals preservant així el vincle afectiu per a una millor recuperació 
emocional i social. Aquesta mesura passa per redissenyar els espais 
d'atenció i allotjament, permetent l'entrada i/o convivència amb animals 
de companyia, i el conjunt de serveis necessaris per al benestar d'aquests 
animals. 

632. Incrementarem el nombre de zones d’esbarjo per a gossos, creant de 
noves segons les necessitats dels diferents barris i millorant les 
instal·lacions de les zones actuals. 

633. Facilitarem formació continuada a la policia local per garantir la bona 
praxi d'actuació en serveis amb implicació d'animals, la seva interacció 
sense riscos per als animals i/o les persones, i els coneixements necessaris 
sobre la normativa vinculant en matèria de protecció i benestar animal. 

634. Realitzarem un cens de les colònies felines i de la seva localització 
geogràfica dins de la nostra ciutat. 

635. Promourem colònies felines estables i controlades implementant 
programes de gestió com el CER (captura, esterilització i retorn) i 
campanyes de vacunació. 

636. Assignarem carnets de cuidadores a les persones voluntàries que en 
tinguin encomanada la gestió i cura de les colònies felines per facilitar la 
seva gestió. 

637. Promourem campanyes d’adopció dels animals de companya recollits al 
nostre municipi. 

638. Gestionarem la gatera municipal amb uns objectius clars, condicionant el 
seu espai per a un funcionament eficaç. 

639. Apostarem per l’adopció de sistemes ètics, no letals o cruents, de control 
de les poblacions de fauna silvestre urbana i periurbana. 

640. Promourem campanyes cíviques, pedagògiques i comunicatives de 
prevenció, sensibilització i conscienciació ciutadana sobre la protecció i 
els dret dels animals i la importància i els beneficis d’una bona convivència 
entre persones i animals, així com el necessari coneixement de les normes 
i acompliment de la legislació sobre protecció i benestar animal, amb 
especial èmfasi en la necessitat de lluitar contra el maltractament i 
l’abandonament animal. 



22    Programa de Govern 2023-2027   

GOVERN EXCEL·LENT  
Sumarem amb tothom 
per superar els grans 
reptes de ciutat
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Hi ha molts indicadors socioeconòmics que expressen amb claredat un futur 
incert, fins i tot amenaçador, per l’acumulació de deute, la precarietat dels 
recursos públics, la inflació... Grans capes de la societat fa molt de temps que 
venen perdent poder adquisitiu i ja són moltes, casi diríem que majoritàries, les 
generacions que no tenen gens clar que podran viure millor que les que les han 
precedit.  

Són temps per tant per a una política molt conscient, rigorosa, previsora i 
solvent, i molt sensible a les necessitats de les persones. El Tripartit no ha ofert 
ni de lluny la resposta que mereix la ciutadania, tampoc la que es podria aportar 
des d’un municipi tan potent com el nostre. Ni entén el context, ni compta amb 
la societat civil, ni fa previsió de la conjuntura social que podríem patir si les 
previsions més negatives es compleixen i per a les quals hem d’estar sempre 
preparats.  

És molt de lamentar que ni fins i tot quan hem proposat mesures concretes per 
fer front a aquesta situació (per exemple, la inflació interanual catalana en els 
aliments és propera al 15%) el Tripartit sigui incapaç d’articular res, ni tan sols amb 
caràcter preventiu, per ajudar sobretot aquella part de la nostra societat que es 
troba en situació d’exclusió o de risc d’exclusió. Les grans proclames sí que les 
fan bé, però la realitat és la que és. 

Sempre diem que una societat com la nostra, la de Sant Cugat, només podrà fer 
front als grans reptes si és capaç de liderar la mobilització de complicitats que 
van molt més enllà de l’Ajuntament i del pressupost públic municipal.  

Sant Cugat, com a societat, té capacitat per resoldre molts d’aquests grans 
reptes, l’Ajuntament en solitari no la té. Per això és tan important la capacitat de 
lideratge, de tirar del carro de la societat civil, i de negociació, fins i tot exigència, 
davant altres administracions. 

Per tot el que antecedeix, des de Junts per Sant Cugat,  

 

Sumarem amb tothom per superar els grans reptes de ciutat 

641. Impulsarem el conjunt de la societat sumant amb la societat civil, les 
entitats les empreses, els centres de coneixement i els individus. El 
potencial de Sant Cugat per afrontar els grans reptes de ciutat és enorme 
i evidentment va molt més enllà de l’Ajuntament. El bon govern que 
liderarem ho tindrà molt clar, perquè el que compta és que les coses que 
han de passar, passin, amb independència de qui les promogui. 

642. Crearem els instruments que sigui necessari per canalitzar aquesta 
cooperació, en la forma jurídica que sigui més eficient. Ho farem en àmbits 
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com el de l’energia sostenible, la promoció econòmica i l’emprenedoria, la 
igualtat d’oportunitats i les xarxes de protecció social, la promoció 
turística, cultural i del comerç urbà, la gestió dels espais econòmics, entre 
d’altres. 

643. L’objectiu general d’aquests instruments és el de mobilitzar tot el 
potencial disponible al municipi, que és immens i va molt més enllà del de 
l’Ajuntament. Es tracta de poder aportar molt més amb menor 
dependència de les aportacions fiscals, de ser previsors i resilients. Serem 
estrictament rigorosos i col·laboratius per assegurar la bona gestió i la 
màxima transparència a ulls dels partits de l’oposició i de la societat en 
general.  

Junts, contra el dèficit d’inversions i serveis d’altres administracions i 
de les grans subministradores 

D’altra banda, hem anat desgranant enllarg d’aquest programa de govern 
diversos àmbits de millora de vital importància que depenen d’altres 
administracions o de les grans empreses subministradores. Estem parlant per 
tant de grans dèficits que patim que generen un impacte negatiu a tota la societat 
santcugatenca en temes clau: sanitat, mobilitat, medi ambient, justícia, habitatge, 
seguretat, incendis, gent gran, paisatge urbà... Ens apropem ja als 100.000 
habitants, ja és hora de dir prou!  

644. Diem prou! Prou de negar inversions i serveis a la societat santcugatenca 
per part de les administracions supramunicipals i de les grans empreses 
subministradores. Liderarem la societat per assolir totes aquestes fites, 
fent el que calgui i davant qui calgui. Proposarem la mobilització de tots 
els actius civils i polítics que s’hi vulguin afegir a l’exigència de superar 
aquesta situació de bloqueig en aquestes matèries, sense ànim 
d’exhaustivitat:  

- Canviar les lleis que afecten la divisió horitzontal dels habitatges. 
- Repercutir en els propietaris de les infraestructures i en les empreses 

transportistes de mercaderies perilloses el cost de les afectacions de 
protecció civil, enlloc de fer-ho en el veïnat. 

- Construcció dels intercanviadors ferroviaris. Millores a la R8 de Renfe. 
- Cobertura o soterrament de vies. 
- Millores per accedir a l’aeroport en transport públic. 
- Jutjats. 
- Cobertura mòbil digna a tot el municipi. 
- Hospital públic de referència. 
- Segona residència. 
- Punt d’atenció primària al barri del Monestir. 
- Urgències pediàtriques. 
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- Soterrament de línies elèctriques i de telecomunicacions ràpida i eficient. 
Escomeses ràpides per a les noves construccions.  

- Homologació tarifària en el transport públic més enllà de l’AMB. 
- Construcció de més accessos i sortides de l’E9 (Túnels de Vallvidrera) dins 

el terme municipal. 
- Dignificar accessos a la ciutat des de l’AP7 a Mira-sol i a la Guinardera 

(entre el Centre Comercial i Rubí). 
- Participació d’altres administracions en el finançament de les 

expropiacions de zones verdes. 
- Pantalles acústiques a les autopistes que travessen el municipi. 
- Potenciació real en la prevenció contra els incendis forestals. 
- Bateria de mesures que hem proposat per reduir l’impacte de l’AP7-B30 

en la salut, l’economia i el medi ambient, entre les quals la millora del 
reequilibri territorial català per distribuir millor la demanda d’habitatge a 
nivell de regió metropolitana, atès que la causa principal del problema de 
sobrepreus a Sant Cugat és de demanda externa. 

- Modificacions en el marc de seguretat que afavoreixin la permanència al 
cos local dels i les agents que han estat formats per un ajuntament. 

Junts, per reforçar el posicionament de Sant Cugat a la B30, al Vallès i 
a l’AMB 

Els límits territorials de l’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB), administració 
poc coneguda però de gran capacitat econòmica i de decisió en molts 
assumptes clau, es van acordar quan la realitat del país era molt diferent a la d’ara. 
A l’AMB Sant Cugat és perifèria, els municipis que ens limiten pel Nord no en 
formen part. Aquest fet ha estat molt negatiu per a Sant Cugat (encara més per la 
resta de municipis limítrofs que no en formen part) perquè l’AMB ha actuat durant 
dècades com una potent aspiradora de recursos bàsicament cap el litoral. 

De fet, només 5 dels 24 municipis del Vallès Occidental en formem part. Terrassa 
i Sabadell són exemples de la pèrdua de pes relatiu de la segona corona 
metropolitana i de l’excessiva concentració de la demanda en un perímetre 
massa petit entorn Barcelona. A més, la integració tarifària del transport públic 
“ens allunya” en termes relatius de la resta del Vallès. Patim un desequilibri 
territorial que ens perjudica i que hem de capgirar, cosa que no podrem fer sols. 

Per aquestes raons, des de Junts per Sant Cugat,  

645. Recuperarem l’acció de lobby que la ciutat necessita per potenciar el seu 
posicionament en la captació d’empreses, d’inversions públiques i 
privades i d’iniciatives innovadores, tecnològiques i científiques. Totes 
aquestes activitats tenen potents efectes locomotors. Aportarem així, 
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com passar en el passat, millors condicions per a la creació d’ocupació de 
qualitat i millors oportunitats per a tothom.  

646. Treballarem intensament per instar la reorganització del sistema 
institucional metropolità i català. És un element estratègic per millorar 
l’equilibri territorial i reduir l’excessiva pressió de la demanda immobiliària 
externa. Ens hi juguem la capacitat de Sant Cugat de retenir la seva gent, 
els nostres infants i joves.  

647. Posarem de manifest els valors que aporta un model de ciutat com el 
nostre, en contraposició al de la majoria de municipis de l’entorn, en 
termes de sostenibilitat, de potencial per a l’autosuficiència energètica, 
d’equilibri d’usos residencials, industrials, terciaris, educatius, agrícoles i 
ramaders i boscosos.  

648. Col·laborarem amb tothom per impulsar les millors condicions 
socioeconòmiques a tot arreu. Sant Cugat no és una illa, les coses no ens 
poden anar bé si just a tocar nostre les coses van malament.  

649. Plantejarem la recuperació del CiT, Catalonia Innovation Triangle, 
iniciativa incomprensiblement abandonada pel Tripartit. Ho farem havent 
aprenent del passat, amb menor pes de la política i més protagonisme dels 
autèntics promotors del triangle de la innovació: ciència i tecnologia, 
empresa i societat civil. 

650. Proposarem l’enfortiment de l’Associació Àmbit B30 de la qual formem 
part amb moltes altres entitats i institucions públiques del nostre entorn. 
Es tracta d’un instrument que pot aportar molt en l’interès compartit de 
reequilibrar el territori i generar sinergies entre els que en formem part.  

651. Fiscalitzarem amb rigor les polítiques de desenvolupament econòmic de 
l’AMB. Insistim en la constatació del seu biaix partidista i del seu escàs 
impacte en la millora de les condicions de vida de la població 
metropolitana.  

652. Enfortirem, en definitiva, la nostra posició estratègica de cruïlla d’eixos 
AP7 – E9, de la col·laboració i el potencial de ser Barcelona - Vallès i dels 
beneficis d’estar al bell mig de la regió metropolitana. 

Junts, per la democràcia, contra la repressió i l'espoli fiscal. Cap a la 
independència  

Catalunya fa ja moltes dècades que ve proposant la normalització de les seves 
relacions amb la resta d’Espanya. Ho han fet tots els governs de la Generalitat, de 
qualsevol color polític, sempre sense èxit. Tot avenç per una banda ha vingut 
sempre acompanyat d’un retrocés per una altra. Davant això, l’intent fracassat 
malgrat l’enorme esforç invertit de promoure un nou estatuts que va ser raspallat 
pel Constitucional per deixar-ho tot igual, com sempre, una part majoritària de la 
societat catalana va decidir que era el moment d’exercir la sobirania que 
correspon a qualsevol nació. No cal reproduir aquí la successió d’esdeveniments 
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entre la sentència contra l’Estatut de 2010 i el referèndum de l’1 d’Octubre de 
2017, ni tot el que ha passat després, i segueix passant.  

La realitat creiem que incontestable és que a la societat catalana se li nega el seu 
dret a decidir democràticament el seu futur a l’empara d’unes lleis que sí, són 
majoritàries al conjunt de l’Estat, però molt minoritàries a Catalunya. Som una 
minoria nacional mil·lenària a la qual se li nega el dret a pronunciar-se. Venim 
patint des de sempre, més intensament els darrers anys, la repressió d’aquelles 
persones més activistes o que han liderat les passes endavant que hem anat fent. 
Veiem com una vegada rere una altra el sistema estatal, judicial o el que sigui, 
foragita persones que hem escollit democràticament a les institucions. La 
democràcia no opera en plenitud a Catalunya perquè el sistema impedeix allò 
que votem democràticament.  

Patim tothom, tota la societat catalana, vinguem d’on vinguem, parlem la llengua 
que parlem, pensem el que pensem, l’espoli econòmic que ens infligeix l’Estat i 
les seves severíssimes conseqüències sobretot en aquella part de la societat que 
més pateix en forma d’atur, salaris i pensions baixes, precarietat dels serveis 
públics clau (sanitat, educació...), de la protecció social i de les infraestructures... 
de fet, amb números a la mà no es pot negar que l’espoli fiscal és de llarg la 
primera causa de patiment social a Catalunya. I sí, el patiment social és el que 
més ens commina. 

Som ara i aquí proposant un programa de govern municipal que mira de ser 
ajustat a les necessitats, solvent i realista. La superació d’aquesta situació no 
l’aconseguirem des d’aquest Ajuntament ni des de qualsevol altre, és cert, però 
també ho és que sense els ajuntaments o sense els municipis no aconseguirem 
avançar.  

Som Junts per Catalunya, partit nascut fa encara molt poc per aplegar esforços 
per assolir la independència. La raó és simple: hem de sumar tant com podem per 
aportar el gran salt de qualitat de vida i d’oportunitats per a tothom que només 
podrem aportar aconseguint la independència del nostre país, Catalunya. 
Aquesta és la nostra opció, la que de forma serena, democràtica, pacífica i 
racional volem posar a disposició de Sant Cugat, alhora que denunciem la feblesa 
argumental i la incoherència profunda de la majoria de les altres propostes 
polítiques que renunciem per la raó que sigui a fer possible aquesta immensa 
passa endavant que mereixem.   

Des de Junts per Sant Cugat, en conseqüència, assumim aquests 
compromisos:  

653. No ens inhibirem davant la necessitat de fer possibles les condicions 
democràtiques i socioeconòmiques que mereixen la societat santcugatenca 
i el conjunt de la societat catalana.  
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654. Promourem la informació veraç, el debat seré i el respecte a totes les 
posicions.  

655. Serem part activa del procés de reflexió i de decisió en el seu cas.  
656. Ens sumarem a les iniciatives que propugnin posar les grans decisions de 

futur en mans de la ciutadania.  
657. Reconeixem el valor de l’1 d’Octubre. Si bé és cert que va patir deficiències, 

no ho és menys que aquesta va ser precisament la voluntat dels que volien 
impedir l’expressió de la nostra voluntat democràtica. Mai acceptarem que la 
democràcia pugui ser impedida mitjançant l’ús de la violència, per molta 
empara legal que tingui, si és que la té. Milers i milers de dones i homes 
santcugatenques vàrem participar d’un procés que hauria de ser del tot 
normal en qualsevol context avançat i plenament democràtic. Les lleis no 
poden impedir la democràcia, és justament a l’inrevés, és la democràcia la que 
ha de determinar les lleis. 

658. No defallirem. Som conscients del relatiu èxit que està assolint l’estratègia 
de refredament de les institucions espanyoles i de bona part també del 
sistema mediàtic i polític català. Vivim temps de reculada que lamentem 
perquè allunyen la possibilitat de generar les condicions de vida que mereix 
la societat catalana.   

659. En la mesura que estigui a les nostres mans, contribuirem a generar de nou 
un context en què s’imposi la democràcia i les decisions preses en el passat 
esdevinguin una realitat plena. Ho farem sempre, insistim, des de la defensa 
activa de la pau i l’harmonia, del diàleg i la tolerància, de la informació veraç i 
la llibertat plena de totes i cadascuna que conformem Sant Cugat i el conjunt 
de Catalunya. 

660. Assumim per tant el compromís d’adoptar una actitud ferma, activa i vigilant 
en defensa d’aquest principis democràtics bàsics, i si s’escau de resistència i 
oposició institucional, d’oposar-nos a ingerències polítiques, jurídiques o 
administratives contra la sobirania del Parlament, assumint els riscos i les 
conseqüències que se’n puguin derivar.  

661. Defensarem els drets civils i no col·laborarem amb la repressió. Promourem 
la defensa de l’exercici de la llibertat d’expressió i manifestació.   

662. Assumir el compromís que com a administració pública no ens inhibirem, 
com no podria ser d’altra manera, a l’hora d’afrontar la primera causa de 
patiment social a Catalunya i al nostre municipi que és l’espoli fiscal que l’Estat 
infringeix a Catalunya.  

663. Instarem el conjunt de les forces polítiques i institucionals catalanes a fer allò 
que calgui per finalitzar al més aviat possible amb l’ofec econòmic que patim 
com a societat. 

664. Promourem per tant amb recursos de l’Ajuntament elements d’informació 
objectiva i de debat sobre la situació que patim com a societat des de 
l’absolut respecte a totes les posicions. 

665. El nostre Ajuntament impulsarà i/o es sumarà a totes les iniciatives civils o 
institucionals que s’orientin a avançar en aquesta mateixa direcció. 



GESTIÓ PÚBLICA 
AVANÇADA  
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Junts, per la qualitat institucional i el prestigi de l’Ajuntament i els seus 
treballadors i les treballadores 

 

La política i el servei públic els fem per millorar les condicions de vida de la 
gent, de tota la gent. De forma planera però clara, perquè és així, treballem 
per aportar més felicitat a la societat. 

Això demanda moltes coses en tots els àmbits de la vida. Cal un context urbà 
immillorable, net, bonic i endreçat, seguretat, un entorn saludable i favorable per 
a l’activitat física, oportunitats per a tothom i també tenir molt present que moltes 
persones, potser qualsevol de nosaltres en algun moment de les nostres vides, 
ens poden passar coses que ens impedeixin seguir el ritme i viure en plenitud. A 
Sant Cugat no només podem, sinó que és la nostra obligació,, seguir avançant 
cap a la construcció d’una societat que promogui el progrés de tots i cadascun 
dels seus individus i que tingui molt present que sempre hi haurà una part que no 
podrà, per la raó que sigui, i que cal acompanyar-la perquè ningú quedi enrere.  

El nostre compromís ha estat i sempre serà atendre-ho tot i mobilitzar tota la 
força, tan gran, de la societat per garantir que realment ningú queda enrere, ningú 
pateix per raons que podríem evitar com a conjunt i com a societat. Perquè tot 
plegat va d’això, va de persones, totes i cadascuna d’elles considerades 
individualment, que estaran sempre al centre de la nostra actuació. 

El Tripartit, igual que Cs, ha infringit una gran passa enrere, ha fet molt de mal. No 
ha tingut cap reparament en embrutar per interès electoral el nom i el bon fer de 
molts dels governs precedents i també de molts servidors públics. Fer-se fotos a 
la porta de la fiscalia o del tribunal de comptes és molt fàcil, cal exigir que quan 
aquestes institucions no els han fet ni cas, ni tan sols han admès l’expedient, que 
els promotors de les denúncies demanin perdó, que rectifiquin el dany que han 
provocat al prestigi de la institució i al bon nom de les persones afectades. 

El Tripartit, a més, impedeix el debat, contamina els plens i deixa de compartir 
amb els consells sectorials, de barri i amb l’oposició molts dels seus eixos 
d’actuació, dels quals ens assabentem massa sovint per la premsa. En molts 
àmbits, paradoxalment, és molt poc transparent, molt menys que els governs 
precedents. Nosaltres no ho farem.  
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Junts, per un bon govern i una gestió pública avançada 

666. Farem un gran govern! Serem ambiciosos, tindrem mirada de futur. 
Estarem per les coses grans i també, molt especialment, per les petites, 
totes aquelles que ens afecten dia rere dia al nostre entorn, al parc, a la 
vorera, quan agafem la bici o quan hem de conduir. 

667. Estarem al 100% des del primer dia. Sant Cugat no es pot permetre un 
altre alcaldia ni un altre govern que necessita més de la meitat del mandat 
per començar a entendre de què va la cosa. El potencial és immens, no 
aprofitar-lo des del primer dia és una irresponsabilitat! 

668. Recuperarem el prestigi i el bon fer de l’Ajuntament. Hem viscut aquests 
darrers anys una gran passa enrere, ha fet molt de mal. Molts partits no han 
tingut cap reparament en embrutar per interès electoral el nom i el bon fer 
de molts dels governs precedents i també de molts altres servidors 
públics. Fer-se fotos a la porta de la fiscalia o del tribunal de comptes és 
molt fàcil, cal exigir que quan aquestes institucions no els han fet ni cas, ni 
tan sols han admès l’expedient, perquè no hi ha res de res, els promotors 
de les denúncies demanin perdó, que rectifiquin el dany que han provocat 
al prestigi de la institució i al bon nom de les persones afectades. 

669. Escoltarem tothom. Sempre hem pensat que l’acció pública ha 
d’optimitzar el seu retorn comptant amb el parer dels col·lectius 
interessats, adequadament conformat. La interlocució és essencial. 

670. A diferència del Tripartit, fomentarem el debat, no li posarem 
impediments ni al ple ni a les audiències públiques.  

671. Recuperarem l’objectiu de la transparència real, més enllà de les 
etiquetes. Ho farem com a criteri general i transversal del govern i sense 
necessitat de gastar recursos públics en personal, assessors i el que 
calgui. 

672. Conrearem la cordialitat i la transversalitat, facilitarem el necessari paper 
de fiscalització i proposta de l’oposició i propiciarem els pactes en 
matèries concretes perquè si les idees són bones per a la societat no 
tenen per què quedar al calaix depenent de qui les hagi formulat. Nosaltres 
no ho sabem tot ni ho farem tot bé, tot és millorable, serem humils i 
estarem sempre oberts a propostes de millora, vinguin d’on vinguin. Així 
es serveix l’interès general. 

673. Serem els millors gestors dels recursos públics. A diferència del 
desastrós balanç que pot oferir la part socialista del govern Tripartit, 
aprovarem sempre els pressupostos en temps i forma, serem transparents 
i rigorosos en la gestió de cada euro que passi per la tresoreria municipal. 

674. Millorarem les condicions motivacionals, l’equitat retributiva i les 
oportunitats de desenvolupament de les persones de l’organització. 

675. Impulsarem les condicions de treball a l’Ajuntament per millorar el servei 
a la ciutadania. L’equip de servidors i servidores públiques de què gaudim 
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és de molt alt nivell, mereix unes condicions a l’alçada, un marc de treball 
clar i il·lusionant i expectatives consistents de creixement personal en 
l’àmbit laboral. El govern de torn és el responsable de fer que tota 
l’aportació de valor potencial que tenim a la institució aflori en plenitud en 
benefici del conjunt de la societat. Tots i totes som servidors públics, som 
Ajuntament. 

676. Tots i cadascun dels serveis es treballaran amb el seu compte 
d’explotació segmentat, anàlisi cost-benefici i indicadors.  

677. Establirem mecanismes addicionals de retribució variable per als 
empleats públics que optimitzin els serveis públics i/o el seu cost. 

678. Crearem espais o programes de co-innovació interns per desenvolupar 
projectes i implicar els treballadors municipals en la millora de 
funcionament i serveis de l’Ajuntament. 

679. Promourem el reconeixement públic de la bona feina de les treballadores 
i els treballadors públics.  

680. Treballarem el pla de govern desenvolupant i actualitzant el PACTE, el Pla 
d’Alineació i Competitivitat Estratègica, instrumental de gestió pública 
que va suposar una gran passa endavant i nombrosos reconeixements 
nacionals i internacionals durant l’etapa Recoder / Joly. Es tracta d’una 
quadre de comandament que acull l’estratègia i l’esmicola fins a les 
accions i la seva traducció pressupostària, que garanteix per tant 
l’alineació de cada despesa a l’estratègia acordada, i que preveu 
mecanismes de transparència i avaluació contínua mitjançant un mapa 
detallat d’indicadors que han d’estar a la vista de qualsevol. 

681. Recuperarem el sistema gerencial eradicat per l’actual govern Tripartit 
amb conseqüències nefastes per a la ciutadania. Reestudiarem 
l’organigrama i contractarem els directius professionals necessaris per 
procediments oberts i transparents que no consideraran la ideologia 
política. No serem sectaris, els bons professionals que hi ha actualment a 
l’Ajuntament seran convidats a romandre-hi. 

682. Reorientarem el sistema de prestació d’alguns dels grans serveis públics. 
No podem estar sempre i a tot arreu en mans de concessionàries i de les 
seves vicissituds empresarials. L’Ajuntament ha de tenir múscul propi 
suficient, ni més ni menys del necessari. No podem fer que el benestar de 
la ciutadania depengui de la capacitat de les empreses concessionàries 
de negociació amb els sindicats o dels seus incentius per mantenir el nivell 
a les etapes finals dels respectius períodes de vigència dels seus 
contractes. Municipalitzarem per tant parcialment, si les lleis 
pressupostàries ho permeten, alguns d’aquests serveis (neteja d’edificis, 
via pública, jardineria…) per garantir millor i en tot moment la plenitud dels 
serveis. 
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683. No descartem reforçar el pes públic en la prestació d’altres serveis 
bàsics. Els sectors de l’aigua i l’energia, evidentment essencials, han posat 
clarament de manifest els darrers temps que requereixen un 
replantejament. Des de Junts sempre ens hem posicionat sense 
apriorismes, impulsarem allò que sigui millor per a la ciutadania, sigui quin 
sigui el sistema. Volem aprofitar evidentment l’experiència i la capacitat 
tecnològica de les empreses expertes, però constatem també que 
necessitem guanyar en eficiència (eficàcia + menor cost), resiliència i 
seguretat, i que millorar i engrandir la interacció i el control de 
l’administració pública és necessari i convenient per a totes les parts. No 
descartem hores d’ara cap de les fórmules possibles, sempre i quan 
garanteixin allò essencial: eficiència, resiliència i seguretat. 

684. Impulsarem la descentralització real als barris i els sectors d’activitat. Hi 
ha barris i sectors de la ciutat que no només estan molt ben preparats per 
assumir majors quotes de decisió sinó que a més a més han vingut 
expressant la seva voluntat d’avançar en termes d’autogestió. No pot ser 
que els consells de barri i els sectorials, liderats habitualment per persones 
compromeses i coneixedores dels seus respectius àmbits d’actuació, 
després d’aportar desinteressadament incomptables esforços i hores de 
treball, percebin que les seves iniciatives s’enfonsen a la pila dels 
assumptes pendents del sistema burocràtic municipal. 

685. Agilitarem l’administració. Tenim moltes propostes per millorar 
l’eficiència en la prestació dels serveis municipals. Tots els processos de 
relació entre administració i administrats han de ser millorats per reduir 
temps i costos, molt particularment en l’àmbit de les llicències 
urbanístiques o en el de l’atorgament de beneficis fiscals.  

686. Revisarem el calendari i la sistemàtica dels plens municipals, que 
constitueix sovint un fre a les dinàmiques municipals. Proposarem a tots 
els grups del consistori una reforma del Reglament Orgànic Municipal 
(ROM) que posi sobre la taula la possibilitat de celebrar més plens ordinaris 
cada mes, més curts i eficients, amb majors espais d’audiència pública i 
sense major cost per a la ciutadania, que facilitin que els expedients que 
han de passar pel ple no pateixin demores de fins a 6 setmanes per 
aquesta qüestió. 

Una de les funcions bàsiques de l’administració és de la l’atorgament de 
llicències per a les activitats constructives, econòmiques i en molts altres àmbits. 
És inadmissible el fre que suposa l’administració, també la nostra, a la iniciativa 
de persones, entitats i empreses que volen tirar endavant els seus projectes, 
pràcticament sempre, amb grans efectes positius per al conjunt de la societat. És 
el nostre deure resoldre aquesta situació i hi posarem tot allò que tinguem a 
l’abast. 



117 
 

687. Aconseguirem una baixada molt forta en el període d’atorgament de 
llicències replantejant les ordenances, reorganitzant tot allò que calgui i 
dotant els recursos necessaris, interns o externs, estructurals o 
conjunturals segons les dades del moment. 

688. A llarg termini, promourem un programa per avançar cap a l’atorgament 
automàtic de les llicències urbanístiques i de beneficis fiscals, per 
exemple, en l’àmbit de la instal·lació de plaques solars als domicilis, 24/365 
i des de qualsevol lloc del món. Tecnologies com ara les de tractament de 
text i/o d’imatge, així com les de certificació (blockchain) ho fan 
perfectament viable almenys en bona part dels expedients, amb 
empreses que tenim aquí mateix, a Sant Cugat! 

Millores a l’atenció ciutadana 

689. La MetaOAC. El cas precedent és només un de les molt diverses funcions 
municipals que poden i haurien de millorar substancialment a través de 
l’aplicació de tecnologies ja existents i madures, o en fase de maduració. 
La MetaOAC és com el seu nom indica el projecte de prestació de serveis 
d’atenció ciutadana en entorn metavers. Sens dubte, anem cap aquí en 
molts àmbits de la nostra interacció (formació, relacions comercials, i 
molts altres) i podem fer-ho també en la relació entre administració i 
administrats. Aquesta funció ha de permetre molta simplificació i una 
millora importantíssima en termes per exemple d’accessibilitat: en el futur, 
qualsevol ciutadà per exemple amb mobilitat reduïda hauria de poder 
interactuar de forma senzilla i entenedora amb l’administració que el 
serveix a través d’entorns digitals com aquests. 

690. A curt termini, pensant sobretot en la gent gran que no sempre està 
capacitada per operar per Internet, farem possible l’atenció ciutadana 
sense cita prèvia en determinades situacions. 

Els ciutadans i ciutadanes ens reclamen un canvi en les maneres de fer política, 
de governar i de relacionar-nos entre administració i administrats basades en 
valors com l’empatia, la proximitat, la transparència, l’eficàcia i la rendició de 
comptes a l’administració local. Una nova manera de governar que busca la 
màxima millora de l’administració i l’obertura a la ciutadania.  

691. Potenciarem la participació ciutadana. Primer escoltar, després decidir. 
692. Crearem el Consell d’Alcaldes i Alcaldesses de Sant Cugat com a òrgan 

consultiu pels grans temes de ciutat. 
693. Potenciarem el Consell de Ciutat que estarà integrat per persones i 

professionals de tots els sectors de la ciutat que ens ajudaran amb 
propostes i projectes a llarg termini. 
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694. L’Ajuntament de Sant Cugat serà una administració facilitadora, farem 
que les gestions no es compliquin i els problemes de la gent es puguin 
resoldre de manera eficaç.  

695. Millorarem els nivells d’eficàcia, eficiència i qualitat de la gestió dels 
processos transversals a tota l’organització de l’Ajuntament i organismes 
autònoms. 

696. Desenvoluparem normativament i aplicarem la Llei de la transparència. 
697. Assolirem el 100% de resposta ciutadana a l’Ajuntament en un màxim de 

8 dies entre la pregunta ciutadana i la resposta. 
698. La participació infantil i juvenil serà un àmbit estratègic per treballar la 

cultura participativa amb les noves generacions de santcugatencs i 
santcugatenques. Potenciarem el Consell d’infants i el Consell de Joves. 
Els convidarem a participar a l’Audiència Pública dels plens municipals. 

699. Lluitarem contra la fractura digital mitjançant programes de formació als 
casals i desenvolupant mecanismes de facilitació en la relació amb 
l’Ajuntament que evitin l’exclusió. 

700. Estudiarem l’afectació que les taxes municipals tenen en 
l’associacionisme de la ciutat, treballant per la menor afectació possible i 
la unificació de criteris en l’aplicació de les ordenances fiscals. 

701. Farem una anàlisi de la normativa sobre ús de l’espai públic per facilitar 
el desenvolupament i tramitació de l’activitat associativa. 

Comunicació i gestió 

La bona gestió d’un Ajuntament, l’administració més propera al ciutadà, va molt 
lligada a una bona política comunicativa per a un millor servei a les persones. 
Comunicació interna, entre la plantilla de persones que treballa a l’Ajuntament i 
diferents dependències municipals, i comunicació amb la ciutadania, a l’abast de 
tothom. La Comunicació sempre és complexa, però mai ha de ser invasió, sinó 
que s’ha de fer molt fàcil d’assimilar i digerir. 

El servei de comunicació i premsa de l’Ajuntament ha d’estar al servei del ciutadà 
i aquest ho ha de tenir molt fàcil i a l’abast per informar-se i poder obtenir un 
servei excel·lent, transparent, fiable i global. 

Per això, aquest servei que inclou Premsa, Comunicació i Oficina d’Atenció al 
Ciutadà (OAC) ha d’estar perfectament coordinat internament, i oferir el millor 
servei cap a l’exterior. 

Les nostres principals propostes són: 

702. Renovarem el web municipal per millorar les seves prestacions a la 
ciutadania, l’ordenació i accessibilitat dels continguts i la usabilitat en matèria 
de tràmits on line. 
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703. Remodelarem i posarem al dia amb criteri unificador, els diversos espais 
municipals a la xarxa: Sant Cugat entitats, Govern Obert i Transparència, 
VisitSantCugat, Oh!Ficina Jove, Teatre-Auditori Sant Cugat, Centres Culturals 
XCCP, Museus de Sant Cugat, Sant Cugat Sostenible, Sant Cugat Feina, 
Promusa, Síndic de Greuges, Biblioteques, Conservatori, Turisme...  

704. Disposarem d’un portal per a la reserva i venda d’entrades de tots els 
equipaments municipals, encara que cadascun conservi la seva personalitat, i 
així mateix oferir aquest servei a les entitats per als seus actes, o reserves 
d’entrades, encara que no tots siguin de pagament. 

705. La revista municipal serà un eix trimestral d’informació ciutadana, encara que 
totalment digitalitzada i dinàmica, i només a paper sota demanda expressa de 
les persones que ho sol·licitin, o de la població de més edat. El tractament ha 
de ser més periodístic que l’actual, amb continguts molt més interessant i 
atractius. 

706. La newsletter quinzenal de l’ajuntament esdevindrà una font rica 
d’informació i recordatoris, amb un atractiu de disseny i eficiència. 

707. La informació a la ciutat ha d’estar lliure de banderoles, toblerones, cartells 
a paper, i tota la comunicació s’hauria de fer a través de pantalles leds 
distribuïdes per tot el municipi, i coordinades des d’un punt central. 

708. Així mateix, tots els edificis municipals haurien de comptar amb pantalles i 
estar lliures de comunicacions a paper. Només en casos puntuals i quan el 
tema ho requereixi. 

709. Abordarem una actualització del Pla de Comunicació i Premsa, així com una 
posada al dia de la Imatge Corporativa dels edificis municipals, i la del propi 
ajuntament, tenint en compte que el proper mandat s’hauria de preveure un 
nou edifici per a la Policia Local, i l’AJUNTAMENT ocupés els dos edificis de la 
plaça de la Vila, la qual cosa faria que l’OAC pogués tenir més extensió i millor 
servei. 

710. Les tramitacions online i presencials seran molt més intuïtives, ràpides i 
eficients, la ciutadania disposarà sempre d’una opció digital fàcil i segura. 

711. Potenciarem les xarxes socials i nous canals de comunicació i informació 
municipal tenint en compte els nous usos comunicatius. Es gestionaran les 
xarxes en base a un criteri unificador, Sent conscients que amb aquest mitjà 
no arribem a tota la ciutadania, caldrà obrir noves vies de col·laboració amb 
tots els mitjans de comunicació de la ciutat. Els canals de Youtube i Flickr 
també ha de ser una font d’informació d’imatge i de vídeos municipals.  

712. Actualitzarem la imatge corporativa per fer-la més moderna, dinàmica, 
innovadora, sostenible, igualitària, eficient i molt transparent. 

713. La comunicació pública municipal estarà al servei de la ciutadania, no dels 
polítics de torn. 

714. La comunicació no ha de ser una eina de promoció del govern de la ciutat. Ha 
de ser una eina de promoció de tots els serveis de l’Ajuntament de Sant Cugat 
i, sobretot, una eina facilitadora per al conjunt de la població per tramitar 
peticions, queixes, permisos, instàncies, etc .  
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Economia i Hisenda 

La gent de Junts som responsables i hem fet bé la nostra feina d’oposició quan 
ens ha correspost. Nosaltres no farem com el Tripartit que quan van arribar al 
govern van posar en marxa aquella infàmia de campanya denunciant que s’havien 
“trobat” 3,2 milions d’euros de factures concertades mitjançant el procediment 
dels reconeixement de deute, com si no haguessin tingut tota la informació 
disponible (una xifra per cert que ells han més que triplicat en molts moments del 
mandat).  

Nosaltres ja sabem el que hi ha, un forat al pressupost corrent d’almenys 15 milions 
d’euros que caldrà corregir. No enganyarem ningú, el primer any i mig de mandat 
caldrà afrontar una ajust important per garantir l’estabilitat financera de 
l’Ajuntament i la seva capacitat present i futura de fer front als seus compromisos. 

El Tripartit ha generat aquest forat perquè ha incrementat molt més la despesa 
estructural que els ingressos, de forma completament irresponsable i tal com 
venim denunciant almenys des de 2020. Ha anat cobrint la diferència tirant del 
romanent, cosa que està puntualment permesa com a mesura de lluita contra la 
crisi de la pandèmia, però deixarà d’estar-ho aviat. A no ser que canviï 
profundament el marc legal, per tant, quan s’aixequi la suspensió legal de la 
normativa d’estabilitat pressupostària, cosa que cal preveure per a l’1 de gener 
de 2024, serà necessari un exercici molt intens de consolidació fiscal, reduccions 
en despesa corrent importants per evitar pujar impostos. 

El Tripartit, malgrat tenir majoria absoluta, no ha aprovat ni un sol pressupost a 
temps. De fet, el de 2023 ni tan sols l’ha presentat. Ara mateix tenim un pressupost 
prorrogat que contempla previsions d’ingrés artificialment inflades que sabem 
perfectament que no es compliran. Han aprovat de moment un paquet de 
reduccions pressupostàries d’1,7M€, restarien encara 6M€ més per complir el seu 
propi pla, que sabem perfectament que és molt insuficient. Ningú sap on caldrà 
aplicar aquestes retallades, la manca de transparència és flagrant.  

Paradoxalment, en canvi, simultàniament a aquestes fortes tensions 
pressupostàries l’Ajuntament té una acumulació de tresoreria que no ha estat 
capaç de bellugar quan ha pogut fer-ho. La seva paràlisi crònica els ho ha impedit. 
Veritablement, hem de dir que aquest mandat ha estat una passa enrere enorme 
en termes de qualitat de gestió.   

En aquest context tan difícil, des de Junts per Sant Cugat, 

715. Reduirem la pressió fiscal. 
716. Farem de Sant Cugat la ciutat amb més i millor prestació de serveis al 

menor cost fiscal. Sabem com fer-ho, tenim idees clares, farem molt més 
amb molt menys. Sant Cugat ha de valoritzar el seu potencial, els seus 
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importants intangibles per enfortir-se patrimonialment, generar nous 
ingressos de gran envergadura i reduir la dependència de la fiscalitat per 
finançar els serveis públics de primera que la ciutat mereix. 

717. La gestió de la hisenda municipal, a diferència del govern Tripartit actual 
serà transparent i rigorosa.  

718. Aprovarem i executarem els pressupostos en temps i forma.  
719. Estudiarem la creació d’una taxa que gravi el volum de cartró i altres 

residus del comerç on line (“Taxa Amazon”), també per aportar un granet 
de sorra en la lluita desigual que afronta el comerç urbà respecte els 
gegants del comerç digital. 

720. Gestionarem bé la tresoreria reduint la inacceptable sobreacumulació de 
liquiditat als comptes corrents municipals (més de 48M€ a 31/12/22, 
+26M€ de préstecs concertats no disposats). 

721. Garantirem la solvència present i futura de l’Ajuntament que és de totes i 
tots. Per fer-ho haurem de revertir la situació que deixarà el Tripartit i que 
provocarà conseqüències que determinarem de manera immediata. 

722. Reduirem fins el mínim els temps de pagament als proveïdors. 
723. L’Ajuntament serà també emprenedor. El projecte de la MetaOAC, per 

exemple, és susceptible de ser desenvolupat a través d’una societat 
mercantil entre diverses empreses tecnològiques locals i l’Ajuntament, a 
través del seu vehicle d’inversió públic privat. Aquesta empresa mixta 
podrà comercialitzar els seus productes davant qualsevol administració 
pública del món i en el seu cas aconseguir grans beneficis empresarials. 
L’Ajuntament podrà aconseguir així no només una gran millora en la 
prestació d’un servei públic sense generar despesa sinó fer almenys 
possible un potent retorn financer de la seva participació en aquesta 
empresa. Aquest és un exemple clar i senzill d’entre alguns altres que 
explorarem, també en l’àmbit del comerç local, per exemple per dotar tots 
els barris de serveis de proximitat. 

724. Facilitarem molt més els tràmits, reduirem els costos de posada en 
marxa. Accelerarem tant com permeti la llei el trànsit des del control previ 
cap a les declaracions responsables. El nostre paper és informar com s’han 
de fer les coses i confiar que els operadors les faran adequadament. 
L’administració realitzarà el seva funció de control per verificar que ha 
estat així. Mirarem per tant d’eliminar totes les barreres administratives 
que podem per no frenar la iniciativa dels particulars en tots els àmbits 
escaients. 
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Internacionalització 

Sant Cugat és clarament una ciutat multinacional tant des del punt de vista de la 
composició demogràfica com pel de la seva economia. Això és així gràcies a la 
capacitat d’atracció de persones, talent i empreses que s’ha vingut conreant 
durant molt de temps, molt per sobre de la resta de municipis de l’entorn que 
també estan a tocar de Barcelona, i per les condicions de vida residencials i 
empresarials que s’han anat generant des del punt de vista urbanístic i de 
projecció i posicionament de Sant Cugat com a destí òptim per a tantes i tantes 
coses. L’aportació que això genera en termes de creació d’oportunitats és 
innegable i molt important. Es tracta per tant d’un eix d’actuació important i que 
cal potenciar. 

Per aquestes raons, des de Junts per Sant Cugat,  

725. Promourem el Pla d’Internacionalització per a Sant Cugat que exploti les 
oportunitats a l’abast en benefici del conjunt de la societat. 

726. Explotarem el potencial d’aportació de la molt nombrosa comunitat de 
santcugatenques i santcugatencs d’origen estranger.  

727. Posarem en marxa l’Oficina de Polítiques Europees i Relacions 
Internacionals i un espai de treball col·laboratiu per a la 
internacionalització per aplegar la ciutadania resident, empreses, 
institucions i altres operadors amb potencial per impulsar la 
internacionalització de la ciutat i els seus impactes positius en el conjunt 
de la societat. 

728. L’Oficina informarà sobre oportunitats de finançament i accés a relacions 
i programes de Fons europeus, impulsarà la promoció́ internacional de 
Sant Cugat reforçant el nostre posicionament en el si de l’acció de 
promoció exterior de la Generalitat i la resta d’administracions 
supramunicipals, i creant una xarxa d’ambaixadors/es que viuen fora de 
Catalunya per generar oportunitats.  

729. Impulsarem la creació urgent d’un mapa d’oportunitat de Sant Cugat per 
explotar tot el potencial de la ciutat davant les diferents convocatòries de 
fons Next Generation. Elaborarem el Pla Sant Cugat NextGenUE amb un 
cronograma d’actuació i dotació pressupostaria per poder generar amb la 
màxima celeritat i qualitat propostes sorgides des de Sant Cugat per als 
eixos/palanques dels fons Next Generation, amb la finalitat que la ciutat 
sigui el màxim competitiva en les diferents convocatòries dels NGUE. 
Disposarem una taula de seguiment amb representació dels diferents 
partits polítics i grups d’interès per a la implementació d’aquelles 
convocatòries seleccionades al mapa d’oportunitat. 

730. Inclourem Sant Cugat en entitats europees de representació de ciutats 
amb la finalitat que mitjançant el treball en xarxa n’augmenti la seva 
visibilitat internacional, participar en projectes europeus i incidir en la 
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preparació́ de la legislació́ comunitària en polítiques urbanes i l’atracció 
d’oportunitat econòmica i social.  

731. Promourem agermanaments o aliances internacionals temàtics amb 
ciutats líders; mobilitat, sostenibilitat, esport, cultura, atenció́ a la gent 
gran, etc. Aquests agermanaments també́ haurien d’estar acompanyats de 
la participació́ ciutadana de la xarxa de coneixement. 

732. En el marc del Pla d’Internacionalització, impulsarem oportunitats 
educatives, culturals, socials i econòmiques per a infants i joves garantint-
ne l’accés sense limitacions per raons econòmiques o de qualsevol altre 
ordre. 

733. Promocionarem i/o donarem suport a trobades, debats i conferències 
internacionals impulsades des de la societat civil.  

734. Recuperarem el Dia d’Europa i promourem altres programes per afavorir 
la interacció entre tots els segments de la societat.  

735. Alinearem el Pla d’Internacionalització amb l’estratègia turística de la 
ciutat. 
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Ocupació. Cap a l’atur zero, salaris a l’alçada 

 

Les polítiques orientades a potenciar la nostra economia són crítiques. No es 
pot construir una societat que maximitza la justícia social sense una economia 
potent, diversificada, responsable i competitiva. Tenim certament dades d’atur 
i de qualitat del treball molt millors que l’entorn, però per a nosaltres segueixen 
sent inacceptables. Tenim prop de 2.000 persones sense feina i moltes altres que 
tot i treballar pateixen grans dificultats per tirar endavant.  

L’atur baix afavoreix salaris i condicions laborals dignes, és per tant el motor més 
important de redistribució de la riquesa que des d’un ajuntament podem 
empènyer, atès que evidentment l’impacte de les polítiques fiscals locals tenen 
un potencial molt reduït.  

L’economia santcugatenca és una cas excepcional de fortalesa i dinamisme 
gràcies als esforços de moltíssimes persones, empreses i institucions, i al 
lideratge clar de molts governs municipals entre els anys 1987 i 2019. Genera, de 
fet, molts més llocs de treball dels que necessita la nostra població local. L’atur 
registrat santcugatenc està hores d’ara una mica per sobre del 5%. El Tripartit 
expressa sovint la seva satisfacció, l’anomena atur estructural, com si fos 
inevitable que un 5% de la població activa no trobi feina. Res més lluny de la 
realitat, les societats més avançades del món presenten taxes molt més baixes. A 
Sant Cugat el problema de l’atur cronificat es concentra especialment en la franja 
de les persones que tenen més de 45 anys.  

L’atur és una de les causes principals del patiment social. Quan hi ha molt atur els 
salaris són també més baixos, hi ha persones a Sant Cugat en risc d’exclusió que 
tenen feina. No acceptem aquesta situació i posarem tots els mitjans per revertir-
la. Sabem com fer-ho, Sant Cugat té potència més que suficient per no deixar 
ningú enrere i per oferir feina i dignitat a tota la seva població. No ens donarem 
per satisfets fins assolir el zero, l’atur zero, que tolera només un mínim 
percentatge d’atur friccional corresponent al temps que transcorre, que ha de 
ser mínim, entre l’inici de la cerca de feina i la formalització d’un nou contracte 
laboral. 

Aquesta és la política social més potent que podem posar a disposició. Una 
economia que ofereix feina per a tothom amb tota seguretat oferirà les millors 
condicions laborals i els millors salaris, no hi ha res més redistributiu que això. 

Tenint en compte aquestes dades sembla evident que tenim molt per avançar. 
Per tot el que antecedeix, des de Junts per Sant Cugat:  
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736. L’eradicació de l’atur serà una de les nostres línies polítiques centrals. No 
acceptem que més de 2.000 veïnes  i veïns nostres no trobin feina, ni que 
moltes altres no trobin la feina que mereixen o desitjarien. Tampoc 
acceptem que moltes persones es trobin en risc d’exclusió malgrat tenir 
feina.  

737. Potenciarem la distribució justa de la riquesa a través del mecanisme més 
potent que existeix, que són els salaris. Una societat sense atur ofereix 
millors condicions laborals i millors salaris. 

738. Impulsarem la creació de més i millor ocupació. Els llocs de treball d’un 
municipi els creen essencialment les empreses, de qualsevol mena, quan 
passa un de tres fenòmens: quan es creen, quan creixen i/o quan s’hi 
instal·len venint des d’altres emplaçaments. Per aquesta raó potenciarem 
de forma col·laborativa, tal i com desenvolupem en els apartats 
corresponents, la creació d’un ecosistema emprenedor potent, la 
competitivitat de les empreses existents i el màrketing territorial per 
atreure inversions i empreses.   

739. Aconseguirem que la proporció dels llocs de treball existents a la ciutat 
ocupada per persones santcugatenques sigui cada cop més gran. Per fer-
ho, relligarem molt millor l’oferta i la demanda locals en l’àmbit laboral. 

740. Implicarem el teixit empresarial en el sentit més ampli del terme (comerç, 
serveis, economia social, empreses...) en el repte d’avançar cap a l’atur 
zero a la ciutat. Fomentarem la contractació de proximitat pels evidents 
impactes positius en termes de sostenibilitat (menors desplaçaments) 
però també de costos (menor cost per a la persona treballadora també 
implica menor cost per a l’empresa contractant).  

741. Millorarem l’ocupabilitat de les persones. Adequarem millor l’oferta a la 
demanda a través de processos de reposicionament, actualització, 
formació i acompanyament de les persones que ho requereixen, de la mà 
de la xarxa de protecció social de la ciutat sempre que sigui escaient. 

742. L’acompanyament a les persones abordarà tots els prismes necessaris: 
motivació, aportació de competències, salut emocional, formació... 

743. Reforçarem els plans d’ocupació i ampliarem de forma clara el seu abast 
i àmbit d’actuació com a instrument per interrompre situacions d’atur de 
llarga durada, que impacten molt severament en l’equilibri emocional i en 
l’autoestima i dificulten encara més la reinserció.  

744. Ampliarem l’abast dels plans d’ocupació desenvoluparem un nou 
Programa d’Ocupació Dual per a persones aturades majors de 45 anys. 
Consistirà en plantejar un esquema anàleg al de la formació professional, 
la qual transcorre en part a les empreses per aconseguir reinsercions ni 
que siguin temporals i dins un esquema tutelat. El Programa preveurà 
incentius per a les empreses que hi participin.  
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745. Reforçarem clarament les entitats representatives dels sectors implicats 
en l’ocupació, així com la seva representativitat, la interlocució i la 
cooperació. 

746. Promourem la inclusió dels eSports en els programes municipals per 
reforçar el seu impacte en l’ocupabilitat de les persones en termes de 
socialització, cohesió familiar, aportació de competències toves (“soft 
skills”), autoestima i d’oportunitats formatives i professionals.  
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Empresa 

 

Tota la riquesa de la societat prové en darrera instància dels marges bruts 
generats a les transaccions comercials. Per aconseguir realment que ningú 
quedi enrere és imprescindible (condició necessària, no suficient) disposar d’un 
teixit empresarial (en sentit ampli, gros, petit, mercantil, social, tant és) 
diversificat, competitiu, innovador i obert al món. 

Sant Cugat a diferència de molts pobles i ciutats de Catalunya, té un teixit 
empresarial molt important i de referència, amb grans i mitjanes empreses. 
L’administració local no pot donar l’esquena a aquest sector, tot el contrari. L’hem 
d’ajudar a enfortir-se com a sector de la mà de Sant Cugat Empresarial. Tenim una 
gran oportunitat de fer moltes iniciatives plegats. 

L’entorn empresarial ha hagut d’assolir canvis que han aplicat en poc temps en 
situacions tan poc habituals com la virtualitat en les seves relacions internes i 
externes. Sens dubte el tracte no presencial a través de les vídeo—conferències 
i altres tipus de comunicació, tant de gestió, formatives com informatives o de 
debat, han vingut per quedar-se en bona part. 

El territori urbà no va ser dissenyat, ni està en absolut preparat per la mobilitat 
que ens obliga la dinàmica empresarial del moment i el nombre de treballadors 
que mouen cada dia les empreses de Sant Cugat. Ho estem veient en les 
autopistes i autovies dels voltants de la nostra ciutat. Parlem de reduir els 
desplaçaments i ràpidament veiem que és una quimera. Necessiten noves 
fórmules de desplaçament, sobretot en el món de les mercaderies. No podem 
seguir amb la dependència de les vies rodades. El ferrocarril, en molts casos 
existent, però mal utilitzat, ha de convertir-se en un recurs vàlid per les mitges i 
llargues distàncies. Les xarxes ferroviàries han de ser adaptades a les necessitats 
dels nuclis de població. 

Cal buscar solucions perquè les empreses grans disposin de mitjans que no 
lesionin la seva capacitat de distribució i a l’hora que les petites i el comerç 
puguin tenir resolt l’abastiment de proximitat. El contrari ens porta a unes 
situacions urbanes que en poc temps seran insostenibles. Estem passant d’un 
entorn encara analògic en molts camps a un món digital en el qual quedarà 
exclosa gent per la manca de coneixement i preparació. La capacitació, la 
formació i l’ensinistrament en noves habilitats és tasca urgent que cal emprendre 
de forma decidida des de la proximitat. Al final no és més que la principal eina per 
aconseguir un equilibri social durador. 
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Els problemes de l’empresa, sobretot la petita i amb menys recursos, estan en les 
exigències d’un format social al qual no i estem acostumats. La mobilitat i l’estalvi 
energètic seran en els propers mesos i anys reptes a tenir en compte per la 
municipalitat des de tots els punts de vista per tal d’arribar a un nivell de 
sostenibilitat que ens permeti albirar un futur exitós. 

747. Articularem polítiques de creixement econòmic que amb molt menor 
cost però molt més impacte.  

748. Sant Cugat impulsarà la fortalesa de les empreses i els comerços. Les 
empreses creixen (i contracten) quan tenen beneficis i/o perspectiva de 
tenir-los. Els beneficis de les empreses creixen quan pugen els ingressos 
i/o baixen les despeses. Doncs bé, ja ho tenim, els territoris, les 
administracions i els ecosistemes, també des de la perspectiva local, 
podem incidir en la potenciació dels ingressos (facilitant relacions 
empresarials i networking, fent compra pública innovadora, afavorint 
l’exportació, organitzant missions...) i també en la reducció de les 
despeses (costos de mobilitat i transport, oferta competitiva de 
telecomunicacions, energia i altres subministraments, costos financers, 
cost de relacionar-se amb l’administració, formació, fiscalitat, economies 
d’escala, etc.). 

749. Atraurem més i millors empreses, talent i centres de coneixement. 
Malgrat l’intens creixement del nombre de llocs de treball a la ciutat 
produït sobretot entre 2011 i 2019 encara queda un cert marge d’expansió. 
El creixement de la ciutat ha d’anar de la mà del de la seva economia per 
preservar i millorar l’equilibri imprescindible i les oportunitats per a 
tothom. Per tant, a més de promoure l’emprenedoria i el creixement de les 
empreses existents seguirem desenvolupant de la mà de quants més 
operadors millor el posicionament de Sant Cugat per a l’atracció 
d’empreses i centres de coneixement. 

750. Impulsarem la creació de riquesa responsable. Des de la perspectiva 
local, la riquesa i l’ocupació que ens cal per oferir oportunitats per a 
tothom i uns salaris justos i creixents la creen essencialment les empreses 
de qualsevol mena (socials, mercantils, cooperatives...) quan passa un 
d’aquests tres fenòmens; 1) Quan es creen des de zero, 2) Quan les ja hi 
són troben condicions per créixer, i 3) Quan les portes des de fora. Per 
això, impulsarem aquests tres eixos: Primer, el de convertir i posicionar 
Sant Cugat com un autèntic hub promotor d’emprenedoria; Segon, el de 
propiciar les aportacions que un territori pot oferir a les empreses que ja 
hi són; i Tercer, fer un molt bon màrqueting territorial per atreure més i 
millors empreses.  

751. Col·laborarem molt i amb tothom, dins i fora de Sant Cugat, per fer-ho 
possible i al menor cost possible. Tornarem a situar el nostre municipi al 



130 
 

capdavant dels rànkings estatals en creixement del nombre d’empreses, 
del nombre de llocs de treball i de reducció de l’atur. 

752. Promourem la innovació, la tecnologia i la recerca i la transferència de 
coneixement en valor social i empresarial.  

753. Potenciarem els serveis públics a les empreses i ens reorganitzarem per 
esdevenir instància única d’interacció entre l’Ajuntament i altres 
administracions i el món econòmic local. 

754. Millorarem la connexió entre l’oferta i la demanda laboral local per 
afavorir la contractació de persones d’aquí a les empreses d’aquí, estalviar 
costos i emissions. 

755. Aprofitarem les complementarietats, molt fortes, per exemple amb la 
potència industrial de Rubí i la científica i universitària de Cerdanyola, les 
sinergies que hem de desenvolupar amb tot l’eix de la B30 i la posició de 
ròtula que gaudim amb l’altre gran eix, el de la E9. Els reptes que afrontem 
per avançar de forma accelerada van molt més enllà de Sant Cugat en 
molts àmbits: sostenibilitat, mobilitat, entorn financer, estratègia de lobby 
territorial i molts altres. 

 
Junts, per les àrees empresarials 

Els parcs empresarials són un element clau de l’equilibri territorial i econòmic que 
ens cal. Allotgen bona part del teixit empresarial i educatiu de la ciutat i molts 
milers de llocs de treball que fan de Sant Cugat una potència econòmica 
llargament treballada i generadora d’oportunitats per a tothom. El bon estat i la 
competitivitat dels parcs empresarials és important per a la retenció i captació 
d’empreses i de talent, per a la generació d’ocupació i oportunitats per a tothom.  

Els darrers anys, fins i tot durant la crisi 2008-2014, les dades de Sant Cugat van 
ser espectaculars, amb rècords estatals inclosos en matèria de creixement del 
nombre de llocs de treball o de reducció de l’atur. Aquella embranzida està ara 
clarament apaivagada. 

Pe aquestes raons, des de Junts per Sant Cugat,  

756. Proposarem la implantació de nous mecanismes col·laboratius de gestió 
de les zones empresarials del municipi. Totes les àrees empresarials 
pateixen un cert desordre del marc legal i competencial que només 
podrem abordar i resoldre cooperant mitjançant l’ús d’instruments jurídics 
i de gestió que permetin optimitzar-la competitivitat del territori, al menor 
cost possible per a totes les parts. 

757. Protegirem l’equilibri en els usos del sòl. No requalificarem alegrement 
sòl destinat a activitats econòmiques o industrials com sí s’està proposant 
en aquest mandat.  
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758. Treballarem des d’una perspectiva territorial més àmplia que la del nostre 
municipi. Tindrem ben presents les complementarietats amb l’entorn, 
sobretot amb els municipis veïns de Rubí i de Cerdanyola (entorn CiT). 

759. Establirem per tant una política clara de protecció i millora al Polígon de 
Can Magí, descartant el projecte Ragull Centre. Plantejarem altres 
solucions a la propietat per tal de mobilitzar la parcel·la sense implantar 
habitatge que mai podria conviure bé amb les indústries de l’entorn. 

760. Millorarem la connectivitat viària i ferroviària dels parcs empresarials. 
Impulsarem i accelerarem els intercanviadors ferroviaris, tant entre 
l’estació d’HGC i Rubí (Renfe) com a la de Volpelleres i Sant Cugat Coll 
Favà.  

761. Accelerarem la construcció de la passera per a vianants i bicicletes entre 
Volpelleres i Can Sant Joan, a l’alçada d’hp. 

762. Accelerarem les millores pendents a la Ctra. de Rubí, en tots els trams 
pendents, tant els de gestió pròpia com els que depenen d’altres 
administracions. Alguns trams porten ja massa temps completament 
aturats, sense manteniment i completament deixats.  

763. El desenvolupament del barri de Ca n’Ametller preveurà la millora de la 
connectivitat de les zones empresarials que l’envolten. Aconseguirem que 
l’estació de FGC de l’Hospital General millori clarament el seu potencial 
de servei en tot l’àmbit. 

764.  Dinamitzarem l’únic polígon purament industrial de Sant Cugat, el de 
Can Calopa, de la mà dels propietaris i llogaters i de l’EMD de Valldoreix. 

765. Millorarem l’estratègia de promoció econòmica dels darrers temps per 
accelerar el desenvolupament de les parcel·les terciàries o industrials 
pendents a Can Solà, Volpelleres, la Guinardera, Can Fatjó... 

766. Seguirem apostant per la diversificació, l’economia d’alt valor afegit, la 
tecnologia, la ciència, la indústria neta. 

767. Potenciarem les aportacions creuades de valor entre els sectors 
empresarial i els universitaris, científics o tecnològics, tots ells tan densos 
en el nostre entorn. 

768. Apostarem per la millora de la dotació de serveis complementaris als 
parcs empresarials (hostaleria, guarderies, altres...), compartits quan sigui 
escaient (centres de serveis a empreses). 

769. Els programes definits a l’apartat de sostenibilitat per avançar clarament 
en autosuficiència energètica i en el consum d’aigua seran especialment 
rellevants als parcs empresarials.  

770. Facilitarem l’accessibilitat als parcs empresarials promovent el dret a la 
mobilitat sostenible en tots els seus vessants.  
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Emprenedoria 

771. Serem una StartUp Village. Per crear riquesa responsable cal impulsar, 
atreure i facilitar tant com sigui possible l’emprenedoria i la creació 
d’empreses i activitats professionals i comercials de qualsevol tipus.  

772. Adaptarem el concepte de StartUp Nation (M. Mazzucato) a la nostra 
realitat local, perquè tenim envergadura i potencial més que suficient, així 
com actius poderosos de gran potencial per general empreses 
innovadores, ocupació de qualitat i d’alt impacte. Almenys una part del 
suport que venim oferint a aquestes empreses deixarà de ser a fons 
perdut.  

773. Constituirem un vehicle patrimonial d’inversió públic – privat per reforçar 
clarament els instruments de suport i garantir un retorn financer a llarg 
termini de la inversió acumulada que com a societat fem any rere any. Així, 
el conjunt de la ciutadania santcugatenca esdevindrà propietària, ni que 
sigui en una mínima proporció, de les empreses que ha ajudat a impulsar i 
amb el temps es garantirà un retorn no només en termes socials sinó 
també financers, que a llarg termini pot arribar a ser realment gran si ho 
fem bé.  

774. Una altra important derivada d’aquest plantejament és la possibilitat de 
fer xarxa, de fer realitat l’ecosistema que permet generar sinergies i 
economies d’escala entre empreses i territori, oferir suport i 
acompanyament, alinear per fi adequadament la demanda i l’oferta laboral 
local i moltes altres coses que des de l’administració sempre hem volgut 
fer possibles, que ara ho seran perquè formarem part de moltes societats.  

775. Recordem que no estem parlant necessàriament d’aportar més recursos, 
el que estem dient és que almenys una part deixin d’aportar-se en forma 
de subvenció econòmica o de serveis a fons perdut per materialitzar-se en 
una inversió, en patrimoni públic, una part del qual es materialitzarà en 
algun moment en increments patrimonials i rendiments líquids per a 
l’administració. 

776. Potenciarem l’ecosistema, per generar sinergies i economies d’escala 
entre empreses i territori, oferir suport i acompanyament, alinear per fi 
adequadament la demanda i l’oferta laboral local i moltes altres coses que 
sempre hem volgut impulsar des de l’administració. 

777. L’Ajuntament serà també emprenedor impulsant projectes de serveis 
tecnològics per l’administració pública en col·laboració amb empreses 
locals.  

778. Facilitarem molt més els tràmits, reduirem els costos de posada en 
marxa.  

779. Donarem raons al talent jove per prosperar a Sant Cugat. Col·laborarem 
amb els nombrosos operadors locals per aportar les condicions per fer-ho 
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possible oferint espais, finançament, orientació estratègica i 
acompanyament general.  

780. Estudiarem la cancel·lació del projecte d’instal·lació d’una incubadora 
pública a Mira-sol Centre, cas en el qual es procediria amb la venda de les 
oficines recentment adquirides a Promusa. Sant Cugat gaudeix d’entorns 
empresarial i emprenedors de primeríssim nivell, estem convençuts que 
col·laborant amb l’ecosistema podem aportar molt més a molt menor cost. 

781. Estudiarem la creació de Baixos de Protecció Oficial (BPO) per aquells 
emprenedors i creadors joves que necessitin un local per iniciar la seva 
activitat econòmica.  

782. Incrementarem els ajuts econòmics a l’emprenedoria jove arrelada al 
municipi i impulsarem programes de mentoring i assessorament 
empresarial per nous emprenedors.  

783. Reforçarem el Programa per al foment de l’economia social, solidària i 
feminista de Sant Cugat. 
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Comerç, restauració i turisme 

 

Si volem gaudir d’una ciutat viva hem d’ajudar el petit comerç de proximitat. 
El comerç és un servei a la ciutadania que va lligat amb la mobilitat, la cultura, 
l’esport, la salut, la qualitat de productes, les ofertes de treball, la tecnologia, 
etc., en definitiva, amb el que representa el benestar del conjunt de la 
població. El comerç urbà és crític per a la qualitat i el dinamisme dels nostres 
barris, dels nostres carrers i places. En l’àmbit del comerç quotidià (el necessari 
per “fer la compra” com deia sempre Josep Romero): 

784. Reforçarem la defensa del comerç urbà pels incomptables beneficis que 
aporta a la qualitat de vida, la socialització i la dinamització de carrers i 
places. Impedirem la instal·lació de comerç fora de la trama urbana 
(aquesta és una de les raons per les quals ens oposem frontalment a Ragull 
Centre). 

785. Impulsarem l’existència de comerç de proximitat a tots els barris. Sant 
Cugat té un terme molt extens i dispers, una proporció massa important 
no compta amb aquest servei imprescindible en la seva proximitat. Ho 
farem mitjançant fórmules imaginatives, probablement cooperatives 
mixtes que aportin viabilitat a negocis de proximitat en zones de baixa 
densitat. 

Pel que fa al no quotidià (aquell a on anem “de compres”), tot i que partim de molt 
més a munt que qualsevol dels municipis comparables de l’entorn, tenim també 
un llarg camí a recórrer. Aquest segment econòmic, molt important, va de la mà 
de la resta dels serveis propis dels nuclis urbans (sanitaris, bancaris, estètica, etc), 
del sector turístic, de la restauració i de la cultura. Per això,  

786. Potenciarem el trànsit de visitants que ens cal sobretot durant totes les 
franges horàries que actualment tenen menys afluència fomentant el 
turisme d’un dia, plantejant una experiència de visita única, ben definida, 
correctament projectada davant el públic objectiu que s’hagi determinat 
i comptant amb els seus diversos prismes. Sant Cugat ho pot fer, té 
prestigi de marca, actius comercials, gastronòmics, arquitectònics, 
culturals i del sector de l’oci més que suficients.  

787. Hem de treballar de la mà, més que mai, no només per impedir la 
davallada que impliquen el comerç on line, les grans superfícies i la resta 
de competidors, sinó per sortir enfortits con a conjunt. Per això creiem que 
l’acció pública de promoció del comerç ha d’anar de la mà de la de Cultura 
i Turisme i treballar de forma estretament lligada als operadors de 
cadascun d’aquests sectors.  



135 
 

788. Aquesta potenciació de l’economia urbana s’ha de promoure 
conjuntament per optimitzar el retorn als esforços i aprofitant els nínxols 
de creixement més importants de què disposem per atreure visitants. A la 
zona alta de Barcelona i als nuclis de Sabadell i Terrassa, per exemple, 
resideixen centenars de milers de persones que formen part del nostre 
públic potencial i que poden accedir al nucli en pocs minuts en ferrocarril. 

789. Proposarem la formalització d’un instrument jurídic compartit que faci 
possible la canalització d’aquesta col·laboració de la manera més eficient 
possible en la línia de les APEU (àrees de promoció econòmica urbana, BID 
en anglès).  

La restauració i l’oci és un sector també de vital importància per moltes raons, 
entre d’altres per la seva aportació en termes de dinamització de carrers i places 
i perquè en el seu si es desenvolupa bona part de les relacions socials de la 
ciutadania.  

És un sector que ha patit molt els darrers anys, en permanent transformació, que 
té un enorme potencial d’aportació en molts àmbits, com ara per exemple a l’hora 
de plantejar on i com gaudeix bona part de la joventut de les seves activitats d’oci 
nocturn. Sant Cugat ha res decisions encertades de fa anys localitzant la major 
part de les activitats en espais sense habitatges però alhora tan properes com ha 
estat possible per evitar desplaçaments i riscos. Però tenim moltes assignatures 
pendents on avançar de la mà dels propis joves i de les empreses del sector per 
millorar per exemple les pautes de convivència amb els usos residencials i 
empresarials de molts afectats, el civisme i la seguretat.  

790. Potenciarem la restauració i l’oci de la ciutat i la seva convivència amb els 
usos residencials. 

791. Implicarem els sectors més directament interessats en la millora del 
civisme, de la salut i de la dignitat que han de regir qualsevol activitat que 
es dugui a terme al municipi. 

792. Impulsarem millores importats en l’accessibilitat a les zones d’oci 
nocturn per guanyar en seguretat i en la imprescindible convivència amb 
la resta d’usos de la ciutat.  

793. Implantarem un espai permanent a Can Solà que reuneixi les condicions 
adequades de salubritat, seguretat i altres on es podran celebrar concerts 
i espectacles per oferir millors alternatives fora del centre de la ciutat. Ho 
farem de la mà dels operadors locals i concertant les condicions 
concretes amb el context empresarial de la zona, que ha de gaudir també 
de millores en l’impacte que li genera el fenomen del botellot. 

També tenim molt marge de millora en la gestió de les terrasses dels bars i els 
restaurants, que són molt importants per als negocis però també en el disseny 
d’espais urbans que enriqueixen la vida de tothom, també dels residents, sempre 
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que s’assoleixin els equilibris imprescindibles, cosa que no sempre passa. Ens cal 
una ordenança per regular aquesta convivència d’usos de l’espai públic que 
proporcioni seguretat i el millor marc per socialitzar, viure i conviure. 

794. Avançarem en la gestió de les terrasses dels bars i els restaurants, que 
són molt importants per als negocis però també en el disseny d’espais 
urbans que enriqueixen la vida de tothom, també dels residents, sempre 
que s’assoleixin els equilibris imprescindibles, cosa que no sempre passa. 
Ens cal una ordenança per regular aquesta convivència d’usos de l’espai 
públic que proporcioni seguretat i el millor marc per socialitzar, viure i 
conviure. Farem un pla per evitar el deteriorament de la ciutat i dotarem 
de més llum i neteja específica a les zones comercials. 

Mercats 

795. Potenciarem els mercats. Des de sempre han estat un punt important de 
funció social i econòmica, i esdevenen un punt fix important que redueix 
la mobilitat, i que impulsa la promoció del comerç local. 

796. Dinamitzarem comercialment l’entorn i el propi centre de Volpelleres 
Centre treballant novament de la mà dels operadors.  

797. Aclarirem la relació econòmica entre l’associació de paradistes de 
Torreblanca i l’Ajuntament. Els paradistes han de rebre els seus recursos 
(perquè provenen de les seves pròpies quotes) de forma ràpida i eficient, 
no es tracta d’una subvenció, es tracta d’una col·laboració que aporta 
l’Ajuntament en matèria de gestió. 

798. Revisarem la situació actual dels mercats de Sant Pere i de Volpelleres. 
Hi veiem oportunitats rellevants de futur per enfortir el propi equipament 
i la seva capacitat tractora de l’entorn però també amenaces importants 
en part per manca de lideratge de l’actual govern Tripartit.  

Altres mesures per potenciar el comerç i la restauració 

799. Farem costat, en les mesures possibles d’assessorament, a la gestió i 
agilització dels tràmits de noves obertures de comerç tant a nivell local 
com en mercats. Això també vol dir, acompanyar-los en la gestió pròpia 
amb altres institucions. Fer-los la feina burocràtica més fàcil i més 
acompanyada. 

800. Vetllarem perquè les associacions de comerciants i restauradors siguin 
potents i representatives. Oferint col·laboració fins tan lluny com vulguin 
arribar, comunicació fluida, suport i ajuda en les seves campanyes 
comercials, proporcionant els mitjans adequats a una bona formació per 
gaudir plenament dels avenços tecnològics. 
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801. Farem un programa de promoció integrada de la ciutat per estalviar 
costos i arribar molt més lluny conjuntament amb el sectors turístic i 
cultural. 

802. Dinamitzarem els carrers i places amb activitats adequades al públic 
objectiu. 

803. Facilitarem l’accés i l’aparcament. Promourem per fi el lligam entre 
aparcament de pagament i consum al comerç i la restauració locals. 
Construirem un gran aparcament públic a la zona del CAP La Mina el millor 
connectat possible amb el nucli històric. 

804. Promourem la recuperació i/o l’enfortiment d’activitats de dinamització 
com a ara la Nit del Comerç de Sant Cugat. Dissenyarem el programa 
d’activitats a la via pública tenint en compte les necessitats del comerç i 
de la restauració i el potencial d’aportació de fluxos de vianants.  

805. Plantejarem la creació de mecanismes de defensa davant sotracs globals 
amb impacte econòmic local com ara l’encariment de l’energia.  

Fiscalitat del comerç i la restauració  

Les activitats que es desenvolupen han de fer front a moltes càrregues fiscals, 
com totes les empreses, una part minoritària de les quals són municipals. Són per 
exemple les úniques del municipi que han de fer front a la taxa de residus, i en el 
cas de la restauració existeix també la taxa d’ocupació de la via pública que grava 
les seves terrasses. Hem vingut proposant al·legacions a les ordenances fiscals i 
als pressupostos del Tripartit en la línia d’alleugerir i fins i tot eliminar aquestes 
càrregues, i ho farem, sempre que es garanteixi que la seva aportació potencial, 
tan gran al bé comú es materialitza en bones pràctiques concretes i alineades 
amb l’estratègia pública en àmbits com ara la salut i la convivència ciutadana.  

806. Mantindrem i/o reforçarem les diverses bonificacions existents per 
creació d’ocupació o per a la posada en marxa de nous negocis. 

807. Farem possible la desaparició de la taxa d’ocupació de via pública per a 
les terrasses de bars i restaurants a canvi del compliment d’una sèrie de 
condicions que caldrà complir en matèries com ara la millora del paisatge 
urbà, la convivència veïnal, la promoció de l’oci saludable o l’assistència a 
necessitats específiques que poden tenir lloc a la via pública (urgències 
mèdiques, ús de sanitaris, etc.). Es tracta de generar un clima de 
complicitat per millorar moltes coses importants en benefici de tothom. 

808. Tot i que som conscients que arribarà una nova regulació europea que 
potser ho impedirà, la intenció de Junts per Sant Cugat és acabar amb la 
taxa de residus que actualment només paguen les activitats econòmiques 
(comerç, restauració i serveis) del centre de la ciutat (als parcs 
empresarials el servei està autogestionat). Podrem fer-ho en determinades 
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condicions que caldrà detallar, com ara les que facin referència al volum 
total de residu generat i a la correcta gestió del mateix. 

809. Estudiarem la creació d’una taxa que gravi l’enorme volum de cartró i 
altres residus del comerç on line (“Taxa Amazon”), també per aportar un 
granet de sorra en la lluita desigual que afronta el petit comerç urbà 
respecte els gegants del comerç digital. 

 
Promoció turística com a motor d’activitat  

810. Revisarem i actualitzarem el Pla Turístic elaborat en aquest mandat per 
orientar-lo millor cap a les necessitats de la ciutat i les oportunitats que 
gaudim. L’estratègia turística de Sant Cugat es centrarà sobretot en 
reforçar la nostra economia urbana (comerç, restauració i altres serveis del 
centre) atraient públic en les franges horàries de menor afluència i de la 
tipologia adequada.  

811. Potenciarem el turisme de negocis, les pernoctacions entre setmana que 
se’n deriven de la potència multinacional local i de l’entorn i el seu impacte 
a l’economia local.  

812. Promourem el turisme d’un dia provinent sobretot de Barcelona i altres 
capitals vallesanes i catalanes mirant també de concentrar-lo en dies i 
franges horàries laborables. Facilitarem que puguin accedir de forma 
sostenible desenvolupant pauquets integrats amb FGC. 

813. Impulsarem addicionalment la resta de canals: vacances, fires i 
congressos com a complement de Barcelona, coneixement, ciència i 
tecnologia, cultura, esport, entre d’altres. En tots ells Sant Cugat gaudeix 
d’actius molt importants que cal promoure. 

814. Plantejarem el nostre posicionament com a destinació́ d'Slow Tourism, 
de Turisme saludable i Turisme cultural.  

815. Millorarem, finalment, les aportacions recíproques que es poden produir 
entre Mercantic (actualment, un dels elements amb major capacitat 
d’atracció de visitants) i l’economia urbana. 
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Et recordem que aquest resum del programa de govern  
de Junts per Sant Cugat per al mandat 2023-2027.  
Consulta en aquest QR el programa complet i detallat  
sobre els teus àmbits d’interès: 
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